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■ Aktuálna esej slovenského spisovateľa Antona Hykischa: Osobnosť ako obrana a výzva
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■ Horthyovci v metódach boja proti Židom a boľševizmu prevýšili vraj hitlerovcov
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Koncom novembra tesne pred polnocou odvysielala televízna dvojka verejnoprávnej RTVS premiérovo film s názvom V tieni kráľa Svätopluka reži-
séra Jakuba Julényho. V programovej ponuke bola pod názvom filmu anotácia: Ako sa dá ideologicky zneužiť história. V skutočnosti veľmi nešlo 
o Svätopluka, ale o niečo celkom iné. Trvalo to čosi vyše päťdesiat minút a končilo sa to v čase hodiny duchov. A veru, tvorcov musel mátať už pri 
autorskom zámere veľmi zlý duch, lebo z obrazovky sršalo toľko negatívnej energie, veľmi zle skrývanej pod zámer akože objektívnej výpovede 
respondentov, že označiť film za propagandistický by bolo asi slabé.

Útok na vlastenectvo za štátne peniaze

P r i e s t o r  o v l á d l i  c e n z o r i  n a š e j  s l o b o d y

K ontr over z ný  f i lm  V  ti en i  kr á ľ a  Sv äto p lu k a  p l ati l i  d a ň ov í  p o p l atn í ci

A n d r e j a  F E R K A ,  s p i s o v a t e ľ a  a   v y s o ko š ko l s ké h o  p e d a g ó g a

R- 2013053
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Pri prehre kandidátov na žu-
pana  v Bratislave a Banskej Bys-
trici  len zriedkakto hľadal dôvod 
v ich europoslanectve. A pritom  
ľudová múdrosť  vraví, že sedieť 
na dvoch stoličkách je  najlepší 
spôsob, ako spadnúť medzi ne, 
najmä ak tie stoličky stoja tak 
ďaleko od seba... 

Naozaj sa niekto nazdáva, že 
človek môže byť s plným nasade-
ním poslancom Európskeho par-
lamentu a robiť všetko, čo s tým 
súvisí, vrátane prospechu svojej 
vlasti, a zároveň  zodpovedným 
županom? Nezmysel. Pripomí-
na mi to roky normalizácie, ob-
dobie po kremeľskej okupácii 
našej vlasti. Funkcie mohli mať 
len zdravé jadrá, ľudia, čo ne-
podľahli zvodom  demokratizácie  
a  okupáciu nazývali bratskou 
pomocou. Tak  potom PhDr. Gej-
za Šlapka, CSc., bol v tom istom 
čase docentom na Filozofickej  
fakulte UK, vedúcim tajomníkom 
Mestského výboru KSS v Bra-
tislave, poslancom Snemovne 
národov Federálneho zhromaž-
denia, predsedom Mestského 
výboru Národného frontu, čle-
nom Ústredného výboru Národ-
ného frontu, členom predsed-
níctva ÚV KSS a členom ÚV KSČ. 
Aktuálny bol aj vtip: Aký je rozdiel 
medzi súdružkou Litvajovou a ja-
ponskou kalkulačkou? Súdružka 
Litvajová má o funkciu viac. 

Holý nezmysel, aby sa nie-
kto mohol s plným nasadením ve-
novať práci poslanca parlamentu 
EÚ, ktorý sa ešte na posmech 
sveta sťahuje každý mesiac 
z Bruselu do Štrasburgu a späť 

– a tvorivo riešiť aj nekonečné 
problémy jedného slovenského 
kraja. Zodpovedný človek, ktorý 
nie je ani hrabivý, ani zberateľ 
funkcií, musí sa nad tým trpko 
pousmiať. Rovnako ako nad po-
slancami Národnej rady SR, ktorí 
stíhajú okrem vysokých postave-
ní vo svojich rodných stranách 
byť županmi, primátormi či sta-
rostami,  a pritom ešte zastávať 
pekných pár menších funkcií, 
ktoré  im z toho vyplývajú. Nijaké 
ich zdôvodňovanie trojjedinos-
ti či rozštvrtenosti nemá logiku. 
Každá ich funkcia je prácou pre 
celého človeka,  pre jeho krásny 
zmysel života. Ak ju chce robiť 
poctivo.

  Ján ČOMAJ

SLOVO O SLOVENSKU

3 OTÁ ZK Y PRE:

Reportér Českého rozhlasu cho-
dí po chotári a komunikuje. Stavia 
sa do pózy akože dobrosrdečného, 
takmer až naivného ľudomila. Akoby 
chcel divákom v dobrom predstaviť 
Slovensko a jeho aktuálnu situáciu, 
čo sa týka vlastenectva a symbolov. 
K slovu sa dostali aj niektorí pred-
stavitelia Matice slovenskej. Obra-
zom i zvukom okrem predsedu Ma-
riána Tkáča aj Eva Kristinová a cez 
nahraný telefonický rozhovor Draho-
slav Machala. 

■ ZJAVNÝ PAŠKVIL
Títo respondenti nemali odkiaľ 

vedieť, aký je skutočný zámer čes-
kého reportéra. To, že ich výpovede 
po zostrihaní vyzneli dosť rozpač ito, 
potvrdzuje, kam autori f ilmu sme-
rovali. V titulkoch f ilmu sa objavu-
je logo s oznamom, že dielo bolo 
podporené Ministerstvom kultúry 
SR. Nebolo to však priamo, ale cez 
zmluvu so štátom, ktorú má minis-
terstvo na tvorbu pôvodných progra-
mov s RTVS. Film je prvou časťou 
dokumentárneho cyklu Film a spo-
ločnosť, čo RTVS prezentovala ako 
sériu dokumentov pôvodnej tvorby. 
Verejnoprávna RTVS podporila výro-
bu f ilmu vtedy, keď riaditeľkou bola 
nominantka bývalej koalície M. Zem-
ková. Z pôvodne schválených dvad-
saťsedemtisíc eur dostali tvorcovia 
predbežne devätnásťtisíc. Prispel 
aj štátny Audiovizuálny fond, ktorý 
dal takmer dvadsaťtisíc eur. Celkové 
náklady boli vyše päťdesiatosem-

●  Konč í  sa rok viacerých, pre 
Slovensko významných výroč í , 
pr i k torých sme sa obzerali do 
minulosti. Podľa vás, akú máme 
č i  môžeme mať  budúcnosť?
 Našu budúcnosť  v idím 
v oslobodení t vor ivost i.  Kedysi 
s lovenský rozhlas premiéroval 
osemdesiat t i tu lov ročne a te -
levízia päťdesiat pondelkových 
inscenácií.  Tvor i l i  sme európ-
sku umeleckú kval i tu, nie aké-
si  telenovely a čudné estrády, 
k toré sú dokonca dotované na 
posmech ako pôvodná tvorba. 
Pre školstvo, vedu a kultúru tu 
akoby niet európskych pr iorít  na
miestach, kde ich majú iné, nielen 
proklamovane, ale skutočne slo -
bodné kraj iny.

●   Ako to myslíte?
 Hoc i  sme za ostatné storoč ie 
ut rpel i  desať  ozbrojených okupá-
c ií,  t r i  tota l i t y,  teda kolonial izmus, 
nac izmus a stal in izmus, ale t iež 
najmasovejš iu emigrác iu,  for-
málne patr íme do EÚ ako rovno -
cenný par tner.  Total i tné mysle -
nie a spôsoby v spoločenskom 
prost redí okolo nás však pret r vá-
vajú a p lat íme za to osudne. Veď 
naprík lad tu niet  médií  s európsky-
mi hodnotami,  akou je aj  ústav-
ne zaručená s loboda prejavu. 
Chýba tu zvučný hlas prot i  revíz i i 
hraníc,  a pr i tom t lak zvonku si l -
n ie.  Márne to zakazuje mierová 
dohoda z Paríža, otvorene sa tu 
vedie nát laková psychologická 
vojna. 

●  To znie priam zlovestne. Ho-
voríte však, že práve tvorivosť 
nás môže oslobodiť?
 Prejavy tvor ivost i t reba oslo -
bodiť  z t rezorov, kde sú uzamknu-
té. Verejnosť  nepozná skutočné 
fakty o súčasnej emigráci i  celej 
generácie mladých ani o zákaze 
hrať  slovenských dramatikov, ani 
čo píšu najvýznamnejší páni no-
vinár i.  Pr iestor ovládajú cenzo-
r i našej slobody. Viac ako vedci 
a umelci ho majú rôzne postavičky 
z takzvaného šoubiznisu. To nie 
sú nositel ia skutočnej tvor ivost i. 
Kedysi sa tu dar i lo tak po dro-
társky meniť  mnohé zlé na niečo 
dobré. Môžeme sa k tomu vrát iť.

Roman K ALISKÝ-HRONSKÝ
Foto: archív SNN

tisíc eur. Film bol vyrobený a od-
vysielaný. Lenže v RTVS si niekto 
uvedomil, čo je to za dielo, a s pre-
miérou f ilmu bol problém. Dramaturg 
a producent f ilmu Robert Kirch-
hoff hovoril o cenzúre. „Výhrady 
k obsahu f ilmov v žiadnom prípa-
de nesúvisia s vykreslením akých-
koľvek politických predstaviteľov,“ 
stojí v stanovisku RTVS. Zaradeniu 
f ilmu do vysielania podľa hovorcu 
Richarda Šümeghyho bránilo „po-
vrchné, neprofesionálne a neobjek-
tívne spracovanie vybraných tém“. 
V stanovisku boli aj vyjadrenia, že 
f ilm je „kolážou nesúvislých po-
znaní..., chýba polarita názorov..., 
v niektorých prípadoch úpravy vý-
povedí respondentov vyznievajú ako 
manipulatívne“. Televízia bola ochot-
ná f ilmy zaradiť do programu až po 
„odstránení obsahových a koncepč-
ných nedostatkov“.

■ UPRAVENÁ VERZIA?
Producent Kirchhoff nesúhlasil 

a pre denník SME povedal: „Myslím 
si, že je objektívne spracovaná tema-
tika Svätopluka č i slovenského štá-
tu. Spolupracovali sme s poprednými 
slovenskými historikmi, sociológmi, 
politológmi.“ Nuž, možno myslel 
Grigorija Mesežnikova, ktorý vo f il-
me dostal dosť priestoru. Nevedno, 
č i f ilm prešiel nejakými úpravami, 
ale napokon ho RTVS napriek svo-
jim výhradám ako spolufinancovateľ 
a vysielateľ pustila divákom v čase, 
keď ľudia chcú väčšinou spať. 

Roman KALISKÝ-HRONSKÝ – Foto: Emil SEMANCO
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V Š IML I  SME  S I
Príjemné nedeľné po-

poludnie prvého decembra 
vylákalo do ulíc Bratislavy 
množstvo ľudí. Niektorí sa 
vybrali na predvianočné ná-
kupy, no mnohí, najmä rodi-
čia s deťmi, sa rozhodli nav-
štíviť už tradičné Vianoč-
né trhy na bratislavskom 
Hlavnom námestí. Väčšina 
zrejme netušila, že ich tam 
čaká prekvapenie doslova 
vianočné.

Už pred štvr tou hodinou bol priestor pred tribúnou na Vianočných tr-
hoch zaplnený zvedavcami. Viacerí už z plagátov zistili, že o chvíľu vystúpi 
folklórna skupina Geľovianka, fungujúca pod MO Matice slovenskej v Se-
bechleboch. Pre poruchu autobusu hlavní protagonisti popoludnia trochu 
meškali a azda aj premrzli, ale nič ich neodradilo od toho, aby sa s vďačnými 
divákmi nepodelili o kus nefalšovanej ľudovej tradície. Ženy, dievčence, ale 
aj deti v krojoch so sviečkami v rukách vystúpili na pódium a program s ná-
zvom Kto dá prístrešie Svätej Rodine sa mohol začať. Prítomní mohli vidieť 
predstavenie plné hlbokej myšlienky príchodu nášho Spasiteľa k nám, kde 
slovo i pieseň vytvorili tú skutočnú vianočnú atmosféru – takú, ako oddávna 
zažívali v Sebechleboch, keď deväť dní pred Štedrým večerom chodili ženy, 
mládenci a devy od domu k domu, aby pripomenuli všetkým susedom silu 
lásky a odpúšťania, hlboký duchovný význam sviatkov pokoja a radosti.

Text a foto: Maroš BANČEJ

Matičiari na Vianočných trhoch

sa táto nacionalistická strana pobila 
naozaj skvelo. Takmer celé Sloven-
sko v rozpore so zákonom oblepila 
veľkoplošnými pútačmi v  maďarskom 

jazyku. Prezidentská kampaň bude 
ďalšou kapitolou pokračovania toh-
to agresívneho PR. Podľa predsedu 
strany Józsefa Berényiho nomináciou 
preukázali, že menišoví Maďari sú pl-
nohodnotní a právoplatní občania Slo-
venskej republiky. Nikto im toto právo 
na Slovensku nekradne. „To bude po 
prvý raz, preto sme si vedomí, že je to 
revolučný krok. Ale nie je to jedinečný 
krok, keďže aj v Rumunsku a v Srbsku 
mali tamojší Maďari vždy svojho prezi-
dentského kandidáta,“ dodal šéf strany. 
Pripomenul, že rovnako ako on v trnav-
skej župe aj G. Bárdos môže pokojne 
postúpiť do 2. kola volieb.

■ BUGÁR BEZ NADŠENIA
Ešte pred oznámením konkrét-

neho mena predseda druhej etnickej 
strany Most – Híd Béla Bugár logicky 
tvrdil, že kandidát SMK len zvyšuje 
šance Roberta Fica na zvolenie za 
prezidenta.  Strany ľudovej platformy 
rozhodnutie SMK tiež príliš nepoteši-
lo. Už teraz je známych totiž dvanásť 
kandidátov. A najväčšie eso – kandidát 
Smer-u – je stále neznámy.

(ib,mrs)

Takéto in ic iat ívy sú sof ist iko -
vaným prejavom homosexuálnej 
menšiny a gender spoločenstva, 
ako získať  nadpráva. Smutné je, 
že svoje c ie le dosahujú tak,  že 
sa o nich musia uč iť  det i  väčš i -
ny,  k torej  sú takéto spôsoby na 
mí le vzdialené. Už odmal ička sa 
snažia presviedčať  naše det i ,  že 
rozpad manželstva je – ako keby 
– pr i rodzený. Šokom pre SNN  bol 
tex t  učebnice Et ická výchova pre 
4. ročník zák ladných škôl  pod ná-
zvom Môj zv láštny sen.  

■  POD PLÁŠTIKOM PR ÁV
Píše sa v nej:  Predstav si , 

že sa t i  sníva sen, v k torom si 
sa premeni l  na dieťa opačného 
pohlavia.  Akým/akou by si  chcel /
chcela by ť? Čo by si  v tomto sne 

robi l /robi la? Ako by s i  to prežíval /
prežívala? Napíš alebo nakresl i 
tento svoj  sen. Čo to táto zmena 
pr in iesla? Chcel /chcela by s i ,  aby 
sa t voj  sen stal  skutočnosťou? 
Porozmýš ľaj a povedz, aké vý-
hody máš, že s i  práve chlapcom 
alebo dievčaťom? 

Na podobné prejavy v po -
s lednom období zareagoval i  a j 
s lovenskí kato líck i  b iskupi  svo -
jím ostatným past ierskym l istom. 
„Slovensko má legi t ímne právo 
aj  povinnosť  chrániť  svoju kul -
túrno -et ickú zvrchovanosť  pred 
cudzorodými ideologickými expe-
r imentmi,  zneužívajúc imi oblasť 
ľudských práv na rozk lad t radičnej 
spoločnost i .  SNS preto so zadosť-
uč inením víta past iersky l is t  Kon-
ferenc ie b iskupov Slovenska, 

v k torom upozorni la spoločnosť 
na nebezpečenstvo neomarxis -
t ických ideológií  mult ikul tural iz-
mu a gender izmu. Národniar i  sa 
pr ipájajú k spontánnemu vzdoru 
š i rokej  verejnost i  zastaviť  fana-
t ické internac ionálne exper imen-
ty sexuálnej  ko lonizác ie rodiny,“ 
píše sa v stanovisku podpísanom 
podpredsedom SNS Rafaelom 
Rafajom, k tor ý nám poslal  do re -
dakc ie. 

■  MINISTER REAGUJE
Našťast ie minister školstva 

Dušan Čaplovič  začal  konať. 
Konšt i tuoval komisiu,  k torá sa 
má stretnúť  a s autormi š labiká-
ra prehodnot iť  n iek toré tex tác ie.  
Práve v čase uzávierky tohto vy-
dania komisia rokovala.   Jej  č len-

Problematika európskych fondov je zložitá, veď zahŕňa dvanásť operačných programov. V princípe však možno 
povedať, že schválené predĺženie čerpania zdrojov určených na obdobie do konca roku 2013 a vzápätí začiatok 
nového obdobia od roku 2014, ktoré sa končí 2020, poskytuje Slovensku možnosti za miliardy eur najmä v ob-
lasti čerpania zdrojov z európskych štrukturálnych zdrojov. Pre SNN to okrem iného povedal Ing. Ondrej Barič, 
PhD., odborník na menovú a fiškálnu politiku.

V Slovenských národných novinách (SNN) 49 sme publikovali informáciu o Hupsovom šlabikár i Lipka 
pre žiakov 1. ročníka základných škôl. Pr i písmene Ž je text o tom, ako ž i je matka sama so synom a na-
pokon si vezme za manžela suseda, k tor ý jej pomáha pr i domácich prácach. Komponovanie takýchto 
„korektných“ vzdelávacích pr vkov nemá nič  spoločné s kresťanskými koreňmi spoločnosti . 

Dušan D. KERNÝ – Foto: archív SNN

Maroš SMOLEC, Emil SEMANCO – Foto: archív SNN ka V iera Kysel icová, r iadi te ľka 
Arc idiecézneho školského úradu 
v Brat is lave, pre SNN uviedla: 
„V novom š labikár i   absentuje vý-
znam  rodiny, rodinného spoluna-
žívania.  Chýbajú poučné informá-
c ie o prírode, ročných obdobiach,  
sv iatkoch, s lovenských  t radí-
c iách, o národe,  vymizl i  tex ty  ľu-

dovej  s lovesnost i  a  k lasické tex ty 
s lovenských autorov,  vysky tuje 
sa v ňom  mnoho nespisovných 
s lov a nieko ľko znevažujúc ich vy-
jadrení.  Pr vác i  majú právo praco -
vať  s takou učebnicou š labikára, 
k torá vychádza z našej  v lastnej 
s lovenskej  kul túr y,  buduje vz ťah 
k rodine, b lížnym, národu, v last i , 
pr í rode a vyhovuje pedagogicko -
didak t ickým zásadám.“  O  výsled-
koch st retnut ia komisie s autormi 
š labikára budeme informova ť. 

■  Z AHMLIEVANIE PRIORÍT
SNS vyzvala premiéra Ro -

ber ta Fica,  aby nar iadi l  minist rov i 
M. Lajčákovi  def in i t ívne st iahnuť 
kontroverznú Celoštátnu st raté -
giu ochrany a podpor y ľudských 
práv z dôvodu je j  prot iústavnost i , 
keďže dokument je prešpikovaný 
ideologickými dogmami mult ikul -
tural izmu a gender izmu. Pod ľa 
Ústavy SR sa Slovenská repub -
l ika nesmie v iazať  na ni jakú ide -
o lógiu,  a j  keby sa odvolával i  na 
t ranspozíc iu smerníc EÚ. 

Odhaľujeme prejavy konšpiračných snáh o  rodovú rovnosť

Dvojročná výnimka za miliardy eur

Preziden tská prísaha v  maďarčine

Slovenský národ má legitímne právo aj povinnosť chrániť svoju kultúrno-etickú zvrchovanosť

Slovenská republika má dvojnásobok európskych  zdrojov na rozvoj

Ak sa niečo nestalo, neznamená to, že sa to ešte nemôže stať

Ide o zdroje určené na vyrov-
návanie úrovne jednotlivých oblastí 
Európskej únie. V našom sloven-
skom prípade je to o to významnejšie 
a osobitejšie, že sa to týka všetkých 
krajov, všetkých vyšších územných 
celkov, s výnimkou bratislavského. 
Otvorili sa teda možnosti pre tie regió-
ny Slovenska, ktoré majú najväčšie 
problémy, alebo inak povedané ne-
týka sa to bratislavského VÚC, lebo 
ho EÚ považuje za oblasť, ktorá sa 
vyrovná priemeru v Únii. V podstate 
nám EÚ predĺžila možnosť čerpania 
fondov o dva roky. Predĺženie lehoty 
sa týka rokov 2011 a 2012; projekty 
za 2011 sa tak konč ia na konci roka 
2014 a za rok 2012 na konci roka 
2015.

■ FONDOVÉ SLABINY
Pokiaľ ide o čerpanie eurofon-

dov, je to naša slabina. Na roky 
2007 – 2013 sme mali možnosť 
čerpať 11,3 miliardy eur a vyčerpali 
sme z nich asi 50 percent. Ani jedna 
doterajšia vláda nevyčerpala fondy 
naplno, lebo k európskym fondom, 
odhliadnuc od náročného spraco-
vania kontroly, treba mať aj dobré 
projekty a vlastný kapitál. Teraj-
ším pred ĺžením Slovensko získalo 
možnosť čerpať z doterajších prog-
ramov o rok dlhšie a doterajšie ne-
ukončené programy sa nemusia au-

tomaticky skonč iť. Pr itom zároveň 
nabehávajú možnosti zdrojov z no-
vého rozpoč tu Únie na obdobie do 
roku 2020. To má nielen cenu otvo-
rených dverí, v ktorých sú mil iar-
dy, ale aj možnosť, že Slovensko 
bude stále č istým príjemcom, lebo 
dostane z eurofondov viac, ako 
platí do spoločnej pokladnice, po-
vedal pre SNN  Ing. O. Bar ič. 

■ MILIARDY LADOM
Europoslanec  S. Kozlík kon-

štatoval, že dlhodobý rozpočet 
Únie je nielen dobrý, ale aj otvá-
ra pre Slovensko možnosť by ť 
v pr i jímaní eurofondov na druhom 
mieste na obyvate ľa. Pod ľa S. Koz-
líka je to dobré najmä pre regióny, 
pre ekológiu, železnice a dia ľni-
ce. Podpredseda vlády a minister 
zahraničných vecí a európskych 
záležitostí Miroslav Lajčák v sú-
vislost i s touto problematikou kon-
štatoval, že pôjde o možnosť zís-
kať v prepoč te na hlavu obyvate ľa 
ročne 378 eur – musíme ich však 
vedieť vyčerpať. V teraz konč ia-
com období šesť mil iárd zostáva 
nevyčerpaných. Od nového roku 
2014 máme možnosť čerpať vyše 
tr inásť mil iárd eur. Slabšou strán-
kou pod ľa ministra zostáva stále 
vyh ľadávanie možností, k toré fon-
dy EÚ poskytujú. 

„Sľubujem na svoju česť a svedo-
mie vernosť Slovenskej republike. 
Budem dbať o blaho slovenského 
národa...,“ znie časť sľubu, ktorým 
sa ujíma funkcie novozvolený pre-
zident Slovenskej republiky. Ak by 
uspel kandidát  Strany maďarskej 
komunity (SMK), Gyula Bárdos, asi 
by bolo zábavné počúvať v prípade 
úspechu z jeho úst predpísaný sľub. 

A to najmä v kontexte nekonečných 
žalôb a udaní na náš štát, ktoré aktívne 
do Bruselu vypisovala práve SMK. Ale-
bo aj v kontexte toho, že nikto na Slo-
vensku sa nikdy nedozvie, či kandidát 
na prezidenta Slovenskej republiky bol 
maďarský štátny občan alebo nie. Je 
všeobecne známe, že vedúci predsta-
vitelia tejto etnickej strany nemajú pro-
blém žiadať o občianstvo aj Maďarsko. 

■ AGRESÍVNA KAMPAŇ
SMK si podľa všetkého zaplatila 

celkom dobrých odborníkov na pub-
lic relations (PR). Svedčia o tom aj 
percentá, ktoré ju posúvajú na prah 
zvoliteľnosti do parlamentu. Podľa 
posledných prieskumov získala 4,7 
percenta. Treba uznať, že o „županov“ 

ČO IN Í  NEP ÍŠU
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istého kresla vo federálnom 
parlamente v Prahe, kde pred 
ním sedel básnik Vojtech Mihá-
l ik... 

Keď  nový režim spusti l pri -
vatizáciu, najlepšie to páli lo Ľu-

bošovi Juríkovi – navrhol, aby 
sme sa na kúpu budovy zložil i . 
Lenže takmer t í istí spisovatelia 
vytvori l i šesť  č i  sedem orga-
nizácií . Po vzore zaniknutého, 
bývalým režimom vytvoreného 
národného frontu... A väčšina 
demokraticky rozhodovala, kým 
nemusela z budovy vypadnúť. 
Dnes má tento objekt prina-
jmenšom takú hodnotu v eu-
rách, ako mal v tedy v korunách. 
Lenže niektorým išlo o prežit ie, 
iným o moc vo federálnom štáte 
– a o kádrovanie. Ako povedal 
Laco Ťažký, najväčším nepria-

teľom spisovateľa bol a zostal 
spisovateľ.

Spisovatelia ešte dlho uží -
vali kaštieľ  v Budmericiach, 
kým sa prednedávnom nezačala 
písať  história inak. Už tam nie 

sú doma, ako hostia zasadajú 
v kultúrnom dome obce Bud-
merice. Niežeby im chýbal iba 
kaštieľ,  kam ich nepustia! Dnes 
im chýba aj budova v centre 
hlavného mesta, zdedená od 
minulého režimu. Tí, k torí sú 
nielen spisovatelia, ale aj žur-
nalisti s napätím očakávajú, ako 
„dopadne“ iná cenná budova 
a pozoruhodná architektúra – 
Dom novinárov, k torého príbeh 
v SNN podrobne sledujeme. Je 
to príbeh o zadlžení r iešenom 
novými dlhmi č i  úžerníckymi 
pôžičkami na vysoký úrok od 

f irmy schovávajúcej sa kdesi 
v Karibiku. Jej slovenskí kona-
tel ia žiadajú požičané vrátiť  už 
vo februári 2014 od novinár-
skej organizácie, k torá ani teraz 
nemá peniaze, ale má funkcio-

nárov – a t í  zrejme asi majú 
právne nespochybniteľné prá-
vomoci.

Tieto r iadky píšem pre novi -
ny, k toré sídlia v budove, k torej 
sa týka zákon NR SR – v rámci 
reštitúcie prideľuje tento roz-
siahly objekt Matici slovenskej. 
Ale realita je celkom iná. Matica 
tu má ledva jedno poschodie. 
Traver tínové fasády výstavnej 
budovy sú obrátené hneď  do 
dvoch ulíc stredu mesta a pasáž 
je jedna z najznámejších v Bra-
t islave. Na priečelí je sochársky 
por trét muža, k torý sa o stavbu 

zaslúžil v roku 1936 „za prispe-
nia celého národa, štátu a Slo-
venskej kraj iny“. Dnes zvádzajú 
príbuzní papierovú vojnu, aby 
sa mohli postarať  o jeho za-
nedbaný hrob. Nový dozorný 
výbor Matice si zasa kladie sta-
ronovú otázku o reštitúcii v ne -
prospech Matice...

Neďaleko odtiaľ  cez dve 
ulice sa rozprestiera areál inej 
velikánskej budovy – bola to 
dlhé desaťroč ia polikl inika 
a nemocnica, dnes už poldru-
ha desaťroč ia pustne prázdna 
v strede mesta. Na priečelí má 
o. i . sochu kovorobotníka a ďal -
šie postavy – symboly práce. 
Vznikl i v roku 1936 pre vtedaj -
šiu Sociálnu poisťovňu. Jeden 
z autorov sa zdarne uplatnil 
ako tvorca  nadživotnej sochy 
Josifa Vissarionoviča Stalina 
na hlavnom, vtedy Stalinovom 
námestí.

Všetci chodíme okolo ne-
hnuteľností, k toré veľa hovoria. 
Nielen o dobe, ale najmä o nás, 
o našej národnej povahe. Aj 
o mojej, veď  som bol alebo som 
č lenom všetkých tých spolkov, 
o zašantročených  budovách 
ktorých píšem...

Redakcia našich novín v tých-
to dňoch spracúva anketu medzi 
novozvolenými predsedami vyš-
ších územných celkov. Stále pritom 
nemôžem zabudnúť na osobný roz-
hovor s Tiborom Mikušom, predse-
dom Trnavského samosprávneho 
kraja, v ktorom okrem iného použil 
slovné spojenie „moja milovaná Ma-
tica“ č i „moji drahí matič iari“. Nový 
predseda v susednom Trenč ianskom 
kraji Jaroslav Baška sa nám zas zve-
ril takto: „V čase, keď si pripomína-
me 150. výroč ie vzniku tejto inštitú-
cie, je nesmierne dôležité zdôrazniť 
jej základné poslanie – upevňovanie 
vlastenectva a národného povedo-
mia Slovákov. Mal som možnosť 
zúčastniť sa na mnohých podujati-
ach, ktoré pripravovali miestne or-
ganizácie Matice slovenskej. Vždy to 

boli úprimné a hodnotné stretnutia, 
na ktoré rád spomínam.“ Nuž a do 
tretice vyberme „z tohto súdka“ aj 
z odpovedí staronového predsedu 
Nitrianskeho samosprávneho kraja 
Milana Belicu: „Mimoriadne si vážim 

všetkých č lenov Matice slovenskej, 
ktorí obetavo pracujú najmä na poli 
kultúry s dôrazom na uchovávanie a 
rozvíjanie národných tradícií... Oce-
ňujem a vážim si Slovenské národné 
noviny tak z hľadiska ich autorov, 
ako aj ich č itateľov. Autorov za po-
stoje, vyjadrené v ich textoch, a č ita-
teľov za ich záujem o veci národného 
povedomia.“ 

Je po voľbách a občania, z kto-
rých sú mnohí nezištní matič iari, 

sa pýtajú, ako ďalej na Slovensku 
s podporou kultúry, folklóru, ale aj 
kultúrnosti a nielen zachovávania, 
no najmä rozvoja našich stáročných 
a nám blízkych tradícií. V uplynulých 
rokoch sme si zvykli na toto všetko 
sa akosi „pýtať “ ministerstva kultú-
ry a vlády. A tu sme možno urobili 
chybu. Časy grófstiev sú už dávno 
preč a župám nepredsedajú grófi, 
ale nami zvolení naši – verím, že sa 
neurazia – služobníci. Je preto na-
čase prestať obracať hlavy smerom 
na Bratislavu s nereálnymi očakáva-
niami. Nachádzajme naše vlády pria-
mo v centrách regiónov, v ktorých 
žijeme. Opäť si pritom pomôžem vy-
jadreniami už vyššie spomenutých 
predsedov samosprávnych krajov. 
Milan Belica trebárs hrdo tvrdí, že 
„Nitriansky samosprávny kraj vyna-

Fraška v  službách štátu

Prečo nehnuteľnosti veľa hovoria
Dušan D. KERNÝ

Úprimnosť na matičnú adresu
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kladá každoročne zo svojho rozpoč-
tu do vzdelávania najviac f inančných 
prostriedkov po doprave. Odbor škol-
stva, mládeže, športu a kultúry pra-
videlne f inančnými dotáciami  pod-
poruje aj regionálnu kultúru i šport, 
keď jeho zastupiteľstvo na to ročne 
vyč leňovalo doteraz po stosedemde-
siattisíc eur. Na môj návrh to bude od 
budúceho roku dvestotisíc eur ročne. 
Ešte dodám, že z týchto prostriedkov 
podporujeme vo veľkej miere práve 
aj aktivity Matice slovenskej.“ 

Milan Belica nie je jediný. Ak 
sa pozrieme na sever do žilinského 
samosprávneho kraja, tam slovami 
jeho predsedu Juraja Blanára Matici 
priam kvitne lúčka: „Som hrdý na to, 
že práve na území nášho Žilinského 
kraja sa nachádza mesto, z ktorého 
sa rozbehli do celého slovenského 
sveta matičné myšlienky... O to viac 
ma teší, že je v mojom tíme spolu-
pracovníkov aj množstvo matič iarov, 
ktorí sa nielen veľkými podujatiami, 
ale i drobnou prácou zapájajú do 
verejného života. Som presvedčený, 
že to bude na osoh nielen Matice 
slovenskej, ale i celého Žilinského 
kraja.“

Denník SME dobehla jeho mi-
nulosť. Redakcia zažíva f iasko 
s menom Peter Tóth. Tento  angažo-
vaný novinár z č ias tzv. meč iarizmu 
spôsobuje redakcii nemalé vrásky 
na tvári serióznosti. Peter Tóth  se-
del na dvoch stoličkách: novinárskej 
a spravodajskej. Súbežne vykonával 
profesiu novinára a spravodajského 
dôstojníka Slovenskej informačnej 
služby (!!!).

Už počas štúdií som sa za-
mestnal v denníku REPUBLIKA. 
Na starosť som dostal oblasť kri-
minality. Vtedy som prišiel aj do 
kontaktu s Petrom Tóthom. Poznám 
ho. Napokon nie politici alebo SIS, 
ale ja som odhalil jeho skutočnú 
identitu spravodajského spolupra-
covníka krátkou správou na titulnej 
strane REPUBLIKY dávno pred-
tým, ako musel zo služby odísť. 

Nikto vtedy nezareagoval, nikto ma 
nežaloval za prezradenie utajovanej 
skutočnosti alebo štátneho tajom-
stva, ako ma zastrašovali predtým. 
Všetci cudne mlčali. Pochopil som, 
že som traf il klinec po hlavičke.

Peter Tóth začal svoju slávnu 
novinársku kariéru v denníku SME.  
Na starosti mal tiež kriminalitu. 
V čase Meč iarovej éry 1994 – 1998 
zastával nekompromisné stanovis-
ká. Ako komentátor kritizoval vládu. 
Ako reportér  odhaľoval mnohé tajné 
skutočnosti týkajúce sa napríklad 
zavlečenia M. Kováča ml. do cudzi-
ny alebo Remiášovej vraždy. Prof i-
loval sa na investigatívneho repor-
téra.  Bol vzorom  pre nastupujúcu 
novinársku generáciu.  Mladší kole-
govia – samozrejme so „správnymi 
politickými názormi“  (pozn. autora: 
vtedy protivládnymi, dnes protislo-

venskými)  – ho priam zbožňovali.  
Ale... Stač ilo si všímať, čo publikuje 
v SME, ako nakladá s informáciami, 
kedy ich uverejňuje, s kým sa stýka, 
kto sú jeho zdroje. Vedel som, že je 
súčasťou istej paralelnej vyšetrova-

cej skupiny. Niekoľkokrát som to aj 
publikoval. Nikto mi neveril...

Zaujímali ma aj jeho kontakty 
na tzv. problémové osoby. Lebo aj 
v týchto vodách vedel plávať šikov-
ne ako šťuka. Počas obsadenia Te-
levízie Markíza pred parlamentnými 
voľbami v roku 1998 som požiadal 
o rozhovor šéfa jednej zo sporných 
strán Mariána Kočnera, ktorý sa 
snažil prevziať kontrolu nad tele-
víziou Pavla Ruska. Peter Tóth sa 
vtedy pohyboval v priestoroch te-

levízie. Nikoho to netrápilo, veď si 
vykonáva svoju novinársku prácu.  
Po tom, ako mi M. Kočner stanovil 
termín na stretnutie, v jeho kance-
lárii ma privítal práve P. Tóth. Bol 
to pre mňa šok. Opýtal som sa ho, 
čo tam robí. Vraj je mediálny po-
radca. Na moje otázky týkajúce sa  
okupácie televízie a prepojenia na 
bratislavské podsvetie svojmu klien-
tovi počas rozhovoru  radil, ako má 
odpovedať.  Zhrnutie: Peter Tóth, 
redaktor mienkotvorného denníka 
SME, ktorý chránil TV Markízu pred 
zlými podnikateľmi, Lexovou SIS a 
Meč iarom, ktorí ju chceli ukradnúť,  
a tým potlač iť slobodu slova na 
Slovensku, bol v skutočnosti spo-
jencom Kočnerovej skupiny. Preto 
ma neprekvapilo, keď médiá neskôr 
zverejnili informáciu, že Tóth bol aj 
šéfom kontrarozviedky. Peter Tóth 
sa vyžíval v práci pre dve strany.

Ešte pred politickou poráž-
kou Meč iara mal P. Tóth prezývku 
Lexobijca. Za všetko, čo sa stalo 
v podsvetí alebo na politickej scéne, 
mohol Lexa a jeho tajná služba. Za 
zavlečenie mladého Kováča, ale aj 
za smrť Remiáša. Nebola to úplne 
pravda. Niekoľkokrát som to publi-

koval. Rovnako som spochybňoval 
bezúhonnosť podnikateľov typu 
Majský č i Mojžiš z Drukosu. Opäť mi 
nikto neveril... Moje slová redaktora 
denníka REPUBLIKA spred pätná-
stich rokov, ktorý napokon musel 
zaniknúť (pozn. autora: a dnes viem 
aj prečo), sa časom potvrdili. P. Tóth 
sa dokonca Lexovi  počas jedného 
súdu o ochranu osobnosti aj ospra-
vedlnil. 

Nejde o  sklamaného spravo-
dajského dôstojníka ani o jeho ko-
niec „v službách štátu“, ale o pouká-
zanie na silu niektorých médií, ktoré 
mávajú s verejnou mienkou pod 
heslami SLOBODY, DEMOKRACIE, 
SPRAVOD LIVOSTI, ČESTNOSTI. 
Pritom za nimi stojí niekto vplyvný.  
Napokon nechcú si tzv. korektné 
médiá upratať aj teraz vo svojej 
kuchyni. Aj Slovenské národné no-
viny písali o redaktorke, ktorá má 
vrelý vzťah s osobami nemenova-
nej f inančnej skupiny, č i o „investi-
gatívcovi“, ktorý si tyká s údajnými 
bossmi podsvetia. Žeby novodobí 
tóthovci? Čo ale ak tentoraz pracujú 
pre cudzie tajné služby?  

Nuž čo... Dejiny sa opakujú. 
Fraška však ostáva fraškou. 

Bol november 1989; Vla-
dimír Mináč  stretol  mladšie -
ho spisovateľa, známeho tiež 
povstaleckou  knihou. A ten 
mu povedal: Daj kľúče od Šte -
fánikovej... Bola to pamiatko-
vo chránená budova, režimom 
pridelené sídlo spisovateľskej 
organizácie. Vtedy niektorým, 
dnes mnohým známa ako dom 
Egona Bondyho. Majiteľ  Káb-
lovky ho dal síce postaviť,  ale 
nikdy tam nebýval. Architek-
tom – fabriky i domu, napo-
kon aj časti Justičného paláca 
– bol Alexander Skutecký. Ten 
pri Banskej Bystrici nepreži l 
vraždenie na jeseň  v roku 1944, 
kým jeho synovca, neskoršieho 
spisovateľa Petra Karvaša za-
chránil zamestnaním v Matici 
slovenskej Jozef Cíger Hron-
ský.

Žiadať  od Mináča kľúče, to 
bolo dvojzmyselné, darmo vy-
vracal vrecká, že ich má prázd-
ne. Išlo aj o to, že sa skonč i la 
éra baťka Mináča a nastávali 
nové časy. Na ich zač iatku si 
onen prozaik a l i terárny krit ik – 
žiadateľ  kľúčov, sadol do toho 

K O M E N T Á R

P O Z N Á M K A

Ivan BROŽÍK

Maroš SMOLEC, šéfredaktor Slovenských národných novín
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Neľahká, až tŕnistá cesta pomníkaKeď sa svojho času na ko-
šickom sídlisku Luník IX objavi-
la delegácia pozorovateľov EÚ 
z Bruselu, zahraniční úradníci sa 
nestačili čudovať, ako sa dá bývať 
v 21. storočí. Sídlisko považovali 
za dôkaz diskriminácie tamojších 
obyvateľov väčšinovou spoloč-
nosťou, ktorá úbohých Rómov ne-
chala napospas situácii, ktorá je 
horšia ako zlý sen. 

Až keď úradníkom niekto zo 
sprievodu vysvetli l, že sídlisko sa 
stalo takým práve pôsobením róm-
skych obyvateľov, jeden úradník sa 
spýtal miestneho Róma: „Ako sa 
stalo, že tie domy sú také zničené?!“ 
Rómsky obyvateľ sa zamyslel a pre-
niesol pamätnú vetu: „My sme to 
neznič i l i. Tie domy sú už vybývané!“ 

Na Luníku IX sa začali  prvý 
decembrový týždeň búracie práce. 
Obytný dom na Hrebendovej ulici č. 
22 a 24 bol dlhodobo v dezolátnom 
stave. Podľa mesta bola demolácia 
nevyhnutná, keďže miestni obyva-
telia rozobrali dom až na skelet, a 
tým absolútne narušili statiku budo-
vy. Vlani v októbri muselo dať mesto 
Košice zbúrať bytový dom na Hre-
bendovej ulici 14 a 16 z rovnakého 
dôvodu. Búracie práce aj s likvidá-
ciou odpadu realizuje istá košická 
firma za cenu takmer osemdesiat-
tisíc eur a ukonč iť ich má do 30. de-
cembra 2013. 

„Obyvatelia opäť zdemolova-
li bytový dom, č iže rozobrali ho až 
do skeletu, pričom následne došlo 
k ohrozeniu života a zdravia oby-
vateľov. Mesto preto muselo pri-
stúpiť k asanácii. Naozaj tu dlhodo-
bo prevláda nerešpektovanie pravi-
diel, neúcta k majetku, neplnenie si 
základných povinností,“ povedala 
viceprimátorka Košíc Renáta Lenár-
tová. Technický riaditeľ Bytového 
podniku mesta Košice (BPMK) Mar-
tin Paška doplnil: „Z bytového domu 
Hrebendova 22, 24 nemal nikto plat-
nú nájomnú zmluvu. Na sídlisku, 
obývanom prevažne Rómami, pri-
chádza k totálnej devastácii majet-
ku. Ak to takto pôjde ďalej, budeme 
musieť požiadať statikov, aby vypra-
covali posudky aj na ďalšie bytové 
domy.“

K problému sa vo svojom 
stanovisku vyjadr i l  a j košický pr i -
mátor Richard Raši, k torý uviedol: 
„Musíme v prvom rade dbať  na to, 
aby všetci bez rozdielu akceptoval i 
pravidlá fungovania spoločnosti . 
Zároveň  je nevyhnutné el iminova ť 
všetky r iziká, k toré môžu spôsobi ť 
ohrozenie života. By tový dom na 
Hrebendovej je, ž ia ľ,  prík ladom 
oboch týchto javov, preto bolo po-
trebné pr istúpi ť  k r iešeniu.“ Oby-
vatel ia búraných domov náhradné 
bývanie nedostal i .  „Všetci obyva-
tel ia užíval i  by ty bez právneho t i -
tulu, preto nemajú právo na by tovú 
náhradu,“ povedala Zuzana Bére-
šová z košického magistrátu.

Kam sa však pres ťahujú dote-
rajší obyvatel ia búraných domov? 
V duchu miestnych tradícií pôvodní 
obyvatel ia búraných by toviek, k torí 
nedostal i  náhradné by ty, iš l i  pod ľa 
dostupných informácií bývať  k ro -
dinám č i  známym do iných by tov 
v rámci sídl iska, niek torí aj do ne-
legálnej osady Mašl ičkovo pr i Lu-
níku IX. Od roku 2008 na košickom 
sídl isku Luník IX zbúral i  už štyr i 
by tovky a ďalš ie dve sú v búraní 
práve teraz. O prípadnej asaná-
ci i  ďalších by tových domov na 
adrese Hrebenova 34, 36 rozhod-
ne prís lušný stavebný úrad. Keď 
to tak to pôjde ďalej, domy zo sídl is-
ka Luník IX sa budú postupne strá-
cať.  Vyzerá to tak, že „vybývané“ 
sú nielen by tovky, ale celé sídl is-
ko.

Roman KALISKÝ-HRONSKÝ

„Vybývané“ 
rómske domy

Matica a  Úrad pre Slovákov žijúcich v  zahraničí spojili sily

Úrad pre  S lovákov ž i júc ich v  z ahran ič í  (US Ž Z )  j e  dô l e ž i tou súčasťou s t a ros t l i vos t i  s lovenske j 
v lády o  na š ich k ra janov roz t r úsených po c e lom sve te .  Koord inu je  i ch  ak t iv i t y  s  ak t iv i t ami  inš t i -
túc i í  v  mate r ske j  k ra j ine ,  pomáha im v  i ch  ús i l í  o  z achovan i e  s lovenske j  id ent i t y  a  umožňu je  im 
t ak  by ť  h rdými  na  S lovensko.  Pred seda US Ž Z I gor  FURDÍ K nám posk y to l  k rá t k y  roz hovor.

●  V júni tohto roku sme 
v SNN pr iniesl i  obsiahly mate -
r iá l  o slávnostnom odhalení sú-
sošia svätých Cyr i la a Metoda 
v maďarskom Blatnohrade. Aký 
bol zástoj vášho úradu pr i  rea -
l izáci i  te j to významnej súčast i 
osláv 1 150. výroč ia pr íchodu 
vierozvestcov na naše územie? 

Inštalác ia pomníka mala svo -
ju nie celkom jednoduchú histór iu, 
pretože v lastná real izác ia sa ťa-
hala nieko ľko rokov. Predtým, ako 
sme tam inštaloval i  naše súso -
š ie,  bol i  tam t r i  monumenty,  a to 
bulharský, s lov inský a rakúsky. 
Pôvodná inic iat íva Mat ice s loven-
skej  uv iazla na rokovaniach s rea-
l izátorom, a tak sme celú vec za-
č iatkom tohto roka ož iv i l i   v dis -
kusi i  s pánom Migašom a pánom 
Weissom.  Pán ve ľvyslanec Slo -
venska v Maďarsku P. Weiss pr i -
š ie l  s nápadom, aby sme sa spo -
j i l i  s  pani  akademickou sochárkou 
Ľudmilou Cvengrošovou, k torá ro -
bi la podobné súsošie v Ni t re.  Tak 

sme za ňou bol i  n ieko ľkokrát a 
ona s nápadom súhlasi la.  Finan-
covanie pamätníka bolo napláno -
vané tak,  aby sme to spravi l i  my 
v spoluprác i  so Slovákmi v Buda-
pešt i .   Oni  spravi l i  projek t  a vyrá-
ta l i ,  ko ľko by to stálo,  zabezpe-
č i l i  odborné posudky, stavebný 
súhlas a ostatné administ rat ívne 
nálež i tost i .  V tom momente, keď 
už pr ichádzalo k real izác i i ,  pre -
sahovala výsledná suma naše 
možnost i .  Obrát i l  som sa teda na 
pána predsedu Mat ice s lovenskej 
Mar iána Tkáča otázkou, č i  by Ma-
t ica bola ochotná spolupodie ľať 
sa na f inancovaní tohto projek-
tu.  On na to pr istúpi l  a následne 
sme to ve ľmi operatívne vedel i 
spoluf inancovať.  Celé nák lady 
sa pohyboval i  okolo 35 000 eur 
a f inančné prost r iedky sme po -
sky t l i  my a Mat ica s lovenská. No 
tú mravč iu  prácu, najmä adminis -
t rat ívnu, vykonal i  S lovác i  v Ma-
ďarsku.  St ret l i  sme sa aj  s ve ľmi 
úst retovým postojom maďarských 
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Zhováral sa Maroš M. BANČEJ – Foto: autor

v takom akomsi neurč i tom stave, 
veď  sme tu mal i  Československú 
republ iku. Jasná adresa sa pre 
Slovákov v zahranič í  vy tvor i la až 
v roku 1993 vznikom Slovenskej 
republ iky a je to cít iť  a j  na ne -
ustálom vzraste národnej hrdost i 
naš ich krajanov. 

●  Prednedávnom boli  neja -
ké t recie plochy medzi vaším 
úradom a medzi Svetovým 
združením Slovákov v zahrani -
č í ,  k toré reprezentuje pán Skal -
ský. Aké sú vzťahy momentálne 
medzi týmito subjektmi?

Áno, v minulost i  vznik la urč i tá 
disharmónia v tomto vz ťahu, k torá 
súvisela s náh ľadom predchádza-
júceho vedenia na to,  ako h ľadieť 
na subjek ty,  k tor ým sa posky tujú 
dotác ie.  Musíme brať  ako fak t , 
že spomínané dotác ie netvor ia 
ni jakú závratnú sumu.  Na i lust-
rác iu uvediem, že tohto roku t vo -
r i l i  prost r iedky určené na dotác ie 
sumu  mi l ión stopäťdesiat t isíc eur 
a pr iš lo osemsto ž iadostí.  Päťs-
to sme ako - tak uspokoj i l i ,  no my 
zdôrazňujeme, že tu nejde o kom-
pletné f inancovanie projek tov, a le 
o ich podporu. Takže keď  s i  to vy-
delíte,  dostanete obraz o tom, aká 
je pr iemerná suma na podporenie 
ak t ivít  toho -k torého s lovenského 
projek tu v zahranič í .  Takže my 
sme po rokovaniach so Svetovým 
združením Slovákov v zahranič í 
preš l i  vyúč tovania a uzavrel i  sme 
pod ľa predpisov všetky možné 
sporné vec i.  V súčasnost i  pokra-
čujeme v konštruk t ívnej  spoluprá-
c i  a veríme, že bude na prospech 
našich krajanov, k tor í  sa aj  v za-
hranič í  hrdo hlásia k svoj im ko -
reňom.  

SEBAOBR ANA

Nevzdelanosť zostáva aj v 21. 
storočí naším najväčším nepria-
teľom. Kto nepozná vlastnú históriu, 
zopakuje chyby, ktoré už raz urobil. 
Pán podpredseda vlády a minister 
zahraničných vecí SR Miroslav Laj-
čák a jeho tím diplomatov sa zdrá-
hajú odpovedať mi na list, ktorý som 
im ako hovorca Kongresu slovenskej 
inteligencie (KSI) napísal. Interpe-
loval som v ňom, ako je možné, že 
si MZV 2. novembra 2013 nijako 
nepripomenula 75. výroč ie Vieden-
skej arbitráže. Na Donovaloch sme 
30. mája 1992 vo Vyhlásení KSI, 
na ktorom som sa spolupodieľal, 
napísali: „Nechceme spoločný štát 
s vierolomným partnerom, chceme 
štát vlastný. S vlastným preziden-
tom, vlastnou diplomaciou, vlastnou 
armádou a s vlastnou ekonomickou 
politikou.“  Jednoznačne som sa 
v rokoch zápasu postavil za vznik 
nezávislého slovenského štátu. Ale 
takúto, ako to nazval Roman Kalis-
ký, „kolenačkovú“ diplomaciu voč i 
Bruselu som nečakal ani vo sne. Ak 
slovenské MZV nevie, čo je jeho po-
vinnosť, a v „záujme veľmi zvláštnej 
tichej kabinetnej diplomacie“ nevie 
susednej Maďarskej republike pri-
pomenúť, ako pred sedemdesiatimi 
piatimi rokmi odkrojila takmer štvr ti-
nu územia suverénneho slovenského 

štátu, aby sme dnes ako štátotvorný 
národ nestrácali pamäť, čo si mám o 
tom myslieť?  Veď Maďarsko využije 
každú príležitosť na goebbelsovskú 
propagandu proti Trianonu... Robiť 
ustráchanú tzv. slovenskú diplo-
maciu môžu iba tí, ktorí sú na MZV 
najmä zamestnaní, ale pre ktorých 
sa obhajoba národných a štátnych 
záujmov nestala vecou srdca, zato 
najmä vecou plnej peňaženky! Nero-
zumiem, prečo si pán podpredseda  
vlády Miroslav Lajčák doteraz nena-

šiel čas na to, aby pozval na stret-
nutie vlastenku Evu Kristinovú, ktorá 
ako šestnásťročná v SNP bojovala 
proti nacistom v mojom rodnom Pod-
javorinskom kraji a má teda morálne 
právo rokovať priamo s ministrom 
Slovenskej republiky, ktorú zakla-
dala, o zákone, čo má na Slovensku 
preferovať gender zákon o gayoch a 
lesbách. My sme demokratická väč-
šina, my chceme presadzovať práva 
rodiny a manželský zväzok muža a 
ženy! Kedy sa dočkáme verejnej dis-
kusie o gender zákone v novinách, 
v televízii, v rozhlase, pán podpred-
seda vlády? Načo potom platíme 
štyri eurá mesačne RTVS?  Ak vám 
Pochod za život sedemdesiat tisíc 

ľudí v Košiciach nestač il, môžeme 
zorganizovať stotisícový v Bratislave 
a aj pred príslušným ministerstvom!

Napísal som aj pánovi primá-
torovi Košíc Richardovi Rašimu. 
A spýtal som sa ho, kedy sa v Ko-
šiciach konečne objaví socha ge-
nerála Štefánika, ktorú odstránili, a 
kedy v Košiciach pribudne pamätník 
vyhnaným Slovákom po tom, ako 
Košice 11. 11. 1938 obsadil admirál 
bez mora Miklos Horthy? Za celý rok 
2013 nepostavilo „európske  hlavné 
mesto kultúry“ jedinú sochu sloven-
skej osobnosti!  V Košiciach žije 
deväťdesiatsedem percent Slovákov 
a ledva tri percentá Maďarov. Zato 
na sochu rozvaleného Sándora Má-
raia na lavičke, kúsok od Námestia 
Maratóna mieru, sa európske aj ko-
šické peniaze našli. Toho Máraia, 
ktorý patril medzi kriesiteľov a „vlaj-
konosičov“  hor thyovskej iredenty. 
Stačí si prečítať a zacitovať pár viet 
z Máraiovej reportáže z „oslobode-
ných“ Košíc v novinách Kassai Ujság 
z novembra 1938:  „... toto mesto je 
hlboko verné a hrdé a skutočne ma-
ďarské ako celých uplynulých šesť 
storočí. Udržanie jeho maďarského 
charakteru minulých 20 rokov (za pr-
vej ČSR, pozn. autora) si vyžadovalo 
väčšie obete než v uplynulých sto-
roč iach...“ – „...Napísal som o ňom 

O  Č O M  J E  R E Č

romány, citoval som ho v stovkách 
maďarských a zahraničných novín, 
opisoval som jeho krásu a maďar-
skosť...“ – „V uliciach desať tisíce ľudí 
neúnavne a spoločne volajú: Horthy, 
Horthy!“ 

V roku 1939 po okupácii Košíc 
hor thyovským Maďarskom medzi pr-
vými opatreniami nových riaditeľov 
v košických školách bolo ničenie a 
pálenie slovenských kníh v knižni-
ciach. Na slovenskom gymnáziu sa 
postupovalo „ ľudskejšie“. Riaditeľ 
János Hutlasz poveril slovenč inára 
J. Oláha, aby „oč istil“ knižnicu od ne-
žiaducich slovenských autorov, aký-
mi boli S. H. Vajanský, M. Rázus, M. 
Kukučín, P. O. Hviezdoslav, J. Botto 
a iní, a to takým spôsobom, že kurič 
si tieto knihy nosil do tried a zakuro-
val  nimi do pece. V novembri 1939 
„demokrat“ Márai neprotestoval proti 
ničeniu a páleniu kníh slovenských 
klasikov, ale zato v denníku Pesti 
Hirlap vzdával hold vďaky fašistic-
kému talianskemu štátu na čele s B. 
Mussolinim... 

Tak ako, milí slovenskí socia-
listickí politici? Budete sa iba hrbiť, 
alebo už konečne vystriete chrbát a 
začnete každodenne skutkami pre-
ukazovať slovenské vlastenectvo a 
brániť národné a štátne záujmy Slo-
venska? Alebo budete ustupovať aj
v prípade pamätnej tabule na Bibiáne 
a strkať hlavu do piesku? Ľudia sú 
síce nahnevaní na ťažkú sociálnu si-
tuáciu, ale oveľa viac na oportunistic-
ké postoje a skutky, keď vlastenectvo 
najmä deklarujete, ale správate sa 
opäť ako kovaní internacionalisti! 

Komu to u nás staviame sochy?
Drahoslav MACHALA          
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par tnerov,  najmä starostu obce 
Zalavár,  a dobrá vec sa podar i la.

●  Nedávno ste sa vrát i -
l i  z c iest za našimi krajanmi 
v Maďarsku, vo Vojvodine č i  vo 
Švajč iarsku. Aký je stav našej 
krajanskej komunity vo svete?  

Obecne povedané, stav kra-
janskej  komunit y je ve ľmi v iaza-
ný na kraj inu, kde tí  krajania ž i jú. 
Máme autochtónne menšiny, teda 
pôvodných Slovákov ž i júc ich vo 
Vojvodine, v Chor vátsku, Rumun-
sku, a samozrejme v Maďarsku, 
ale aj  na Ukraj ine a v Po ľsku.  Tro -
chu iná si tuác ia je v Česku a iná 
si tuác ia je v západnej Európe, vo 
Ve ľkej  Br i táni i  a v Í rsku. No a cel -
kom iná si tuác ia je v zámorí,  č i  už 
je to Južná alebo Severná Ame-
r ika.  Ja si  myslím, že táto téma 
si  zaslúži  pozornosť,  k torú je j 
š tát  venuje,  pretože nepracujeme 
na „st ratenej “  téme. Mňa kontak t 
s krajanmi presviedča o tom, že 
ľudia,  k tor í  majú záujem svoju 
s lovenskosť  rozví jať,  kul t ivovať, 
udrž iavať,  majú predpoklad,  že s i 
ju udrž ia a rozvinú, pr ičom v nás 
nachádzajú oporu. V idíme aj  vý-
s ledky. Predtým t ie menšiny bol i 
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Patríme do jadra akcelerujúcej Európy

Úspech Bernolákova na exotickom Bali

Slovensko an i  n ie  t ak 
vďaka svo je j  samo st a tne j 
ex is tenc i i  ako skôr  de mokrac i i 
sp lod i lo  n ieko ľko o sôb,  „nad 
k to r ých n ie t “ .  I ba  t ak  náhodne 
spomeňme Šte f ana H r íba  a le -
bo M i lana Las icu .  Na jnovš ie 
sa  k  n im pr ida l  M i lan  Kňažko . 
Ten má však na  rozd ie l  od spo -
mínaných t roch hv iezdne jš ie 
ambíc ie  –  rozhodol  sa  kand i -
dovať  za  p rez ident a .  A  to  n ie 
hocakého.

Sám o  sebe hovor í:  „V  mo -
jom po l i t i c kom ž ivo te  nená jde te 
rozhodnu t ie ,  k to ré  by  smerova lo 
k  ne jak ým v ýhodám –  ekonomic -
k ým an i  mocensk ým.“  Žeby  po -
s taven ie  s lovenského p rez iden ta 
nepr ináša lo  n i jaké  v ýhody ? Pá -
nov i  Kňažkov i  s tač í  j edna  –  mo -
ho l  by  ukáza ť ,  ako  sa  p rez iden t -
sk ý  ú rad  má v ykonáva ť .  Hovor í 
o  tom:  „ Mám dos ť  skúsenos t í 
na  tú to  funkc iu  a j  p r íbeh ,  k to -
r ý  ma oprávňu je  kand idova ť .  Je 
to  a l te r na t íva ,  k to r ú  neponúka 
n i k to .“  Sebavedomo v y luču je 
kand ida tú r u  p remiéra  Rober ta 
F i ca ,  k to r ý  „ je  komun is ta ,  tak že 
a j  ex t rém is ta “ .  S lovensk í  vo l ič i 
teda  v  os ta tných vo ľbách s tav i -
l i  na  ex t rém izmus a  pán  Kňažko 
sa  s  n ím chce  popasova ť .  Ná jde 
to ľko  „ neex t rém is t i ck ých“  vo -
l ičov ? Nadovše tko  ho  t r áp i ,  že 
„ schémy zo  smu tne j  m inu los t i  sa 
v raca jú “ .  Počas  ne j  v rá t i l  t i t u l 
zas lúž i lého  umelca  a  „ pos tav i l 
sa  p ro t i  o rgan izovane j  zv r h los -
t i ,  k to rá  sa  nazý va la  soc ia l i z-
mus“ .  D nes  z  te j to  o rgan izova -
ne j  zv r h los t i  by  teda  nema lo  by ť 
n ič  použ i te ľné.  An i  Kare l  Go t t , 
an i  He lenka  Vondráčková č i  Pe -
te r  Nagy,  náš  t i tu l  f u tba lov ých 
ma js t r ov  Európy  z  r oku  1976 , 
an i  sk ve lá  Nemocn ica  na  ok ra j i 
mes ta  s  Lad is lavom Chudíkom č i 
f i lmy  Čer vené v íno  a  T is íc ročná 
vče la .  A  p redsa  a j  z  toho  dnes 
ž i jeme.  Na t vo r be  ku l tú r y  o r-
gan izovane j  zv r h los t i  sa  M i lan 
Kňažko pod ie ľa l  21  f i lmami  a 
dnes  t v rd í ,  že  jeho  rozhodova -
n ie  n i kdy  nesmerova lo  k  n i jak ým 
v ýhodám.  Nuž ,  keď  n ie  iné ,  p r i 
f i lmovaní  bo l i  v ždy  pekné dev y, 
a  t iež  honorá re .  O m inu los t i 
M i lana  Kňažka z  č i as  o rgan izo -
vane j  zv r h los t i  sa  na  webe  ne -
dozv ieme ve ľa .  Napr ík lad ,  č i  sa 
zúčas tňova l  na  medz iná rodných 
f i lmov ých fes t i va loch  v  M osk ve.

D nes  vo   f i lmoch h rá 
zväč ša  pos tav y  zv r h l íkov.  Ľudí , 
za  ak ých  on  pok ladá i ných:  Ro -
ber ta  F i ca  za  ex t rém is tu  a  ko -
mun is tu ,  V lad imí ra  M eč i a ra  za 
faš is tu ,  p r iam H i t le ra .  P r i tom 
t v rd í ,  že  chce,  aby  „v  po lem ike 
nezáv is lých ,  a le  i  opoz ičných i n -
š t i túc i í  v zn ika la  ha r món ia“ .  Naš i 
p rez iden t i  bo l i  dos ia ľ  r oz l ičných 
k r vných  skupín ,  a le  cho le r i ka 
sme eš te  nema l i .  K  te j to  skup i -
ne  i nk l i nova la  Ive ta  Rad ičová 
a  máme v  ž i ve j  pamät i ,  ako  sa 
to  skonč i l o .  A j  ona  vede la ,  a  a j 
pán  Kňažko dobre  v ie ,  „čo k ra -
j i na  po t rebu je“ .  Predovše tk ým 
ods t rán i ť  p rem iéra  F ica ,  p re to -
že  za  neho  „ nezáv is lé  inš t i túc ie 
s t ráca jú  svo ju  nezáv is los ť .  Sú 
personá lne  p repo jené  na  jednu 
osobu a  zdá  sa ,  že  sú  ús t redným 
v ýborom jedne j  osoby “ . 

Jeden z  na jv ý znamne jš ích 
r ímsk ych  h is to r i kov,  o  k to rom 
nemožno  pochybova ť ,  že  by  sa 
v  po l i t i ke  nev y zna l ,   Pub l ius 
Cor ne l ius  Tac i tus  poveda l:  „V lá -
dych t i vos ť  j e  ná r už i ve jš ia  než 
vše tk y  os ta tné  váš ne.“  Pok ia ľ 
i de  o  pána Kňažka ,  os taňme pr i 
tom.

Pete r  JÁNOŠ Í K

Náruživá 
vládychtivosť

Miroslav Lajčák: Musíme sa mentálne prerodiť – Európska únia bude iná

Slovenskí učitelia sa dokážu presadiť v zahraničí bez domácej podpory

Nevyhnutnosť mentálne sa prerodiť, zmeniť, odstrániť naše slabiny vo využívaní fondov a Slovenskom ne-
využívaných možností Únie, nevyhnutnosť pripraviť sa na Úniu zmenenú to sú o. i. konštatovania podpred-
sedu vlády SR, ministra zahraničných vecí a európskych záležitostí Miroslava Lajčáka. Netreba sa báť vrátiť 
na národnú postať, žiadať od Bruselu odovzdané kompetencie tam, kde sa to neosvedčilo, netreba sa báť 
návratu kompetencií naspäť, ale netreba sa báť ani viacrýchlostnej Európy,  tá je dnes realitou a Slovensko 
patrí do jej jadra. 

Predsieňou v ysokého učenia je  š i roká základňa st redných a základných škôl ,  k torá pr ipravuje 
mládež vč leniť  sa medz i  svetovú e l i tu š tudentov.  Na indonézskom ost rove Bal i  sa pod pat ronátom 
Medz inárodnej  organizác ie ASEF, síd l iace j  v S ingapure,  v  závere ok tóbra z iš la svetová st redoškol -
ská ga lér ia  uč i te ľov.  Tá s i  k ladie za c ie ľ  podporovať  uč i te ľov a ich ak t iv i t y,  spojené s rozví janím 
vzá jomnej  spolupráce medz i  školami v Európe a v Á z i i . 

má to priamy dosah na to, za ko ľko 
si požič iavame a za koľko budeme 
splácať – a to sa týka peňaženky 
každého občana. Ten pocit nemáte, 
keď sledujete slovenské médiá, ale 
to je už iná kapitola, poznamenal 
č len vlády R. Fica. 

■ OBETOVANÉ VZDELÁVANIE
Vzdelávanie je obeťou úspeš-

nej premeny Slovenska za posled-
né desaťroč ia, rozpadol sa systém 
odborného školstva a produkujeme 
extrémne množstvo vysokoškolá-
kov, ktorí sa s diplomom nemôžu 
uplatniť – to je jeden zo zásadných 
problémov. Nemáme dobré duál-
ne vzdelávanie,  nesmieme dlhšie 
žiť v ilúzii, nie sme dnes totiž takí 
vzdelaní ako pred dvadsiatimi rokmi 
a nie sme ani takí lacní. Táto naša 
výhoda oproti iným  v medzinárod-
nej konkurencii sa postupne stráca. 

Musíme sa pripraviť na mentálny 
prerod. Európska polit ika dnes 
nie je zahraničná, ale vnútorná, 
zdôraznil o. i. minister. Ešte sme 
sa dokonale nenauč i l i, ak sa ne-
mám vyjadriť kr it ickejšie – povedal 
minister – aktívne vyhľadávať mož-
nosti, je ich oveľa viac ako čerpať 
len fondy. 

■ STRAŠIAK INTEGRÁCIE 
Netreba sa báť hlbšej európ-

skej integrácie. Prenesme viac 
kompetencií na EÚ tam, kde je to 
potrebné, ale na druhej strane vráť-
me pokojne kompetencie na národ-
nú úroveň, kde sa neosvedč i l i. Únia 
je Únia so všetkým, čo k tomu patrí, 
ale ak sa ukázalo, kde delegova-
nie kompetencií na Brusel nebolo 
zmysluplné, tam sa netreba báť 
vrátiť ich naspäť.

Únia je iná, ako bola v roku 

krok s ostatnými č lenskými štát-
mi. ASEF každoročne organizuje 
konferencie v niektorom zo štátov 
v Európe a Ázii, na ktorých sa zú-
častňujú uč i telia a riaditelia škôl 
z celého sveta. Hodnotia pritom prá-
cu pedagógov a prínos pri  budovaní 
priamych vzťahov medzi študentmi  
a školami. Na Bali sa 28. 10. – 1. 
11. t. r. zišlo vyše sto zástupcov 
výchovno-vzdelávacích inštitúcií 

zo štyridsiatich šiestich krajín. Po-
čas piatich dní vyhodnotili projekty, 
ktoré v rámci školského roku rie-
šili prostredníctvom internetu. Tie 
úspešné sú už aplikované a stali sa 
neoddeliteľnou súčasťou výchovné-
ho pedagogického procesu. 

■ CERTIFIKÁT TRUBAČOVI
Slovensko na tomto fóre 

zastupoval a všetky podporné 

Text a foto: Tibor B. HAČKO

Dušan D. KERNÝ – Foto: MZV

1994, získala aj silný vnútropolit ic-
ký rozmer, je silné prelínanie zahra-
ničnej a vnútornej polit iky – dnes 
európske záležitosti nie sú zahra-
ničnou polit ikou. Kríza vyvolala ďal-
ší logický tlak na polit ickú úniu. Ak 
predtým táto téma bola ešte pred 
niekoľkými rokmi tabu, napríklad 
zmienka o polit ickej únii,  dnes sa 
o nej medzi štátmi a lídrami štátov 
diskutuje  – sú predmetom rokova-
nia.

■ VIAC RÝCHLOSTÍ JE FAKT
Európska integrácia postupuje 

rôznymi rýchlosťami – viacrýchlost-
ná Európa je dnes realitou a netre-
ba sa jej báť. Európska integrácia 
sa nemôže pohybovať rýchlosťou 
najpomalšieho vagóna, jadrom je 
eurozóna a asi po prvýkrát je Slo-
vensko polit icky v prvej línii európ-
skeho vývoja. Konštatoval minister 
M. Lajčák na svojom už druhom 
stretnutí s Medzinárodným klubom 
Slovenskej republiky a z rúk pred-
sedu Dušana Rozboru prijal ocene-
nie klubu.

■ ROZPOČET NAVYŠE
Prečo je pre nás dôležité byť 

v jadre európskej integrácie? Je 
to – okrem iného – aj pre otvore-
nosť slovenskej ekonomiky; expor t 
sa podieľa takmer deväťdesiatimi 
percentami na tvorbe hrubého ná-
rodného dôchodku, vyše osemdesiat-
päť percent z toho ide do štátov Eu-
rópskej únie. Väčšina zákonov (až 
dve tretiny),  ktoré prejdú sloven-
ským parlamentom, sú „európske 
zákony“  – sú transpozíciou európ-
skych zákonov. 

Keď sa začal proces pristúpe-
nia k Únii, boli sme štatisticky na 
štyridsiatich ôsmich percentách 
priemeru vtedajších štátov EÚ 
/2004, dnes sme na sedemdesia-
tich piatich percentách priemeru 
HDP na hlavu obyvateľa. V aktuál-
nom rozpoč te EÚ 2007 – 2013 sme 
dostali alokovaných 11,5 miliardy 
eur; v rozpoč te na roky 2014 – 2020  
máme alokovaných 13 miliárd eur 
– teda  v takomto objeme môžeme 
využiť fondy Únie. Je to 387 eur na 
osobu a jeden rok, čo je rozsah jed-
ného ročného  štátneho rozpoč tu  
Slovenskej republiky. 

projek ty hradi l  Pavol  Trubač  zo 
Spojenej  školy v Ivanke pr i  Du-
naj i ,  organizačná zložka v Ber-
nolákove. Výsledkom jeho práce 
je zapojenie študentov do ôsmich 
projek tov. Spoločne tak so ž iak-
mi z pätnást ich štátov – Dánska, 
Švédska, Grécka, Indie,  Pakista-
nu, Malajz ie,  Bahrajnu, Japonska  
a i .  – predstavia v nasledujúcom 
roku na pôde par tnerskej  školy 
v Aténach výsledky a komunikač -
né zručnost i  pot rebné na ďalš ie 
univerzi tné vzdelávanie. Prík lad-
nú spoluprácu na pol i  internetovej 
komunikác ie a vynaloženú náma-
hu P. Trubača oceni l i  na konferen-
c i i  medzinárodným cer t i f ikátom 
ASEF.

Výmenné návštevy študentov 
par tnerských škôl  sú už dnes ne -
oddel i te ľnou súčasťou pedagogic -
kého procesu v každej  škole.  Ten-
to aspek t je mot ivačným ťažiskom 
prepojenia predmetov, ako sú ge -
ograf ia,  b io lógia,  f yz ika, dejepis 
s vyučovaním nielen angl ič t iny, 
a le aj  iných jazykov. Projek ty sú 
otvorené pre všetkých záujemcov 
z radov uč i te ľov a ich ž iakov zo 
všetkých t ypov škôl.  A j  keď  n ie 
je v našej  spoločnost i  zvykom 
oceňovať  prácu, k torá nepr ináša 
pr iamy hmatate ľný prospech, za  
vykonané dielo nadšencom z Ber-
nolákova patr í  vďaka. Spoločnosť 
by mala v iac s ledovať  a oceňovať 
č innosť  uč i te ľov a nie len nega-
tívne medial izovať  ich oprávnené 
nároky na pr imerané spoločenské 
ohodnotenie.  Prík lad z Bal i  je len 
jedným zo smutných konštato -
vaní,  keď  sa ohodnotenie našich 
pedagógov presadi lo v zahranič í 
pr i  úplnej  absenc i i  domáceho re -
zor tného i  mediálneho záujmu.

POZNÁMKA

Organizácia si pr i založení 
v roku 2001predsavzala aktívne 
podporovať stredoškolské odbor-
né školy nato ľko, aby ich študenti 
nezaostávali za nárokmi a medzi-
národným komunikačným tempom 
univerzít. Na dosiahnutie tohto 
cieľa by však samotné predsavza-
tie nestač i lo. Táto idea sa musela 
pretaviť do stredoškolského života 
aktivitami a zápalom uč i teľov a od-
borných lektorov. 

■ VO VLASTNEJ RÉŽII
Pokiaľ program ASEF v kaž-

dom č lenskom štáte výrazne pod-
porujú domáce rozpoč ty, Slovensko 
ako jediné svoju uč i teľskú základňu 
v tomto smere nielenže nepodporu-
je, ale necháva kompletné náklady, 
ale aj aplikáciu programu na peda-
gogických nadšencov. To, že nejde 
o malé náklady, nemusíme pochy-
bovať. Je preto na neuverenie, že 
Slovensko aj po dvadsiatich dvoch 
rokoch neprínosných školských 
refor iem, f inančného krátenia 
podpory škôl a ich zamestnancov 
stále disponuje skupinou zapále-
ných ľudí, ktorí vlastnými silami 
a f inančnými prostr iedkami držia 

To je len niekoľko téz ministra 
M. Lajčáka  z celkového otvorené-
ho, na potrebu zmien zameraného 
vystúpenia pred Medzinárodným 
klubom SR, najstaršou nevládnou 
neziskovou organizáciou v SR. 
Hlavnou témou bolo postavenie SR 
a EÚ a čo vyplynulo z bolestivých 
poučení krízy od roku 2008.

 „Kríza nám brutálnym bolest-
ným spôsobom ukázala, že netreba 
v Európskej únii len opatrenia prijí-
mať, ale treba ich dodržiavať a kon-
trolovať,“ povedal doslova minister. 
Bez toho, aby to personif ikoval, 
povedal: „Nesmieme zabúdať na 
poučenia a nedostatky európskej 
architektúry, ktoré sme  identif iko-
vali počas krízy. Nemali sme odva-
hu hovoriť dva roky o podstatných 
problémoch, stratili sme dva roky, 
ale teraz už prijímame zásadné roz-
hodnutia.“ 

■ NEVYHNUTNOSŤ ZMIEN
Minister M. Lajčák hovoril o ne-

vyhnutnosti zmien, o slovenských 
slabinách č i slabinách a premrha-
ných možnostiach aj v rámci Únie. 
Okrem iného konštatoval, že polit i -
ka vlády SR pochopiteľne vyvoláva  
nespokojnosť našich občanov, lebo 
sme nútení prijímať opatrenia, kto-
ré sú ďaleko od populárnych. Na 
druhej strane však hospodárime 
zodpovedne: ešte nikdy v histórii 
Slovenskej republiky sme nepre-
dali štátne obligácie tak výhodne  
(1,5 -percentný úrok) a dlhopisy 
s historicky najnižším úrokom (2,4 
percenta). To hovorí nielen o tom, 
že f inančné trhy, medzinárodná 
spoločnosť nám dôveruje, vníma 
nás ako spoľahlivého par tnera, ale 

OcOcOcOcennnnnenennní učččučččitttitellelliaiaiaa z o oo SSSlSSS ovovovvvvovvvvvovovoveneneneneneneeeeneneneneeeee skskskskskkskskksksskkkkkkaaaaaaaaa.aaaaaaa



R O Z H O V O R  T Ý Ž D Ň A

R O Z H O V O R  T Ý Ž D Ň A

6 . S T R A N A

W W W . S N N . S K

trebné  prijímať konkrétne opatrenia 
na nápravu a v súč innosti s výkon-
nými orgánmi Matice  usilovať sa do 
dôsledkov zabezpeč iť ich realizáciu. 
V dialógu chceme  hľadať spôsob 
a východiská, ako zabezpeč iť funkč-
né využívanie prostriedkov a zá-
roveň zásadne dodržiavať stanovy 
Matice, tým upevniť životaschopnosť 
Matice slovenskej a rozvinúť  jej ak-
cieschopnosť.

● Ako je zabezpečená nezá-
vislosť dozorného výboru?

Máme zákon o Matici a stanovy 
Matice – dozorný výbor je najvyšším 
kontrolným orgánom voleným val-
ným zhromaždením, vrátane pred-
sedu dozorného výboru, a valnému 
zhromaždeniu aj skladá účty, nie je 
podriadenou zložkou. Máme právo 
pozastaviť platnosť rozhodnutí, kto-
ré odporujú zákonu, stanovám alebo 
vnútorným predpisom. Máme nezá-
vislosť a nepodliehame pod jurisdik-
ciu žiadneho matičného orgánu – ok-
rem valného zhromaždenia.

● K činnosti Matice sa vyjad-
ruje verejnosť, médiá...  Ako vní-
ma  Maticu dozorný výbor a jeho 
predseda osobne?

Matica je historická národná in-
štitúcia – každý má právo vyjadriť sa 
k nej, pretože  je  to verejnoprávna  
ustanovizeň . Isteže, najľahšia je kri-
tika, často nepatričná alebo neprá-
vom. Postoj matič iarov by mal byť 
jednoznačne za Maticu aj vtedy, keď 
je zle. Matič iari by mali byť tí, čo ob-
hajujú svoju Maticu, svoj štát, svoju 
republiku a zaujímajú sa o ochranu 
jej mena a postavenia štátu. Matica  
má možnosť  i povinnosť zjednoco-
vať príslušníkov národa, pôsobiť na 
to, aby sme boli hrdí na vynikajúcich 
ľudí z našich radov. Ak  chceme  
zjednocovať, tak musíme byť zjedno-
tení najprv my sami, celá matičná ro-
dina . Ak bude  vzájomná úcta medzi 
nami, úcta sa nám dostane  i zvonka.

● Ako vidíte význam Matice 
dnes?

Matica musí mať jasný progra-
mový cieľ; dnes je málo, aby Matica 
žila len z minulých bojov o národ, 
z ťaženia zo svojho historického od-
kazu. Ukazuje sa nevyhnutná potre-
ba formovať nový program, totožný 
s reálnymi potrebami  doby. Matica 
chce riešiť to,  čo nastoľuje dnešok 
a budúcnosť, to, čo je záujmom no-
vých generácií. Matica nie je nijaký 
anachronizmus, je organizmom, kto-
rý je živý, ktorý funguje  a poskytuje 
základ na celom území Slovenska na 
č innosť osobitne v oblasti kultúry, 
zachovávaní kultúrneho dedičstva  
v oblasti vedy, výskumu, kultúry, 
školstva, ba i ekonomiky. 

● Slovensko sa čoraz viac po-
krýva – mapuje a identifikuje regio-
nálnymi dejinami. Ste tiež spolu-
autor monografie o Malženiciach, 
ktorá je práve v tomto trende. 
V SNN sme o nej písali pred pol-
rokom. Aké je jej vyznenie a odkaz 
pre podobné projekty?

Spolu  s prof. Gerincom sme pí-
sali vlastne  o svojej  obci, kde sme 
vyrastali  a relatívne dlho pôsobili. 
Malženická monografia nemapuje len 
malženické dejiny, ale dáva ich do 
kontextu s celoslovenskými  a regio-
nálnymi dejinami. Usilovali sme sa 
držať národnú os, ktorá sa prelína 
slovenskými dejinami už od Veľkej 
Moravy. Som toho názoru, že aj takéto 
úlohy  by mohli  riešiť miestne odbo-
ry  Matice slovenskej po našich dedi-
nách a mestách i s pomocou odborní-
kov. Trebárs my sme  mali recenzenta 
matičiara, predsedu Historického  od-
boru MS  prof. Jána  Lukačku z Bra-
tislavy.  V septembri t. r. vyvrcholili 
oslavy 900. výročia od prvej písomnej 
zmienky o obci  Malženice (podľa 
druhej Zoborskej listiny  z roku 1113). 
V deň malženických osláv prišiel do 
obce predseda vlády Slovenskej re-
publiky Robert  Fico a okrem iného 
vysoko ocenil toto dielo. Aj keď iné po-
dobné projekty nebudú azda až takto 
uvádzané do verejnosti, majú rovnaký 
význam.

Hovoríme s  novým predsedom dozorného výboru MS JUDr. Štefanom Martinkovičom

Na valnom zhromaždení Matice slovenskej (MS) zvolili do čela dozorného výboru MS  JUDr. Štefana MARTINKOVIČA, dlhoročného matičiara, kto-
rého prvá legitimácia v národnej ustanovizni je vystavená v roku 1968. Vtedy mladý, národne orientovaný muž sa zapojil aktívne do matičnej práce. 
Má skúsenosti z pôsobenia v miestnych odboroch, ako aj v krajských radách a v posledných troch rokoch aj v dozornom výbore MS. Spoznal teda 
matičnú problematiku a obsah matičnej práce i problémy matičiarov od základu. 

Ak chceme zjednocovať, musíme byť vzorom

Zhováral sa Dušan D. KERNÝ  – Foto: (mrs)

● Ste dlhoročný matičiar – ako 
vnímate vaše zvolenie do ústred-
ných orgánov Matice? 

Vzdelaním som právnik a ako na 
právnika s vyše dvadsaťročnou  ad-
vokátskou praxou sa na mňa obracali 
funkcionári národnej ustanovizne už 
pred niekoľkými rokmi s otázkami tý-
kajúcimi sa Národného pokladu, sta-
nov a vôbec s  matičnou  legislatívou. 
Práve pre vystúpenia na matičných 
fórach na vrcholných podujatiach 
MS som dostal mandát valného zhro-
maždenia a v roku 2010 som sa stal 
č lenom a podpredsedom dozorného 
výboru.  

● Na valnom zhromaždení MS  
v októbri 2013  vás zvolili v taj-
ných voľbách po prvý raz  do funk-
cie  predsedu  dozorného výboru. 
V čom je hlavný rozdiel medzi prá-
cou a možnosťami orgánov Matice 
do valného zhromaždenia 2010 
a po ňom? 

Povedal by som, že do valného 
zhromaždenia 2010 bola matičná 
č innosť akoby uzavretá do seba, do-
konca podľa môjho názoru nevzbu-
dzovala veľkú pozornosť, bola akoby 
na okraji, ale veľký tak verejný, ako 
aj  mediálny záujem nastal, keď sa 
začali  po roku 2010 otvárať záleži-
tosti okolo Národného pokladu. Žiaľ, 
a to ma aj osobne, ako i mnohých 
iných matič iarov mrzí, že pohľad na 
Maticu sa sústredil len na negatíva 
v súvislosti s kauzou Národný po-
klad, v ktorej je vlastne poškodeným 
subjektom aj Matica samotná. 

● Verejnosť to stále nechá-
pe...?

Myslím, že nie celkom, veď Ma-
tica v tejto  kauze nemala možnosť 
rozhodovať o vklade finančných 
prostriedkov  z  Národného pokladu 
do  Podielového družstva Sloven-
ské investície (PDSI); všetko bolo 
už v tom čase v réžii Nadácie Matice 
slovenskej, ktorá bola samostatným 
právnym subjektom. Tým sa vytvo-
ril dojem, že ide o totožné,  zhodné  
alebo  aspoň prepojené matičné 
subjekty. Toto všetko zamestnávalo 
od roku 2010 orgány Matice a sčasti 
aj miestne odbory. Počas celého vo-
lebného obdobia sa matičná  energia 
vyčerpávala týmto prípadom. I keď 
vedúcim funkcionárom sa nedá up-
rieť snaha riešiť otázku  Národného 
pokladu, a najmä riešiť otázku vkla-
dov poctivých matič iarov do PDSI. 
Bolo to aj preto, lebo mnohí matič iari 
sa obracali na vedúcich pracovníkov, 
funkcionárov Matice, aby sa problém 
riešil.

Je známe, že v zač iatočnom 
období, po roku 2010, sa najprv in-
ventarizovalo, išlo o to zistiť, koľko 
peňazí sa vlastne dostalo z nadácie 
a od matič iarov do PDSI. A to už aj 
preto, lebo bolo takmer jasné, že sa 
PDSI, nebankový subjekt, dostane 
do konkurzu. Vkladatelia sa začali 
obávať, že sa k svojim peniazom už 
nedostanú. Tým, že mnohí ľudia to 
videli ako trestuhodný poč in Matice, 
čím Matica nesmierne utrpela, bola  
vlastne aj Matica poškodená, utrpela 
tiež nehmotne – stratou mena. Ma-
tica nemala totiž na nadáciu, ktorá 
niesla jej meno,  najmä od roku 1997 
nijaký právny dosah. Všetko spôsobil 
ten nešťastný – a zrejme cielene vy-
braný prívlastok – ktorý viedol k dom-
nienke, že skutočne ide o nadáciu 
samotnej Matice slovenskej. Čo je 
najdôležitejšie, pokiaľ ide o PDSI – 
keď Matica zistila, že tento neban-
kový subjekt – družstvo – vstúpil do 
konkurzu,  vymenovala do veriteľské-
ho zboru svojho zástupcu, tak ako aj 
iní veritelia. Spoločne so správcom 

konkurznej podstaty rieši otázku od-
škodnenia, hľadajú sa spôsoby, ako 
nahradiť škodu, ktorá bola ľudom  
i Matici spôsobená,  t. j.  prinavrátiť 
celkom alebo aspoň sčasti vložené 
prostriedky. Matica sa tak zo svedka 
v tejto kauze stala žalobcom, podala 
trestné oznámenie, lebo je oč ivid-
né, že je tiež poškodenou stranou. 
Výsledok bude závisieť od č innosti 
a záverov orgánov č inných v trest-
nom konaní tak v otázke potrestania, 
ale aj pri vymožení f inančných pro-
striedkov.

● Z toho všetkého vyplýva, že 
Matica by mala prejsť istou etapou 
sebareflexie...

Všetko súvisí so všetkým. Bol už 
potrebný dôraz na prísnejšiu kontro-
lu, systematický dozor,  na preven-
ciu, na predchádzanie pochybeniam 
v narábaní s f inančnými prostriedka-
mi, najmä vo vzťahu k Nadácii Matice 
slovenskej – a to najmä do roku 1997! 
Tak ďaleko to siaha! Mohlo sa zabrá-
niť, aby Národný poklad v jeho istine 
zostal nedotknutý! Vtedajší predsta-
vitelia Matice slovenskej si zrejme 
neuvedomovali, že každé podnikanie 
prináša riziká.  Predovšetkým v pod-
nikaní  s hotovými peniazmi! 

Sebareflexiu Matice slovenskej 
jednoznačne vnímam ako úlohu cent-
rálnych orgánov, pretože v č lenských 
radoch, miestnych odboroch kríza 
nebola a nie je. Len znášajú násled-
ky  a čakajú na odpovede. Preto na 
základe vyhodnotenia  a doterajších 
analýz  chce Matica  vytvárať takú 
víziu  budúcej č innosti, ktorá sama 
seba oslobodí nielen od bremena ne-
gatívnych dôsledkov spojených s ce-
lou kauzou Národného pokladu,  ale  
nás oddelí od protireč ivej minulosti 
a otvorí možnosť  stať sa súčasťou 
moderného, aj keď komplikovaného 
spoločenského pohybu.

● Má na to predpoklady?
Samozrejme. Matica slovenská 

má podporu širokej časti verejnosti, 
podporu štátu a v mnohom aj sym-
patie  významných osobností politic-
kého, spoločenského života a širokú 
podporu samosprávnych orgánov 
a obyvateľstva

● Ťažisko matičnej práce je 
však v miestnych odboroch v ak-
tivite vyše tridsaťtisíc členiek a 
členov...

Aj keď sú naše miestne odbory 
samostatné právne subjekty, treba 
im na základe vízie udať novodobé  

smerovanie č innosti, podporiť ich 
tak, aby pracovali v súlade s problé-
mami a potrebami  dneška.  V Matici 
pribúdajú národne orientovaní mladí 
ľudia, ktorých naša minulosť napĺňa 
hrdosťou. Pôsobíme  na mladého 
č loveka tak, aby bol hrdý na národ 
a bol aktívny na pozdvihovanie ná-
rodnej a obč ianskej hrdosti. 

● Predseda dozorného výbo-
ru v inštitúcii zápasiacej o obnovu 
toho najťažšieho kapitálu – dôve-
ry – to vyžaduje jednoznačné zá-
sady...

Pre mňa je to najmä cieľavedo-
má, systematická a dôsledná kontro-
la. Pôsobnosť dozorného výboru sa 
bude zameriavať najmä na dohľad  – 
dodržiavanie zákona o Matici sloven-
skej, platné stanovy, všetky vnútorné 
predpisy, ale aj na to,  ako sa plní 
prijatý program, uznesenia prijaté na 
zasadnutiach orgánov MS a úlohy, 
ktoré nám zveril štát,  a na plnenie 
ktorých štát prispieva svojimi dotá-
ciami. Aj preto sú v dozornom výbore 
traja zástupcovia  štátu vymenovaní 
ministrom kultúry...

Dozorný výbor chce veľmi inten-
zívne  kontrolovať, ako sa nakladá  
s matičným majetkom, s finančnými 
prostriedkami, aká je efektívnosť vy-
nakladania týchto prostriedkov a č i 
sa dostávajú tam, kde sú potrebné. 
Riešiť chce tak ako doteraz  sťaž-
nosti vo vnútri Matice  – porušovanie  
stanov a iné pochybenia. Sú však aj 
iné negatívne javy z minulosti, kto-
rým sa musí intenzívne venovať. 

● Jeden príklad za všetky... 
No, nie som tu v úlohe kritika 

uplynulého obdobia, ale podľa VZ 
MS z roku 2010 a matičného snemu 
z roku 2011 mali byť vypracované 
nové zásady hospodárenia s majet-
kom a  f inančnými prostriedkami. 
A to aj vo vzťahu k nižším č lánkom 
Matice, aby dostávali viac finanč-
ných prostriedkov na svoju č innosť. 
Nestalo sa tak, neboli ani zaradené 
do programu rokovaní.  Terajší  nový 
výbor a vedúci funkcionári sú však 
odhodlaní takýto významný doku-
ment teraz pripraviť, prerokovať a po 
schválení uvádzať do praxe. Matica 
slovenská okrem finančných prostried-
kov – zo svojich zdrojov, ako aj 
z príspevku od štátu – má svoj vlast-
ný nehnuteľný majetok. Úlohou nové-
ho dozorného výboru  je  v súč innos-
ti s ostatnými  orgánmi  Matice zistiť 
a skontrolovať, ako a na čo sa tento 
majetok využíva, č i slúži na naplňo-

vanie programu Matice  a podriadiť  
jeho zhodnocovanie  prospechu a 
rozvoju matičného života. 

● Pokiaľ viem, tak aj budova, 
ktorú postavila Slovenská liga 
na lukratívnom mieste  uprostred 
hlavného mesta, prestala byť vý-
hradným  majetkom  logicky mo-
rálneho „dediča“ – Matice sloven-
skej. Ako je to s iným majetkom?

Súčasný stav veľmi intenzívne 
analyzujeme. Chceme dosiahnuť, 
aby  najmä nehnuteľný majetok Ma-
tice bol prísne špecifikovaný a aby 
bol neustály prehľad, ako sa využíva 
na matičné ciele. Situácia nám na-
povedá, že vlastný majetok Matice 
slovenskej nestačí zhodnocovať len 
tým, že ho budeme prenajímať, ale 
treba vypracovať systémové progra-
my takého charakteru, aby majetok 
nielen slúžil organizáciám Matice, 
ale aby aj prinášal všeobecný úžitok 
na prospech a rozvoj tých cieľov, kto-
ré sú Matici najvlastnejšie. K vašej 
otázke o majetku  po  Slovenskej lige. 
V roku 1993 a v roku 2005  zákon-
mi Národnej rady  SR sa Matici mal 
vrátiť  nehnuteľný majetok v cent-
re mesta Bratislavy a v roku 2005 
v Martine.  Zdá sa, že bude potrebné  
vrátiť sa k prehodnoteniu právnych 
pomerov,  za akých reštitúcia pre-
behla, č i skôr neprebehla. 

● A čo vravíte na podnikanie 
v Matici?

Matica má svoje vlastné pod-
nikateľské subjekty. Bude potrebné 
vyhodnotiť ich skutočný prínos pre 
matičný život najmä z pohľadu pred-
metu podnikania matičných  kapitá-
lových spoločností. Niektoré sú v lik-
vidácii aj desať rokov – cieľom je, 
aby sa Matica  ochránila pred sub-
jektmi, ktoré nie sú aktívne a mohli 
by poškodiť jej meno alebo priniesť  
stratu.  V novom období chceme 
nevyhnutne zvýšiť preventívnu č in-
nosť – a to na všetkých úrovniach.  
To je na základe našich doterajších 
skúseností kľúčové . Dôležité je, aby 
matičná, ako aj nematičná verejnosť 
mala transparentný prehľad o našom 
hospodárení; koniec koncov je to sú-
časť verejnej kontroly. 

● Má dozorný výbor na to do-
stačujúce možnosti, kompeten-
cie?

Dozorný výbor v rámci svojho 
štatútu, stanov i zákona o Matici má 
dosť veľké, zodpovedné a dostaču-
júce kompetencie. Bude však po-
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Na druhej strane – komunizmus 
síce prišiel na tlak z Východu, no nič 
mimoriadne nové sem nepriniesol, 
pretože našiel tu už veľmi vhodne 
pripravenú pôdu. Čo sa u nás udialo 
po roku 1945, bola v podstate iba for-
málna sovietizácia režimu, ktorý nám 
dvadsať rokov nastoľovali zo západu 
počas  prvej ČSR. 

■ PLODY ZLA
Všetky tie najhoršie veci, ktoré 

ničili náš život a na ktoré sme potajme 
nadávali ako na komunistické výmysly, 
ako bola cenzúra, kult osobnosti, po-
litický teror, politbyro, tábory nútenej 
práce, tajná polícia, štátom organizo-
vané udavačstvo, váľanie a ničenie pa-
mätníkov, falšovanie histórie, boj proti 
náboženstvu a ateizmus, dokonca 
aj taká brutálna akcia ako „Kláštory“ 
(K a R) z päťdesiatych rokov, neprišli 
zo vzduchoprázdna, tie všetky tu mali 
svoj predobraz v tzv. „prvej“ republike. 
A treba dodať, že v rozvinutej forme, 
hádam okrem kolchozov na sovietsky 
spôsob. Súdruhovia z Východu tomu 
iba dodali potrebnú revolučnú ráznosť 
a posmelili českých súdruhov, že za 
nesprávne politické názory nestačí 
nejakých smiešnych pätnásť rokov, 
ako dostal povedzme Vojtech Tuka, 
ale treba rovno popravovať. Isteže sa 
potom našli aj slovenskí súdruhovia, 
ktorých naturelu to tiež mimoriadne 
vyhovovalo. Aj keď neskôr na to viace-
rí tiež doplatili... 

Takmer identická podobnosť tzv. 
demokratického a tzv. socialistického 
režimu bola aj v tom, že všetky mate-
riálne výsledky hlásaných pokroko-
vých myšlienok tej doby sa dostali 
nanajvýš k okresným  funkcionárom, 
ktorí boli dosadení straníckou politi-
kou, a prostý ľud poznal iba šikanova-
nie a chudobu. A občas aj streľbu do 
demonštrantov. Na čo reagoval o. i. 
aj hromadným vysťahovalectvom. Pri-
pomínam, že v starom Grécku okrem 

popravy najťažší trest bol ten, že člo-
vek musel opustiť svoju vlasť. Nuž ale 
podľa našich svetoobčanov, čo je len 
taktický krycí názov pre ľudí, ktorí do-
dnes vyznávajú český nacionalizmus, 
sme tu mali v rokoch 1918 až 1939 
priam vzorový „demokratický“ režim, 
ktorý „obdivoval“ celý svet. Nečudo, 
že títo ľudia sa ako čert krížu vyhýbajú 
štúdiu histórie, naopak, organizovane 
ju falšujú, aby im nikto nerobil nepori-
adok v ich mozočkoch, kde už majú za 
tých štyridsať rokov českej naciona-
listickej indoktrinácie všetko poriadne 
poupratované, poukladané a vyumý-
vané. A strážia si to ako upratovačky 
čerstvo umytú chodbu, vždy pripravení 
plesnúť – a nielen mokrou handrou.

 
■ ELÉGIE NA LÉGIE
Sympatie k boľševikom a ku ko-

munizmu už boli v samotných prvopo-
čiatkoch zakladania česko-slovenské-
ho štátu; prejavovali sa už v postojoch 
legionárov a ich veliteľov. Veľký huma-
nista Masaryk bol zásadne proti po-
užitiu čs. légií proti boľševikom. Pokiaľ 
bol na území Ruska, nikdy nespochyb-
nil legitimitu sovietskej moci. V Kyjeve 
vo februári 1918 otvorene vyhlásil, že 
sa nezúčastní na boji proti boľševikom, 
a ešte: „Nebojím sa víťazstva boľševi-
kov. Boľševická vláda je demokratická, 
socialistická.“ V Tokijskom memorande 
z apríla 1918 pre amerického preziden-
ta Wilsona a pre spojeneckých diplo-
matov hovorí o tom, že treba uznať vlá-
du boľševikov. Preto takmer nedostal 
vízum do USA, keďže úradník, ktorý 
vybavoval víza, ho považoval za člena 
boľševickej vlády v Rusku. Dokonca 
USA odmietali uznať Česko-Sloven-
skú národnú radu, na ktorej čele stál. 
Takže náš zásadový humanista šikov-
ne prevrátil kabát, ba začal dokonca 
vyzývať spojencov na intervenciu proti 
boľševikom. Ale už po funuse. No keď 
sa Česko-Slovenská republika trochu 
ustálila, opäť obliekol svoj červený ka-

bát a keď v roku 1920 Poliaci zúfalo 
bojovali proti Červenej armáde pred 
Varšavou, tak českí železničiari zadr-
žali francúzske zásielky streliva pre 
Poliakov a Masaryk osobne rozhodol 
o vyhlásení neutrality. 

Hádam na tomto mieste neza-
škodí uviesť jeden citát verného Ma-
sarykovho nasledovníka Karla Čap-
ka z moskovskej Pravdy zo 17. júna 
1936: „Sovietsky zväz nie je len naj-
slobodnejšou krajinou. Je to krajina 
vytvárajúca nový typ demokracie, So-
vietsky zväz vyzdvihuje vysoko nad 
štít demokratické zásady, popierané 
v niektorých krajinách. Nová sovietska 
ústava znamená pokrok pre celý svet.“ 
Prečo napísal aj brožúrku Prečo nie 
som komunista, zostane asi navždy 
záhadou...

■ AGENTI  BOĽŠEVIZMU
Ak bol tatíček Masaryk len taký 

„boľševik light“, Edvard Beneš bol po-
tom tvrdý boľševik. Tak napríklad 17. 
mája 1935 vyhlásil pre sovietsku Prav-
du, že o zmluve so ZSSR sníval už 
dávno a umožnenie vstupu Sovietske-
ho zväzu do Európy bola jedna zo zá-
kladných myšlienok jeho smerovania. 

Po návrate z Moskvy sa pred brit-
ským diplomatom J. Addisonom roz-
plýval nad rajom a blahobytom v kra-
jine, kde zajtra znamená už včera. 
Nečudo, že v tridsiatych rokoch bolo 
potom Československo najdôležitej-
ším centrom sovietskej špionáže v Eu-
rópe. Trebárs v roku 1936 vydala spra-
vodajská služba pravé československé 
pasy pre stopäťdesiat agentov NKVD, 
vyslaných do Španielska. Potom nás 
neprekvapí, že ako minister zahranič-
ných vecí dôsledne nechal zatajovať 
diplomatické správy o pomeroch, pa-
nujúcich v ZSSR. Takže aj na Sloven-
sku sme sa prvýkrát poriadne dozve-
deli, ako vyzerá život v komunistickom 
raji, až keď sa vrátili prví vojaci z vý-
chodného frontu.  Počas druhej sveto-
vej vojny Beneš dokonca presviedčal 
Roosevelta o sovietskej demokracii 
a jeho heslom bolo: „Praha musí mať 
rovnakú politiku ako Moskva.“ Nako-
niec, iba si vzorne plnil úlohu agenta 
– veď v hláseniach NKVD bol označo-
vaný ako agent č. 16.

Samozrejme, že za prvej repub-
liky tu bolo podstatne viac boľševikov 
ako len Masaryk alebo Beneš. Ale 
hlavný smer politiky udávali oni. Ako 
malú perličku uvediem, že Karol Si-
dor vo svojich zápiskoch o slovenskej 
politike na pôde pražského snemu 
spomína, že dvaja poprední politi-
ci sociálnej demokracie Alojz Muna 
a Jozef Stivín boli čestnými predse-
dami budapeštianskeho sovietu popri 
Leninovi a Trockom. Poslanec Andrej 
Devečka zase popri poukázaní na „vul-
gárny a štvavý klerikalizmus“ vyzýva, 
že „v ČSR a v celom verejnom živo-
te, nech sa to týka hociktorej stránky, 
musí byť uniformita... Všetko sa musí 
uniformovať.“ Český autor Tomáš 
Krystlík mimoriadne výstižne definuje 
východiskový bod každej českej poli-
tiky: „Česi vyznávajú rovnostárstvo, 
ktorého základom je viera, že všetci sú 
v podstate rovnakí. Túto predstavu im 
podsunuli už národní buditelia a čes-
ká oddanosť národu, ktorý kmeňovú 
príslušnosť stavia nad individualitu 
jednotlivcov, tento étos iba zosilňuje.“ 
Čo sa týka politiky, ktorá je podmiene-
ná takouto premisou, o tej sa už pár 
desaťročí predtým vyjadril Ferdinand 
Peroutka: „Slovensko funguje ako kon-
zervatívna hamovka na rozbehnutom 
voze pokroku.“ Ešte sa niekto čuduje, 
prečo dali zastreliť Štefánika, keď to 

bol tvrdý antikomunista? Okrem iného, 
samozrejme...

■ ČERVENÝ TEROR
Ak sa vrátime k úvodu a k úvahe 

o tom, čo k nám prišlo zo Západu a čo 
z Východu, hádam najväčší konsenzus 
by vládol v mienke, že aj keď všetko 
podstatné tu už bolo nastolené zo Zá-
padu, neľudský teror a popravy vše-
lijakých tých nepriateľov ľudu k nám 
predsa len prišli z Východu. Nuž, nie 
je to tak, pretože aj komunistický teror 
vychádzal najmä z domácich zdrojov. 
Prvé politické vraždy v obnovenej re-
publike neboli komunistické, ale spustil 
ich Beneš z nacionalistických a rasis-
tických pohnútok. Prvou obeťou boli 
sudetskí Nemci, ktorých vyháňanie 
a vyvražďovanie sa vyznačovalo in-
tenzitou, ktorú sme dovtedy poznali 
len počas nastoľovania boľševického 
teroru v Rusku. 

Keď v máji 1945 jeden minister 
požadoval vo vláde, aby sa rozhlasom 
apelovalo proti bezhlavému vraždeniu 
Nemcov, vysmiali ho. Potom prišli na 
rad Slováci, ktorých popravovali len 
preto, že sa postavili na nohy a vybu-
dovali funkčný Slovenský štát. Nie Sta-
lin, naopak Beneš presviedčal Stalina, 
že tu treba poriadne kosiť. Aj keď me-
dzi slovenskými politikmi ani nominálne 
nebol nijaký vojnový zločinec, percen-
tuálny podiel popráv vysoko prevyšo-
val počet popravených Nemcov alebo 
Japoncov. Americká historička Mary 
Heimanová hovorí, že v roku 1948 
zvíťazil komunizmus najmä v dôsledku 
českého národného šovinizmu. A do-
dáva, že ešte aj počas komunistického 
teroru Gottwald zachraňoval etnických 
Čechov a nechal popravovať najmä Ži-
dov, Slovákov a Moravanov.

 ■ FALŠOVANIE HISTÓRIE 
Ak by si niekto myslel, že falšova-

nie histórie, tak ako ho geniálne opísal 
Orwell, je výlučne totalitná disciplína, 
žije v hlbokom omyle. Holdovali mu via-
ceré režimy a veľmi výrazné to bolo aj 
v prvej ČSR, ktorá mala lož už vo svo-
jich základoch, lož jednotného česko-
slovenského národa. Bolo to chytrác-
tvo namierené nielen proti Nemcom, 
ale ešte zákernejšie proti Slovákom. 
Keďže takáto umelá konštrukcia ne-
mohla organicky vyrásť sama zo svojej 
prirodzenosti, muselo sa jej všelija-
ko nečestne pomáhať. Aby to neskôr 
nevyšlo najavo, už v novembri v roku 
1918 a potom vo februári 1919 ulúpili 
českí agenti spisy viedenského mi-
nisterstva vnútra a potom ich v Prahe 
prehľadávali desiatky úradníkov. Tak-
že potom sa už nič nenašlo na takého 
Masaryka a Beneša, naopak, niektoré 
materiály slúžili na vydieranie nepo-
hodlných politikov. A o posvätnej kra-
ve, o československých legionároch, 
sa spievali iba ódy, ba ich operácie 
v Rusku prirovnávali ku Xenofónovej 
Anabáze, aj keď dnes je už dostatok 
literatúry poukazujúcej na ich rabovač-
ky a vraždy nevinných ľudí, takže ku 
koncu ich „anabázy“ si vyslúžili potup-
né pomenovanie – „Čechosobaki“.

K falšovaniu histórie organicky 
patrí aj zatajovanie nepríjemných sku-
točností. Napríklad v časoch zaklada-
nia prvej ČSR poletovali nemalé penia-
ze. A určite by bolo zaujímavé poznať, 
odkiaľ sa nabrali, ale aj to, komu skon-
čilo za nechtami trochu viac než len to, 
čo bolo potrebné na politickú činnosť. 
Notoricky známa je roztržka Štefáni-
ka s Benešom, ktorému sa vyhrážal, 
že po vojne bude od neho vyžadovať 
účty. No nedožil sa. Našiel sa však 
aj jeden český politik – Karel Pergler, 
ktorý chcel to isté. Skončilo sa to jeho 
vykázaním z parlamentu, súdnym stí-
haním a vyšupovaním do USA. 

Ďalšie klasické falšovanie histórie 
bolo Masarykovo tvrdenie, že Pittsbur-

Najzneužívanejším a falošným slovom 1. Česko-Slovenskej republiky bolo slovo demokracia

Traduje sa, že na Slovensko tak ako do Ruska komunizmus prišiel zo Západu. K nám konkrétne z Čiech. Ako hlavný argument sa zvyknú 
spomenúť voľby z roku 1946. Ľudia, ktorí majú prehľad v histórii, však vedia, že o tom, že na Slovensku  bude komunizmus, už bolo dávno 
rozhodnuté – ešte v roku 1943 v Teheráne. A ten nám sem doviezol súdruh Stalin aj so svojou armádou. Že mal niekde v batožine pribaleného 
aj jedovatého trpaslíka Beneša, nebolo vôbec rozhodujúce. To, že definitívne nastolenie komunistického režimu trvalo u nás skoro tri roky, 
to bola iba generalissimova salámová taktika, v ktorej bol majster. 

Ako sa aj u  nás kalila oceľ po vzore sovietov

Ján LITECKÝ ŠVEDA - Koláž: Emil SEMANCO

I. časť

ská dohoda je podvrh. Toto zároveň 
ukazuje aj jeho morálnu úroveň – aby 
dostal peniaze od amerických Slová-
kov, popodpisoval čo sa dalo, ale keď 
už mal peniaze vo vrecku, od všetkého 
sa dištancoval.  Samozrejme, orwel-
lovská úprava histórie by nebola úplná 
bez orwellovského „newspeaku“. V na-
šom prípade tým najzneužívanejším 
a najfalošnejším slovom celej prvej 
ČSR bolo slovo „demokracia“. Pre po-
treby tohto článku iba stručne uvediem, 
že už aj taký čechoslovák ako Štefan 
Osuský hovoril o tom, že Beneš pohŕ-
da základnými pravidlami demokracie, 
a označil ho dokonca za českého ra-
sistu. Britský diplomat J. Addison už 
v roku 1934 písal o českom policajnom 
štáte a T. Moore v roku 1938 prehlásil 
v britskej Dolnej snemovni, že pokiaľ 
dobre rozumie demokracii v zmysle 
Abrahama Lincolna, tak v Českoslo-
vensku demokracia neexistuje.

■ CHÁPADLÁ CENZÚRY
Je úplne jasné, že čím menej 

demokracie, tým viac bujnie cenzúra. 
A v prvej ČSR sa priam prekonávala; tá 
boľševická mala neskôr čo robiť, aby ju 
predstihla. Cenzúra je logická nutnosť 
vždy tam, kde sa falšujú a prekrúcajú 
dejiny a kde vládna politika stojí na lži 
a na nedemokratickom potláčaní práv 
celých skupín obyvateľstva. 

Už spomínaný Karel Pergler vy-
hlásil na veľkom verejnom zhromaž-
dení v Chicagu, že cenzúra v ČSR je 
oveľa horšia ako za Bachovho absolu-
tizmu. 

Tlačový zákon sa neustále sprís-
ňoval počas celej existencie prvej 
ČSR. Cez tlačové riaditeľstvá vláda 
už začiatkom dvadsiatych rokov naria-
dila, že v trafikách sa smú predávať 
najmä vládne časopisy. Úradníci sa 
potom postarali, že opozičné časopi-
sy boli konfiškované a cenzurované. 
Po známych Pribinových slávnostiach 
vláda zastavila vydávanie Slováka na 
tri mesiace a denníka Národnie noviny 
na pol roka. Čo však neznamenalo, že 
potom už vychádzali bez vybielených 
strán – tie zostali takrečeno každoden-
nou realitou. 

Zdalo sa vám neúnosné za komu-
nistov, keď noviny a ostatné médiá boli 
prepchaté siahodlhými prejavmi komu-
nistických papalášov? Už v roku 1934 
sa zákony o tlači upravili tak, že noviny 
museli v plnom znení publikovať všetky 
prejavy ministrov a prezidenta republi-
ky. Samozrejme, že články o tom, ako 
si vláda zaisťuje absolútnu diktátorskú 
moc a vyhýba sa kontrole tlače, boli 
skonfiškované. Poslanec Juriga mo-
hol iba v parlamente rečniť o tom, ako 
v nás pravdu ubíja cenzúra, akej ani 
pod Maďarmi nebolo.

■  KULT OSOBNOSTI 
Ani len v tomto neboli naši komu-

nisti nijako originálni. Masaryk a neskôr 
Beneš svojimi privilégiami, stanovený-
mi pochybnými zákonmi, stáli rovnako 
vysoko nad všetkými zákonmi, aké 
platili pre obyčajných smrteľníkov, ako 
Stalin, Gottwald alebo Brežnev. Čes-
ký, pardon, československý prezident 
o. i. schvaľoval návrhy vlády a parla-
mentu, mohol vymenovať a odvolávať 
ministrov a bol najvyšším veliteľom 
armády. Dokonca rozhodoval o tom, 
kto v snemovni prednesie novoročnú 
gratuláciu. Podľa slávneho zákona 
č. 50 na ochranu republiky z roku 1923 
sa o Masarykových činoch a výrokoch 
nesmelo pod hrozbou väzenia ani len 
pochybovať(!). A už vôbec sa nesmelo 
o ňom vyjadrovať kriticky či nebodaj 
neúctivo a posmešne. Poistené to bolo 
superdemokratickým paragrafom, že 
dôkaz pravdy i presvedčenia o pravde 
pred súdom bol vylúčený. Nuž, keby 
taký zákon prijali niekde pre náčelníka 
pygmejov alebo Červení Kméri, chá-
pem, ale pre vzorového „demokrata“ 
v strede Európy? 

Ako vidno, taká ľudovo populárna 
súťaž o zlatú mrežu sa u nás rozbehla 
už v roku 1923 a zďaleka nie až v roku 
1945 či 1948, ako by si mysleli tí, čo 
nepoznajú svoju históriu. Iba taxy boli 
vtedy miernejšie. A ozaj, aby som 
nezabudol, Národný výbor česko-slo-
venský zvolil v roku 1918 Masaryka za 
prezidenta všetkými hlasmi. Sto per-
cent. Dôverne známe...
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Keby sme radošincov chceli pri-
rovnať k čomusi z minulosti, ale aj zo 
súčasnosti, tak by sme mohli možno 
hovoriť o kočovných divadlách, na 
ktoré sa ľudia v mestách i mestečkách 
celej krajiny vždy tešili a úprimne im 
aplaudovali. Ale aj pri tomto porovnaní 
mohli by sme možno o jednej odlišnos-
ti hovoriť. Pokiaľ tie kočovné divadlá, 
viac či menej populárne, museli vždy 
o diváka a zaplnené hľadisko nejakým 
spôsobom bojovať (teda aj o vstupné, 
lebo spravidla z neho žili), tak Radošin-
ské naivné divadlo má svoje predsta-
venia vo svojom sídle v Bratislave, ale 
aj v desiatkach zájazdových miest nie-
kedy aj rok dopredu beznádejne vypre-
dané. S istým zveličením by sme do-
konca mohli povedať, že najmä v tých 
zájazdových slovenských mestách sú 
vstupenky na predstavenia tohto divad-
la lukratívnym úplatkovým artiklom. 
Oprávnene sa pýtame, čo je za tým, 
v čom je sila toho magnetu, ktorý priťa-
huje taký záujem, a čoho dôsledkom je 
potom aj tá mimoriadna a v našich  po-
meroch nezvyčajná popularita. Pokús-
me sa aspoň čosi na túto otázku po-
vedať. Opäť reálne, triezvo, bez snahy 
glorifi kovať, skôr isté fakty konštatovať. 

■ PODĽA VZORU: PRINCIPÁL 
Keď hovoríme o Radošinskom naiv-

nom divadle, tak jedným dychom je 
nevyhnutné hovoriť aj o jeho zaklada-
teľovi, autorovi a hercovi Stanislavovi 
Štepkovi – a to od jeho samotných za-
čiatkov existencie v roku 1963 až pod-
nes. Môže to znieť trochu nadnesene, 
ale možno aj nie: je to náš slovenský 
Moliére. Je autorom päťdesiatich šies-
tich hier, vo  väčšine z nich aj pred-
staviteľom hlavnej postavy a zavše aj 
niekoľkých vedľajších úloh. Je dušou, 
stvoriteľom, inšpirátorom, v prvom ob-
dobí existencie divadla aj režisérom, 
jedným slovom je demiurgom tohto oje-
dinelého divadelného telesa, ktoré si 
národ zamiloval. Je to on, ktorý svojou 
invenciou, neskutočnou pracovitosťou, 
organizačnou nápaditosťou, obdivu-
hodnou pozorovateľskou schopnosťou 
a vytrvalosťou v napĺňaní svojej pred-
stavy o zmysle divadla vybudoval, lep-
šie povedané vytvaroval ten fenomén 
živého a podnetného dialógu javiska 
s hľadiskom. 

Prof. Miloš Mistrík, náš významný 
a plodný divadelný vedec a kritik, sa 
dokonca vyjadril, že „Stanislav Štepka, 
alebo presnejšie jeho dramatické a di-
vadelné dielo, patrí k tomu najlepšie-
mu, čo tu vôbec od vzniku slovenského 
divadla máme. Nech nikto s istotou 
nehovorí, že napríklad Chalupka či Pa-
lárik boli lepší, že Tajovský bol oproti 
nemu dramatickejší, Stodola či Barč-
Ivan že boli autori významnejší, pre-
tože dominantne literárni, kým Štepka 

je ‚iba‘ divadelník“.  (Revue RND č. 21. 
str. 31)  Dnes už tento principál, autor 
všetkých uvedených hier tohto divadla 
a v jednej osobe aj jeho herec je naozaj 
výnimočným zjavom našej národnej di-
vadelnej kultúry. Štepka svojimi hrami, 
ich dikciou, lexikou a kompozíciou, ale 
aj riešeniami jednotlivých príbehov, 
ako aj  podpríbehovou tragikou postáv 
pripomína Jozefa Cígera Hronského, 
čo zasa tvrdí iná autorita – literárna 
vedkyňa Mária Bátorová.  Jeden z ver-
ných divákov RND z Trenčína Juraj 
Meravý  takýmito slovami zablahoželal 
v súkromnom liste Stanislavovi Štepko-
vi k jeho narodeninám: „Želáme si, aby 
ste Vy a Vaše divadlo zostali pre ľudí 
na celom Slovensku majákom ľudskos-
ti a lásky, ostrovčekom pohody, rados-
ti zo života a hlavne nádeje v dobro 
človeka. Som hrdý, že som Slovák aj 
vďaka takým osobnostiam ako Ľudovít 
Štúr, Jozef Miroslav Hurban, Alexander 
Dubček, Milan Rúfus a Stanislav Štep-
ka.“  Nuž, aj takto je vnímaný autoritami 
i obyčajnými ľuďmi principál Radošin-
ského naivného divadla. 

                                  
■ HRY PRE ĽUDÍ
Popri obdive k hrám radošincov 

čítame zavše aj postrehy, že im chýba 
tradičná príbehová výstavba, dramatic-
ký dialóg, konfl ikt či katarzia. Áno, sú 
to hry aj formálne nekonvenčné, netra-
dičné, poväčšine je to mozaika epizód 
na nitke témy či naznačeného príbehu. 
Niektoré hry pripomínajú skôr kaba-
ret s pesničkami, hudbou a tancom. 
V konečnom dôsledku možno práve 
takáto výstavba jednotlivých inscená-
cií Štepkových hier, do ktorých okrem 
textu vkladá aj svoje piesne, je v po-
zadí ich popularity, ale aj ich schop-
nosti nadviazať bezprostredný kontakt 
s divákom a vtiahnuť ho do hry akoby 
jedného z účinkujúcich. Napokon au-
tor vo svojich hrách čerpá priamo zo 
života a z jeho konkrétnych absurdít, 
ktoré život prináša. Neraz sú to priam 
zrkadlové odrazy a obrazy dejov či 
udalostí z veľkej politiky, ale aj tragi-
komické konfl ikty všednej, každoden-
nej skutočnosti. Východiskom optiky 
väčšiny hier je ten plebejský, dedinský 
pohľad na život, osobnosti, vzťahy. Je 
to svet Štepkovho rodiska, teda pohľad 
a skúsenosť obyvateľa Radošiny, ktorá 
často vytvára rámec, okruh a vesmír 
príbehu či témy jeho hier.  Tu kdesi je 
aj tá podstata naivity, ktorá je v názve 
divadla a ktorá je navyše pritvrdená 
pôvabným miestnym dialektom. Ten sa 
dôsledne používal najmä v prvých ro-
koch existencie RND, a to aj ako z núd-
ze cnosť, lebo v hrách účinkovali, až 
na výnimky (napríklad Milan Markovič), 
radošinskí ochotníci. Ale náznaky dia-
lektu v podstate prežili aj po čiastoč-
nej, a potom úplnej profesionalizácii 

Príťažlivosť komediálneho magnetu
Divadelný fenomén – Radošinské naivné divadlo má päťdesiat rokov

Môžeme reálne a triezvo konštatovať, že kultúrny fenomén, ktorým je dnes Radošinské naivné divadlo, má 
v sebe čosi jedinečné, originálne a neopakovateľné. Už polstoročie pôsobí na našej kultúrnej a umeleckej 
scéne divadelné teleso so závideniahodnou obľúbenosťou verných, ale neustále aj nových a pribúdajú-
cich, stále prekvapivo nadšených divákov. 

a hereckými protagonistami podujal 
urobiť prienik k samotnej podstate ľud-
ského vzťahu, ktorý spravidla zvykne-
me pomenovať láska. Inscenácia však 
nebola nejakou lacnou glorifi káciou 
tohto pojmu ani uvažovaním nad ním 
a už vonkoncom nie jeho ironizovaním, 
ako by to vyplývalo z avizovaného žán-
ru komédie. Cítili sme pri tomto pred-
stavení skôr odstup, nadhľad a zdravú 
skepsu. Z banálnej všednosti poskla-
daných príbehov podarilo sa vylúpnuť 
zrnká úprimnej výpovede o prirodzenej 
spontánnosti ľudského vzťahu, zalo-
ženého na pocite vzájomnej spolupat-
ričnosti. Na priraďovaní jednotlivostí 
vyrástlo čosi sugestívne prirodzené 
a neafektované, nepredstierané, ale 
aj neprenosné mimo rámca a poetiky 
práve tohto divadla. Účinkujúci dobre 
zvládli premenu času (skvelá Anna Šiš-
ková, presný René Štúr, pohybovo ná-
paditá Lívia Sabolová, nevtieravá Lujza 
Schrameková a iní) a Stanislav Štepka 
v hlavnej postave predviedol bravúr-
ny, akoby spätný vývin od starnúceho 
dôchodcu k šantivému a poskakujúce-
mu vojakovi kedysi v päťdesiatych ro-
koch. Posolstvo hry potom spontánne 
a bez lacného moralizovania oslovilo 
divákov. Spomíname prípad tejto hry 
a jej inscenácie len ako príklad o šír-
ke tém, námetov, príbehov a refl exií, 
ktoré má vo svojom repertoári toto 
divácky obľúbené divadlo. Takými boli 
napríklad Pavilón B, Ženské oddele-
nie, Pokoj domu tomuto a iné. Aj to je 
jedna z odpovedí na otázku, v čom je 
tajomstvo popularity tohto ojedinelého 
divadelného fenoménu.

            
■ OSOBNOSTI SCÉNY
Stanislav Štepka bol a stále je vy-

nikajúcim principálom divadla, ale prá-
ve táto jeho charakteristika je bezpro-
stredne spojená s ľuďmi, ktorí dokážu 
domyslieť a dotvoriť jeho poetiku i fi lo-
zofi u. Je to tak administratíva, technika 
a produkcia divadla, ako aj jeho tvorivá 
zložka, ktorá práve pre tú tvorivosť 
potrebuje mať vytvorené podmienky. 
A to, čo je na divadle najviac viditeľné, 
sú herci. V poslednej, jubilejnej ročen-
ke divadla nachádzame aj súpis všet-
kých hercov, ktorí v divadle od roku 
1963 účinkovali. Do konca júna 2013 
ich bolo stopäťdesiatpäť. Priemerný 
počet hercov v súbore je okolo pätná-
sť a z toho vyplýva aj značný pohyb, 
teda odliv a príliv hercov. Radošinským 
naivným divadlom prešlo veľa známych 
hercov a v ich zozname nachádzame 
trebárs aj meno Ladislava Chudíka, 
Jany Oľhovej, Zuzany Kronerovej, Pet-
ra Šimuna, Csongora Kassaia, Hele-
ny Krajčiovej, Kamila Mikulčíka, Sone 
a Zuzany Norisovej, Diany Mórovej, 
Dariny Abrahámovej, Moniky Hilme-
rovej, Dušana Cinkotu, Svätopluka 
Malachovského, Petra Heribana či 
Nely Pociskovej... Pamätáme si však 
aj na účinkovanie Ladislava Vagadaya, 
Milana Markoviča, Pavla Schwarza, 
skladateľa, hudobníka, ale aj herca 
Jána Melkoviča, Milana Mlsnu, ako aj 
na stále aktívneho, jedného z prvých 
hercov Milana Šaga, Miroslava Sigeta, 
Tonku Močkovú a produktívneho Ladi-
slava Hubáčka. Isteže, nie sú to všetci, 
ktorých by bolo treba menovať. Štep-
ka si však vždy vedel dobre vybrať. 
Významným prínosom pre divadlo sú 
dvaja režiséri – Jakub Nvôta a Ondrej 
Spišák. Niektoré predstavenia režijne 
pripravili aj Milan Lasica, Jozef Gom-
bár, Ivan Balaďa, Juraj Jakubisko či Ka-
mil Žižka. Medzi autormi hudby okrem 
najproduktívnejšieho Jána Melkoviča 
nachádzame aj Ferdinanda Havlíka, 
Jaroslava Filipa, Petra Mankoveckého 
či Ľubicu Malachovskú-Čekovskú. Pa-
mätná je inscenácia Nevesta predaná 
Kubovi, ktorú napísal a uviedol Stani-
slav Štepka s Jiřím Suchým v Štúdiu S. 

  Radošinské naivné divadlo vďaka 
obdivuhodnej polstoročnej aktivite, 
vďaka svojej invencii, produktivite a vi-
talite presadilo sa ako plnoprávna sú-
časť národnej divadelnej kultúry. Svoje 
predstavenia uviedlo aj vo viac ako de-
siatke krajín Európy, Austrálie a Ameri-
ky. Jeho poetika pri svojskom pohľade 
na svet a ľudské vzťahy je síce stále 
rovnaká, ale cieľavedome dozrieva. 
Nech nás jeho posolstvá, ktorými sa 
nám s úsmevom na perách prihovára, 
sprevádzajú aj v nastávajúcich rokoch! 

Milan POLÁK – Foto: Radošinské naivné divadlo

divadla. Napríklad dnes už nebohá 
Katarína Kolníková až do konca svojho 
účinkovania v divadle hovorila len tým 
svojím radošinským jazykom. 

Témy hier v priebehu celých 
päťdesiatich rokov existencie divadla 
viedli viac či menej intenzívny dialóg 
s dobou a jej hektikou. Takou bola už 
ich prvá hra Nemé tváre (1963), neskôr 
Pitva, Človečina, Slovenské tango, 
no najmä vyše tristokrát reprízovaná 
Čierna ovca. Najúspešnejšou insce-
náciou prvého obdobia bolo však prvé 
uvedenie hry Jááánošííík (1970) v réžii 
Stanislava Štepku, ktoré malo päť-
stojeden repríz. K tejto hre sa divadlo 
vrátilo aj v roku 2000 už v réžii Jakuba 
Nvôtu  s názvom  Jááánošííík po 30-
tich rokoch (237 repríz) a zasa pri tris-
tom výročí Jánošíkovej popravy v roku 
2013 s názvom Jááánošííík po tristo ro-
koch. V tom poslednom návrate, opäť 
v réžii Jakuba Nvôtu, to už nie je hra 
o bývalom zbojníkovi, ktorý nám pri-
veľmi pripomína dnešok, ale je to hra 
o súčasných zbojstvách, ktoré sa pred 
nami dejú neraz priamo v televíznom 
prenose. K hrám odrážajúcim našu 
súčasnosť a životnú skúsenosť patrí 
aj jedna z posledných premiér Poloob-
lačno, ktorá je humorne ozvláštneným 
pohľadom na dvadsiate storočie, a to 
optikou jednej dediny (samozrejme Ra-
došiny), autentických ľudí a ich životov. 
Je to hra poučená ľudovou múdrosťou, 
pravdivá i pokorná k dobe, o ktorej 
rozpráva. Isteže, bolo by treba hovoriť 
možno ešte o päťdesiatke iných hier, 
ktoré sa podmanivou poetikou štepkov-
skej fi lozofi e prihovárali tisícom vďač-
ných divákov. Sú to napríklad hry z po-
sledných rokov, ktoré mali vyše stovku 
repríz a niektoré ešte divadlo na zájaz-
doch po celom Slovensku hráva. Je to 
napríklad Generál (ústredná postava je 
Štefánik),  Desatoro,  Stvorenie sveta, 
Niekto to rád slovenské, Šťastné konce 
a iné.

                 
■ FÉRIA O LÁSKE
Veľká časť hier  Stanislava Štep-

ku nastavuje svojské a osobité zrkadlo 
našej rozjatrenej súčasnosti, a to aj 
cestou napríklad historických paralel 
či refl ektovania osudov a života histo-
rických osobností (Rousseaau, Banič, 
Štefánik, Jánošík, Chaplin). V súpise 
hier tohto najplodnejšieho slovenského 
dramatika nechýbajú však ani témy, 
ktoré sa dotýkajú odvekej ľudskej pod-
staty, ľudských vzťahov, citov či najvnú-
tornejších poryvov. Takou bola naprí-
klad lyrická komédia s pesničkami Hra 
o láske, ktorú divadlo uviedlo v roku 
2005 a mala viac ako dvesto repríz. 
Hra sa odohráva v niekoľkých etapách 
našej takmer polstoročnej minulos-
ti. Autor sa spolu s takmer „dvorným“ 
režisérom RND Ondrejom Spišákom 
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 R a d o š i n a  j e  o b e c  n a -
c h á d z a j ú c a  s a  m e d z i  P i e š -
ťa n m i  a  To p o ľ č a n m i  n a  r o z -
h r a n í  p o h o r i a  P o v a ž s k é h o 
I n o v c a  a  N i t r i a n s k e j  p a h o r -
k a t i n y  v  b l í z k o s t i  Č e r t o v e j 
p e c e ,  m a l e j  k r a s o v e j  j a s -
k y n e ,  v  k t o r e j  b o l i  n á j d e n é 
n a j s t a r š i e  z n á m k y  j a s k y n -
n é h o  o s í d l e n i a  n a  S l o v e n -
s k u .

J e  t o   o b e c  z n á m a  s v o j í m 
c h ý r e č n ý m  v í n o m  R a d o š i n s k ý 
k l e v n e r .  J e  t o  a j  r o d n á  o b e c 
S t a n i s l a v a  Š t e p k u  a  o b e c 
j e h o  p r v é h o  d i v a d e l n é h o  v y -
k r o č e n i a ,  v  k t o r e j  s  m i e s t n y -
m i  o c h o t n í k m i  n a c v i č i l  p r v ý 
d i v a d e l n ý  t i t u l  N e m é  t v á r e 
a l e b o  Z v e r  s a  p í š e  s  v e ľ k ý m 
Z .  H r a  m a l a  p r e m i é r u  2 5 .  d e -
c e m b r a  1 9 6 3  v  m i e s t o m  k u l -
t ú r n o m  d o m e . 

V  r o č e n k e  k  p ä ťd e s i a -
t e m u  v ý r o č i u  e x i s t e n c i e  R a -
d o š i n s k é h o  n a i v n é h o  d i v a d l a 
o  s v o j i c h  d i v a d e l n ý c h  z a č i a t -
k o c h  Š t e p k a  n a p í s a l :  „ P r i -
z n á m  s a ,  v o  s v o j i c h  d e v ä t -
n á s t i c h  r o k o c h  v e ľ a  d i v a d i e l 
s o m  n e p o z n a l .  V y r a s t a l  s o m 
s  r a d o š i n s k ý m i  o c h o t n í k m i , 
z o p á r  p r e d s t a v e n í  s o m  v i d e l 
v  P i e š ťa n o c h  a  v  K r a j o v o m 
d i v a d l e  v  N i t r e ,  p á r k r á t  s o m 
b o l  v  N á r o d n o m ,  s l e d o v a l  s o m 
h e r c o v  v  t e l e v í z i i . . . ,  a  t o  b o l o 
v š e t k o .  N o  a  p o t o m  n a  m ň a 
z a s v i e t i l  p r a ž s k ý  S e m a f o r , 
o č a r i l i  m a  p i e s n e  S u c h é h o 
a  Š l i t r a . . .  a  n i e č o  t a k é  š i k o v -
n é  a  v t i p n é  s o m  c h c e l  n a p í s a ť 
a j  j a .  S t o j  č o  s t o j  s o m  s a  o  t o 
v  r o d n e j  o b c i  p o k ú š a l  n a  m l á -
d e ž n í c k y c h  p o p o l u d n i a c h . . . 
To  s a  v  n a š e j  k r a j i n e  z a č í n a l i 
l e g e n d á r n e  š e s ťd e s i a t e  r o k y 
a  n i e k t o r ý c h  b u n t o š i a c i c h  o d -
v á ž l i v c o v  s a  v o  v ý c h o d n o m 
k o m u n i s t i c k o m  b l o k u  z m o c -
n i l  n a i v n ý  p o c i t ,  ž e  a j  s o c i a -
l i z m u s  m o ž n o  z r e p a r o v a ť , 
a  t e d a  m ô ž e  í s ť  d o  g e n e r á l n e j 
o p r a v y . . . “ . 

 B o l i  t o  t e d a  t i e  d n e s  u ž 
l e g e n d á r n e  š e s ťd e s i a t e  r o k y 
k e ď  s a  z a č a l  n a j p r v  p o m a l ý , 
o p a t r n ý ,  a l e  d n e s  u ž  m ô ž e m e 
p o v e d a ť ,  ž e  a j  c i e ľ a v e d o m ý 
v s t u p  s ú b o r u  n a  n a š u  d i v a -
d e l n ú  s c é n u .  B o l i  t o  s p o č i a t -
k u  p r e d s t a v e n i a  v  R a d o š i n e , 
p o t o m  v o  v y s o k o š k o l s k ý c h  i n -
t e r n á t o c h ,  v  k l u b o c h  m l á d e ž e 
č i  v  K l u b e  s p o j o v  v  B r a t i s l a -
v e ,  v y s t ú p e n i a  n e r a z  p o l o l e -
g á l n e  p o  s l o v e n s k ý c h  m e s t á c h 
a  o b c i a c h ,  p o t o m  v  P K O  a  a ž 
v  d e v ä ťd e s i a t y c h  r o k o c h  k o -
n e č n e  v o  v l a s t n o m  d i v a d l e  n a 
Š k u l t é t y h o  u l i c i  v  B r a t i s l a v e . 

P a m ä t á m  s a  n a  i c h  ťa ž -
k o s t i  a  p r o b l é m y  s o  s c h v a ľo -
v a c í m i  k o m i s i a m i ,  k eď  s a  r a -
d o š i n c i  p o k ú š a l i  o r g a n i z o v a ť 
z á j a z d y  c e z  v t e d y  j e d i n ú  u m e -
l e c k ú  a g e n t ú r u  S l o v k o n c e r t . 
N e r a z  n e p o m o h l i  a n i  d o b r o -
t y  z o  z a k á ľa č k y ,  k t o r ý m i  s i 
c h c e l i  n a k l o n i ť  s c h v a ľo v a c i u 
k o m i s i u .  A l e  s ú b o r  d i v a d l a 
e x i s t o v a l  a  j e h o  p r e d s t a v e n i a 
z í s k a v a l i  n i e l e n  vďa č n ý c h  d i -
v á k o v ,  a l e  a j  n a d š e n é  o h l a s y 
u  k r i t i k o v .  V  r o k o c h  t o t a l i t y 
u v i e d l i  n i e k o ľ k o  t i t u l o v ,  k t o r é 
m ô ž e m e  o z n a č i ť  a k o  p r e l o -
m o v é .  B o l i  t o  n a p r í k l a d  S l o -
v e n s k é  t a n g o  (1 9 7 9 ) ,  K ú p e ľ n á 
s e z ó n a  (1 9 8 0 ) ,  Č i e r n a  o v c a 
(1 9 8 3 ) ,  P a v i l ó n  B  (1 9 8 4 ) ,  Ž e n -
s k é  o d d e l e n i e  (1 9 8 7 ) ,  V y g u -
m u j  a  n a p í š  ( 1 9 8 9 )  a  i n é  t i t u -
l y ,  k t o r é  m a l i  n e r a z  v i a c  a k o 
d v e s t o  a ž  t r i s t o  r e p r í z .

( m p o )

Unikát
z Radošiny
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Sviatky medzi duchovnom a biznisom

Druhá polovica dvadsiateho 
storoč ia bola v znamení prudkých 
spoločenských zmien. Pre nás to 
znamenalo masívne potláčanie ná-
boženstva a s tým spojené snahy 
komunistického režimu marginalizo-
vať duchovný rozmer náboženských 
sviatkov. Veľká noc bola označova-
ná za „sviatky jari“, zo sibírskych 
plání prišiel dedo Mráz a Ježiško 

prinášajúci darčeky bol systematic-
ky potláčaný v hlávkach detí už od 
škôlky. Tradície späté so Svätou Ro-
dinou, koledníci, betlehemy a celá 
škála ľudových zvykov bola umelo 
napasovávaná do folklórneho skan-
zenu a blahosklonne označovaná za 
dávno prežité ľudové zvykoslovie. 

Keď sa po novembri 1989 obno-
vila náboženská sloboda, začal sa 

nielen medzi veriacimi ľuďmi pôvod-
ný význam Vianoc ako sviatkov pri-
pomínajúcich zač iatok kresťanstva 
obnovovať. 

■ NEÓNOVÉ SVIATKY
Trhový mechanizmus, ktorý vy-

str iedal r iadené direktívne hospo-
dárstvo, však nezaháľal. Privlastnil 
si vianočné sviatky s razanciou, 

Existuje niečo, čo môžeme nazvať  kul túrou sviatkov. Ich et ický, morálny a najmä duchovný rozmer 
počas stároč í  si lne ovplyvňoval umenie nielen v Európe, ale prakt icky v celom civi l izovanom svete. 
Vianoce, k toré sú spolu s Veľkou nocou najdôlež i tejšími kresťanskými sviatkami, našl i  svoj odraz 
v nespočetnom množstve umeleckých diel od pr vých storoč í  po Kr istovi cez st redovek až po dne -
šok. Hudobné a vý tvarné diela ,  l i teratúra , a le a j  ľudové umenie. Všade tam sa odrazi lo si lné duchov-
né posolstvo sviatkov, k toré odjakž iva niesl i  označenie – sviatky pokoja a radost i .

Rekordné tržby, pastiersky list a reklamy – to sú  Vianoce

K la si k a ,  ktorá  poh lad í  du šu
Jaroslav Vodrážka: Macko Mrmláč valachom, Vydavateľstvo SSS, Bratislava 2013

Už n i eko ľko g enerác i í  d e t í  v yras t á  s t á l e  na  t ých i s t ých a  osved -
čených roz právkov ých kn i ž kách .  Do hrd e j  s lovenske j  roz práv -
kove j  k las ik y  ako Smelý  z a jko č i  Dubkáč i k  a  Budkáč i k  sa  môže 
z a rad i ť  a j  sk ve lá  kn iha  Jaros lava  Vodrá ž ku M acko Mr mláč 
va lachom.  Spá ja  v  seb e to t i ž  hneď  n i eko ľko šp ičkov ých a t r i -
bú tov.
 P r v ým,  k to r ý  okamž i te  udr ie  do  oč í ,  sú  i l us t rác ie .  Ja ros lav 
Vodrá žka  to t i ž  nebo l  l en  v yn ika júc im gra f i kom a  i l us t rá to rom,  k to r ý 
ok rem iného  v y zdob i l  a j  spomínanú kn ihu  J .  C .  H ronského Sme lý 
za jko,  a le  napokon sa  da l  a j  do  písan ia .  H lavným zdro jom inšp i rác ie 
mu bo l  nespor ne  Mar t in ,  kde  uč i t e ľova l  v  rokoch  1923 a ž  1939.  Práve 
v  Mar t ine  zača l  na  podnet  mat ičného t a jomníka  Š te fana  K rčmér yho 
spo luprac ova ť  s  Mat i c ou  s lovenskou p r i  úp rave  kníh  a  časop isov  a 
očarený  t amo jšou  p r í rodou a  ľuďmi  a j  p ísa ť .  K n ižka  Macko  Mr mláč 
va lachom v yš la  p r v ýk rá t  v  roku  1971 a  j e j  d lhé  dozr ievan ie  s t á lo  za 
to .  Vodrá žka  so  š t ipkou  nos t a lg ie  ož ivu je  svo je  spomienk y  na  sa la -
še,  na  bačov  a  va lachov,  na  čarok rásnu  s t redos lovenskú  p r í rodu  a 
ponúka  p r íbeh ,  k to r ý  osc i lu je  na  pomedzí  rozprávk y  a  poves t i .  Au to r 
sa  j ednoznačne inšp i rova l  a j  J .  C.  H ronsk ým,  s  k to r ým ho  v iaza la 
d lho ročná spo luprác a ,  keďže  „ po ľudš ten ie“  medveďa Mr mláča na 
va lacha  op isu je  s  láskav ým v t ipom a   zá roveň  j eho  p ros t redníc t vom 
detsk ý  č i t a te ľ  dos lova  v id í  p red  sebou dnes  už  exot i cké  p ros t red ie 
sa laša .  No n ie len  sa laša .  Vodrá žka  p ros t red ie  s t redos lovenske j  de -
d iny  oč i v i dne  dobre  pozna l ,  a  t ak  od  ep izódy  k  ep izóde  zap ĺ ňa sve t 
svo je j  kn ihy  nov ými  a  nov ými  pos t avami .  Z  kn ihy  j ednoducho dýcha 
č l oveč i na .  Tá  rázov i t á  a  dnes  už  t akmer  zabudnut á .  Tá ,  k to rá  sa  za -
odet á  do  k rásnych  i l us t rác i í  bude  ve ľmi  dobre  c í t i ť  ako  darček  pod 
v ianočným s t romčekom.

(mab)

Alexander GOCZ – Foto: autor

ako sa na raný kapitalizmus patrilo. 
Náhle sme boli zaplavení záľahou 
reklamných spotov v komerčných 
televíziách, z reklám v novinách na 
nás žmurkala betlehemská hviezda 
a na veľkoplošných reklamách sa 
žič l ivo usmievali Traja králi ponú-
kajúci trebárs najmodernejšiu elek-
troniku. Vianočná výzdoba výkladov 
i samotných interiérov nákupných 
centier bola čoraz agresívnejšia 
a atakovala nás čoraz s väčším 
predstihom.  Nezriedka už v polovi-
ci novembra boli hviezdičky, vločky, 
obrovské balíčky tváriace sa ako 
darčeky a občas aj spomínaní Traja 
králi č i kašírované betlehemy sú-
časťou našich návštev v obchodoch 
a búšili nám do podvedomia jediné 
heslo: kupuj! Neónové, nablýskané 
Vianoce, ktorým kraľoval namiesto 
deda Mráza rovnako importovaný 
Santa Claus. 

■ KRÍZA HODNÔT
Pozadu neostali ani umelci, no 

bohužiaľ najmä umelci v úvodzov-
kách. Vyrojilo sa množstvo gýčo-
vitých vianočných obrázkov, done-
konečna variujúcich príbeh Márie 
a Jozefa, a takmer každý interpret 
č i skupina prišli na trh s „vianočným 
songom“. Vidina zisku bola a je to-
tiž mimoriadne silná. Ostatne, čo 
chceme od doby, ktorá je v rámci 
všeobecnej krízy hodnôt čoraz viac 
schizofrenická. Na jednej strane li-
berálnym kladivom mláti do všetké-
ho tradičného vzývajúc sekulárnu 
spoločnosť, na strane druhej bezo-
styšne zneužíva kresťanskú symbo-
liku na rast zisku. Multikulturalizmus 
ako zlaté teľa, ktoré dnešná Európa 
vzýva, už len pridáva čerešničky na 
nechutnú šľahačku mediálneho vy-
mývania mozgov v podobe zákazu 
vianočných jedlič iek, krížov a ďal-
ších kresťanských symbolov v nie-

ktorých európskych štátoch. V tejto 
mäteži liberalizmu, kšef tov a rôz-
nych výmyslov záľahy platených 
aktivistov od výmyslu sveta  zaznel 
zrazu silný a varovný tón. List bisku-
pov Slovenska, ktorý sa čítal v kos-
toloch na prvú adventnú nedeľu, 
spôsobil vo väčšine takzvaných 
mienkotvorných, ale aj v bulvárnych 
médiách doslova zúrivú búrku odpo-
ru a internet nezostal bokom. Náhle 
sa ozvali rôzni majitelia patentov na 
toleranciu odsudzujúci „agresivitu 
rímskokatolíckej cirkvi“, ktorá ne-
urobila nič iné, len metaforicky cez 
Svätú Rodinu upozornila na nená-
padné, ale cielené snahy zlikvidovať 
alebo aspoň oslabiť rodinu skutočnú. 
Tú, ktorá je základom a podmien-
kou zdravého fungovania každej 
spoločnosti.

■ ODKAZ SVÄTEJ RODINY
Je zaujímavé, že nikomu z tých, 

ktorých pohoršila „agresívna cir-
kev“, neprekážajú oveľa agresív-
nejšie a skutočne pre rodinu smr-
teľne nebezpečné snahy niektorých 
„apoštolov inakosti“, genderových 
projektov a ďalších nezmyslov, 
ktorí rozleptávajú spoločenstvo 
ľudí – obec božiu ako písal Dominik 
Tatarka – a menia ju na požívačné 
stádo individualistov bez budúcnos-
ti. Odkaz Vianoc však stále žije, na 
vidieku sa udržiava a dokonca sil-
nie. Výrazným svedectvom sily tohto 
odkazu bolo napríklad aj vystúpenie 
súboru Geľovianka pri MO Matice 
slovenskej v Sebechleboch, ktorý 
prvého decembra doslova ohúril 
davy ľudí na bratislavskom Hlavnom 
námestí. Putovanie Svätej Rodiny 
v podaní jednoduchých dedinských 
ľudí všetkých vekových kategórií 
ukázal, kadiaľ vedie cesta. Cesta 
tradičného a na kresťanskej viere 
postaveného Slovenska. 

K N I H A  T Ý Ž D Ň A

grog, ktorý nemá ďaleko do ma-
zutu. Ponúkajú tam také víno, 
že keby sa podľa neho určovala 
kvalita ročníka 2013, tak je naj-
horším od čias, keď vysadili na 
bratislavských svahoch vinič 
starí Rimania. A všetko za ne-
kresťanské ceny. 

Presne na mieste Vianočných 
trhov na Hlavnom námestí stála 
v stredoveku klietka hanby. Do 
nej zatvárali aj nepoctivých ob-
chodníkov. Navrhujem, aby sa 
tradícia obnovila. Len by sme 
ju trochu  zlepšili. Z bra-
tislavskej ZOO sa požičia veľká 
klietka pre opičiakov, veď teraz 

tam nebývajú a sedia v teple. Do 
nej sa zatvoria nielen predajco-
via zo stánkov, ale aj tí, ktorí im 
to trpia. Čiže návštevníci a úrad-
níci bratislavského magistrátu. 
My ostatní by sme sa na nich 
s úľubou chodili pozerať počas 
našich skutočne ľudských pred-

vianočných stretnutí.  Veď nie 
je možné, aby Bratislava nemala 
rovnako ako v zahraničnom ci-
vilizovanom svete  na podobné 
zárobkové podujatia degustačné 
komisie.  Ak niekto nevyhovie, 
pakuje sa kade ľahšie. Ak vám vo 
Viedni ponúknu na Vianočných 
trhoch  štrúdľový punč, cítite, 

ako keby ste mali v pohári tva-
rohovú štrúdľu. Plávajú tam hro-
zienka a navrchu je veľká porcia 
šľahačky. A to nehovorím o men-
ších trhoch, ktoré sú roztrúse-
né po celom rakúskom hlavnom 
meste, na ktorých rozvoniavajú 
miestne špeciality. Rozvoniava-

jú, teda nepáchnu prepáleným 
tukom! 

K folklóru predvianočných 
klaňačiek sa zlatému teľaťu 
v Bratislave patrí aj nevšíma-
vosť hlučných snobských a pri-
pitých mladých návštevníkov 
k okolostojacim. Riadia sa hes-
lom, že najkrajšie precítia „Via-

nočné trhy“, ak celé svoje okolie 
minimálne pooblievajú nejakou 
tou tekutinou z pohárov. Krás-
ne Vianoce zaručí najmä biela 
vetrovka nasiaknutá červeným 
vínom. No a atmosféru dop ĺňajú 
pripití, agresívne žobrajúci bez-
domovci... 

Keď sa stretne veľa ľudí nala-
dených na rovnakú a peknú nôtu, 
každý to zacíti a nemusí byť ani 
senzibilom. Na bohoslužbách, 
poctivých koncertoch a po-
dobne. Nič z toho bratislavské 
klaňanie sa zlatému teľaťu ne-
dáva. Preto my skutočne poctiví 
a pokorní  urobme  si skromné 
a Božie Vianoce na Jeho i náš 
obraz.  

Milan ZEMO

Zlaté teľa konzumu na Vianočných trhoch

H U M O R E S K A

Keby sa chcel vypýtať Ježiš-
ko na „Vianočné trhy“ v Brati-
slave, jeho rozumná mamina 
by ho tam nepustila, lebo tam 
nemá čo robiť. A keby sa Má-
ria, Jozef a Ježiš náhodou zja-
vili na bratislavskom Hlavnom 
námestí, hoci na úteku pred 
Herodesom, nikto by si ich tam 
ani nevšimol. Zacláňalo by ich 
zlaté teľa konzumu. Stánok, 
kde by sme ochutnali kapust-
nicu, šošovicovú polievku, 
opekance či kapra so šalátom, 
nenájdete. Zlaté teľa vám núti 
ako symbol Vianoc cigánsku 
na prepálenom tuku a vysuše-
né lokše. Nápojom sviatočným 
je implantovaný amerikánsky 

Čarodejník poézie, kúzelník reči, kráľ Záhoria. 
Tieto a mnohé ďalšie tituly si za roky na našej lite-
rárnej scéne vyslúžil Štefan Moravčík. Uvzatý hľa-
dač toho, aké možnosti poskytuje slovenčina, ne-
kompromisný diskutér o poézii,  vynikajúci knižný 
a časopisecký redaktor. Skrátka – Štefan Moravčík.

Narodil sa 22. decembra 1943 v Jakubove – ma-
lebnej obci na Záhorí v rodine roľníka a keďže sa roz-
hodol na celoživotné obrábanie širokých lánov slova, 

študoval na gymnáziu v Malackách a pokračoval v štúdiu na Filozofickej fakulte 
Univerzity Komenského v Bratislave, odbor filozofia a dejepis. Po štúdiu pracoval 
ako tlačový redaktor vo vydavateľstva Tatran, no počas najtvrdšej normalizácie 
mal zákaz publikovať. Bol knihovníkom v Univerzitnej knižnici, referentom Zvä-
zu slovenských výtvarných umelcov a od roku 1981 redaktorom vydavateľstva 
Slovenský spisovateľ. Od roku 1994 až donedávna pôsobil Štefan Moravčík ako 
šéfredaktor Slovenských pohľadov. Svoju spisovateľskú dráhu začal v roku 1969 
zbierkou básní Slávnosti baránkov. Po spomínanej nútenej prestávke vydal de-
siatky kníh poézie a prózy, ako aj mimoriadne obľúbených kníh pre deti. Básnické 
zbierky ako Erosnička, Maľované jarmá či Vlčie hrdličky, prózy Sedláci, Zlatá kni-
ha Záhoria, knihy pre deti V Kiripolci svine kujú, Tajná kniha Záhorákov (a to sme 
spomenuli iba zlomok z bohatej autorovej tvorby) boli skutočnými udalosťami na 
našej literárnej scéne. Objavnosť, hravosť i vášeň, doslova kaukliarske narábanie 
so slovenčinou – to všetko stavia tohto autora na piedestál súčasnej slovenskej 
literatúry. 

Štefan Moravčík sa zapísal mimoriadne výrazným písmom aj do histórie ma-
tičných Slovenských pohľadov a my mu ku krásnemu jubileu sedemdesiatich ro-
kov za redakciu, ale aj za vďačných čitateľov jeho poézie a prózy želáme ešte veľa 
objavných plavieb nekonečným morom zázračnosti, ktoré poskytuje literatúra. 

(mab)

Plavec nekonečným morom zázračností

M E D A I L Ó N
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Ivan Štelcer z Trenčína je príklad, ako režim prenasledoval oponentov

Doživotie za žiadosť národných práv
Martin LACKO – Foto: archív SNN

Starý otec Ivana Štelcera Jozef 
i jeho syn Gejza boli učitelia. Okrem 
toho bol Gejza dlhoročným aktivistom 
opozičnej Hlinkovej slovenskej ľudo-
vej strany. Takisto ich matka Alžbeta 
bola učiteľka. Obaja ich synovia Ivan 
aj Marián hlboko a intenzívne preží-
vali otcovu národnú činnosť. Dostali 
sa do sporu s českými profesormi na 
hlohovskom gymnáziu, za čo ich zo 
školy vylúčili. Stalo sa tak 14. marca 
1939. Len vzhľadom na nové politic-
ké pomery sa tento krok nenaplnil. 
Obdobie prvej Slovenskej republiky 
prežili na gymnáziu v Hlohovci, ne-
skôr v Trnave.  V jeseni 1944 sa Ivan 
zapísal na Právnickú fakultu Sloven-
skej univerzity. Štúdiá mu však pre-
rušili nútené zákopové práce. Aby sa 
telesne chatrný mládenec tejto záťaži 
vyhol, požiadal o službu v kancelárii 
okresného doplňovacieho veliteľstva 
v Hlohovci, kde rodina bývala...

■ TIEŇ LEOPOLDOVA 
Po obnove ČSR v apríli 1945 

Mestský národný výbor a Okresný 
národný výbor v Hlohovci rodinu z ich 
učiteľského bytu deložoval a (proti-
právne) skonfiškoval aj všetko byto-
vé zariadenie a osobné veci. Načas 
sa stali bezdomovcami. Otca Gejzu 
zatkla Národná bezpečnosť a ocitol 
sa vo väzbe v Hlohovci a v Leopoldo-
ve. Keď ho po takmer roku 18. apríla 
1946 na priamy zásah predsedu SNR 
Jozefa Lettricha prepustili, ostal tri 
roky nezamestnaný. 

Medzi podmienky štúdia na 
vysokých školách patrilo vtedy aj  
„osvedčenie o štátnej spoľahlivosti“. 
Keďže ho Ivan nemal, musel školu 
opustiť. Obaja súrodenci získali (fa-
lošné) potvrdenie o spoľahlivosti až 
v októbri 1946. Mohli tak začať štu-
dovať na Vysokej škole obchodnej 
(neskôr Slovenská vysoká škola hos-
podárskych vied) v Bratislave. Ivan 
študoval s vyznamenaním, Marián 
s dobrým prospechom. Minulosť ani 
ich politické názory sa však nedali 
utajiť. Následky nenechali na seba 
čakať. V júni 1950, po úspešnom vy-
konaní písomnej časti štátnej skúšky 
16. – 17. júna 1950,  dostal Ivan ozná-
menie o vylúčení zo štúdia. Doda-
točne vylúčený bol aj Marián. Iniciá-
torom pohonu na bratov Štelcerovcov 
bol neskorší akademik Jozef Zachar 
a člen straníckej skupiny, neskorší 
reformátor Viktor Pavlenda. 

■ ZMARENÉ TÚŽBY
Je pochopiteľné, že národne uve-

domelí ľudia, akými boli Štelcerovci, 
videli vo vzniku Slovenskej republiky 
naplnenie túžob celých generácií ná-
rodných buditeľov a optimálny rámec 
pre národný život Slovákov. Preto sa 
s násilným zánikom štátnej samostat-
nosti v roku 1945 zmierovali ťažko. 
Videli v tom historický regres a mali 
za zlé aj západným mocnostiam, že 

Slovákov jednoducho vhodili na ša-
chovnicu paktov veľmocí, bez ohľadu 
na nimi deklarované právo malých ná-
rodov na samourčenie. Aj keď Štelcer 
proti režimom po roku 1945 bojoval, 
bolo to výsostne mierovými prostried-
kami. Nepatril a nechcel patriť medzi 
antikomunistických partizánov, za 
ktorými ostávalo množstvo mŕ tvych a 
ktorých pamiatka sa v posledných ro-
koch dostala na výslnie v niektorých 
postkomunistických krajinách. 

Bývalý župný tajomník HSĽS 
v Trenčíne Pavol Jančovič ešte 
vo väzenskej cele ľudového súdu 
v Trenčíne v apríli 1945 založil ilegál-
nu Organizáciu slovenských rodoľu-
bov a vlastencov.  Niekedy koncom 
roka 1945 sa Štelcerovci k jeho or-
ganizácii pridali. Okrem toho si zalo-
žili ešte vlastnú skupinu pod názvom 
Slovenské oslobodzovacie hnutie. 
Obe sa prejavovali letákovými akcia-
mi. Vyzývali na oslobodenie Dr. Tisa 
a ďalších politických predstaviteľov 
bývalej SR, tlmočili protesty proti 
proticirkevným zásahom štátu. 

V čo Jančovič a Štelcer veri-
li, vidno z „Ohlasu“  z  mája 1954: 
„Víťazstvo slobody, demokracie a 
obnovenie slovenskej štátnej samo-
statnosti.“  Vtedajšie bezpečnostné 
orgány ciele ich skupiny vyhodnotili 
nasledovne: „Skupina vypracovala 
v roce 1954 MEMORANDUM,  určené 
pro kapitalistické zastupitelské úřady, 
v nichž žádají o vytvoření t.zv. samo-
statného Slovenského státu v rámci 
nově vytvořené Evropské unie...“ 
(S odstupom by sa tu dalo konštato-
vať, že úsilie Jančoviča a Štelcerov-
cov o niekoľko desaťročí predbehlo 
ciele slovenskej politiky.)

■ SPOJENIE S RÍMOM
Ich pokusy o spojenie so zahra-

ničím boli úspešné. Ešte v roku 1952 
poslal Ivan Štelcer do Rádia Rím 
(Roma) list ukončený heslom Hlin-
kov národ nezahynie. Tým súčasne 
prešiel do novej fázy odboja. Podľa 
výpovede z roku 1955, približne od 
októbra 1953 do januára 1955, zasie-
lal do slovenskej redakcie šifrované 
i nešifrované listy s informáciami o 
situácii na Slovensku. Okrem toho 
spolu s Pavlom Jančovičom a jeho 
synom Jánom v máji 1954 skoncipo-
vali Memorandum, v ktorom apelovali 
na predstaviteľov zahraničných moc-
ností, aby uznali SNR v zahraničí za 
reprezentantku Slovákov, na zabez-
pečenie obnovy slovenskej samostat-
nosti a demokratického režimu. Štát-
na bezpečnosť označila práve preto 
Jančovičovu skupinu ako jednu z naj-
nebezpečnejších. Toto hodnotenie si 
vyslúžili za to, že úspešne nadviazali 
kontakt so Západom.

■ ODHALENÍ ĽUDÁCI
Štátna bezpečnosť zatkla Pavla 

Jančoviča 6. apríla a Ivana Štelcera 

Doteraz neznámy osud politického väzňa Ivana Štelcera, ktorý prispieva k lepším poznatkom o päťdesiatych 
rokoch na Slovensku a v slovenskej spoločnosti, ukazuje pomery v tajnej polícii a súdnictve tak pred smrťou 
J. V. Stalina, ako aj po nej, teda v čase tzv. odmäku – prispieva tým k širšiemu poznaniu nielen charakteru vte-
dajšieho režimu v Československu, ale i k jeho osobitnému rysu – vytrvalému násilnému potieraniu národného 
povedomia v akejkoľvek zložke slovenského obyvateľstva. 

naký podiel na činnosti skupiny (išlo 
najmä o pomoc s rozširovaním pro-
tištátnych tlačív, vedomosť o ilegál-
nej činnosti a jej utajovanie). Ďalších 
členov organizácie súdil už Krajský 
súd v Bratislave. Bol to trebárs lekár 
Ján Habáň, bývalý predseda ústavno-
právneho výboru Snemu Slovenskej 
republiky JUDr. Vojtech Hudec, Ing. 
Michal Rovder a ďalší.

Je známe, že ŠtB nedala pokoj 
ani politickým väzňom. Na Štelce-
ra vo väzení nasadili až päť tajných 
spolupracovníkov. V zachovaných 
archívnych materiáloch však niet ani 
náznaku o tom, že by sa bol dal na 
spoluprácu s ŠtB nahovoriť. 

■ SLOVENSKÝ SEPARATIZMUS
V archíve ÚPN sa nachádza po-

zorovací zväzok na Ivana Štelcera 
s krycím názvom Hrad. Bol zavedený 
celých jedenásť rokov po jeho zat-
knutí – v čase, keď sedel v Leopol-
dove. Oficiálnym dôvodom na tento 
krok bolo, že „medzi odsúdenými 
slovenskej národnosti oživuje myš-
lienku slovenského separatizmu, 
t. j. vytvorenia nového Slovenského 
štátu“. Eštebáci vraj zistili, že inkli-
nuje k „slovenskej skupine separa-
tistov“, s ktorej č lenmi mával „rôz-
ne politické debaty zamerané proti 
socialistickému zriadeniu, pričom sa 
utvrdzovali vo viere blízkeho zvratu 
komunizmu. V boji proti komunizmu 
že i oni sa musia prič iniť, a to takým 
spôsobom, že sa musia dostať čo 
najrýchlejšie na slobodu a zapojiť 
do boja všetkých roduverných Slo-
vákov za osamostatnenie Sloven-
ska. Za tým účelom, až sa dostane 
na slobodu, bude vypisovať na rôz-
ne centrálne úrady a inštitúcie, aby 
pochopili, aké krivdy sa páchajú na 
Slovenskom národe.“ 

Žiadosť I. Štelcera o pod-
mienečné prepustenie v roku 1965 
Okresný súd v Trnave zamietol, lebo 
vraj Mestský národný výbor ho ne-
odporuč il s odôvodnením, že jeho 
prepustenie by „vyvolalo pobúrenie 
trenč ianskeho obyvateľstva“. Ani ria-
diteľstvo väznice ho neodporuč i lo, 
lebo vraj trest uňho „neplnil prevý-
chovné poslanie“.

Jeho ťažko chorá matka, pripú-
taná na invalidné lôžko, bola v zúfalej 
situácii. Po zatknutí manžela a syna 
ostala len s druhým synom a one-
dlho, po jeho uväznení  úplne sama 
s dôchodkom 100 Kčs. Od zatknutia 
videl Ivan matku iba raz. Jeho pre-
pustenia sa nedožila, umrela v roku 
1966. Brat Marián si odsedel dva 
roky. Odsúdil ho Krajský súd v Brati-
slave 4. januára 1958 za „poburova-
nie“, ktorého sa údajne dopustil tým, 
že v liste (!) porovnával otrokársky 
a kapitalistický spoločenský poria-
dok so socialistickým, pričom dospel 
k tomu, že medzi nimi nie je nijaký 
rozdiel, lebo rovnako prenasledujú 
ľudí. Otec Gejza po odsedení si sied-
mich rokov a prepustení dostával 
mesačný dôchodok 240 Kčs...

■ ŠESŤ NÁVŠTEV...
Počas trinásťročného väzenia 

povolili Ivanovi Štelcerovi šesť náv-
štev. Balíček s potravinami mohol pri-
jať iba trikrát, aj keď oficiálne mal na 
to nárok raz alebo dvakrát  do roka. 
Keď po prepustení z väzenia trel 
biedu, keďže zostal bez prostried-
kov a práce, pomocnú ruku mu poda-
li, paradoxne, skôr Česi než Slováci. 
Aj po prepustení z väzenia ho ŠtB 
monitorovala. Viedla ho v kategórii 
„nepriateľská osoba“ (NO), a to až do 
pádu režimu.

V roku 1989 sa s vervou sa 
pustil do novej etapy zápasu. Píše 
školám, politickým stranám, do ča-
sopisov, novín, televízie i rozhlasu. 
Podporuje Hnutie za oslobodenie 
Slovenska, ktoré už koncom roku 
1989 nekompromisne požadovalo 
osamostatnenie Slovenska. Bolo to 
v čase, keď mnohí z neskorších tzv. 
zakladateľov štátu stáli tvrdo na plat-
forme federácie. Púšťa sa najmä do 
vydavateľskej práce na reedíciách 
národnej literatúry z exilu, ktorá je 
podnes aj najtrvalejším výsledkom 
jeho ponovembrovej č innosti. 

Autor je historik.

hneď na druhý deň.  Generálny pro-
kurátor podal žalobu na jedenásť ďal-
ších osôb – „organizátorov a členov 
podzemnej ľudáckej záškodníckej a 
špionážnej organizácie Slovenských 
rodoľubov a vlastencov“. Obžaloba 
má vyše štrnásť strán. Okrem iného 
v nej čítame, že letáky protištátnej 
skupiny marili „splnenie pokynov stra-
ny a vlády pri budovaní socializmu na 
Slovensku“. Priam absurdným bolo 
obvinenie, že „so zavilou protiľudo-
vou ľudáckou nenávisťou požadovali 
od roku 1953 od zradcovskej ‚Sloven-
skej národnej rady‘ na Západe, aby 
bolo prevedené vojenské napadnutie 
Československa“. V Memorande zas 
údajne rozleptávali „morálnu a poli-
tickú jednotu Českého a slovenského 
ľudu“ a pod. 

Okrem vtedy platného trest-
ného zákonníka či konštrukcií ŠtB, 
prokuratúry a súdov nechýbalo ani 
ideovo-politické zdôvodnenie trest-
nej činnosti skupiny. „Slovenský ľud 
svojím slávnym Národným povstaním 
v auguste 1944 odmietol zradcovskú 
politiku ľudáckych prisluhovačov na-
cizmu a fašizmu a prejavil svoju vôľu 
žiť v spoločnom štáte s národom 
Českým. Konečné víťazstvo Červenej 
armády nad nacistickými hordami pri-
nieslo obom našim národom oslobo-
denie z jarma nacistického Nemecka 
(...) Obvinení svojou hanebnou vele-
zradnou, špionážnou a protiľudovou 
činnosťou chceli olúpiť naše národy 
o túto, tak ťažko vybojovanú slobodu 
a za cenu nového krviprelievania, za 
cenu novej vojny chceli narušiť i mie-
rové spolužitie národov.“ 

Podľa generálneho prokurátora  
Jančovič aj Štelcer spáchali trestný 
čin velezrady, vyzvedačstva a všetci 
ostatní obvinení trestný čin proti mie-
ru. Prokurátor navrhol súdne konanie 
viesť pred senátom Krajského súdu 
v Bratislave za účasti organizovanej 
verejnosti v Trenčíne.

■ V NOVÝCH POMEROCH
Treba sa ešte pristaviť pri obvi-

není, ktoré komunistická propaganda 
proti obvineným neustále opakovala 
– že skupina sa údajne usilovala o re-
habilitáciu „ľudáctva“. Napriek ne-
spornej funkcionárskej minulosti Pav-
la Jančoviča a Gejzu Štelcera v HSĽS 
nemožno ich skupinu pokladať za 
„ľudácku“. Bolo by to asi také absurd-
né, ako označiť každého sociálneho 
reformátora za komunistu. Ako inte-
ligentní ľudia si všetci uvedomovali, 
že HSĽS už dohrala svoju dejinnú 
úlohu, že čas ani pomery nemožno 
vrátiť späť. Bolo tu však niečo viac, 
bola to idea slovenskej nezávislosti, 
slovenskej štátnosti, teda štátoprávny 
stav, keď bude Slovensko subjektom 
medzinárodného práva. Na naplnenie 
tohto cieľa mali Slováci neodňateľné, 
medzinárodne garantované právo. 
Aj politický režim v novej Slovenskej 
republike mal byť iný – založený na 
pluralitnej báze politických strán, čo 
takisto viackrát zdôrazňovali. 

■ DRAKONICKÉ TRESTY
Na procese pred bratislavským 

krajským súdom (v tomto prípade de-
legovaným do Trenčína) padali drako-
nické tresty. Pavla Jančoviča a Ivana 
Štelcera odsúdili na doživotie, Gejzu 
Štelcera na 23 rokov, Jána Jančovi-
ča na 13 rokov, Ondreja Hrnčára na 
6 rokov, Marcela Čavoju na 18 rokov, 
Romana Horvátha na 22 rokov, Petra 
Opatovského na 8 rokov, Víta Križana 
na 5 rokov, Pavla Fejfara na 15 ro-
kov a Máriu Horváthovú na 10 rokov. 
Tresty boli určované podľa triedneho 
pôvodu, hoci všetci mali približne rov-

A k o s i  s m e  s i  z v y k l i ,  ž e 
n a j v äč š í  m e d i á l n y  i  s p o l o -
č e n s k ý  v p l y v  s i  u d r ž u j ú  t í , 
k t o r í  b o l i   a  s t á l e  s ú  n e k o m -
p r o m i s n í  o d p o r c o v i a  s l o v e n -
s k e j  š t á t n e j  s a m o s t a t n o s t i . 
R o v n a k o  s m e  s i  z v y k l i  n a 
s t a v,  ž e  a k o  „ d i s i d e n t i “  a  „ t r -
p i t e l i a “  k o m u n i s t i c k é h o  r e ž i -
m u  s ú  p r e d s t a v o v a n í  ľu d i a , 
k t o r í  s t r á v i l i  p á r  t ý ž dňo v  v o 
v y š e t r o v a c e j  v ä z b e ,  č i  t a k í , 
čo  s a  n a  p á r  m i n ú t  z ú č a s t n i l i 
n a  n e p o v o l e n e j  d e m o n š t r á -
c i i . 

O  n i c h  s a  d n e s  n a k r ú c a j ú 
f i l m y,  k o n a j ú  s e m i n á r e ,  p r e d -
n á š a  n a  š k o l á c h ,  d o s t á v a j ú 
š t á t n e  v y z n a m e n a n i a .  N a o p a k , 
t í ,  k t o r í  o b e t o v a l i  z á p a s u  z a  s a -
m o s t a t n o s ť  a  z a  p r á v a  n á r o d a 
v  t o m  n a j h o r š o m  č a s e ,  v  č a s e 
č e s k o s l o v e n s k é h o  k o m u n i z m u 
s v o j e  z d r a v i e  č i  ž i v o t ,  u p a d l i 
d o  ú p l n é h o  z a b u d n u t i a .  To b ô ž , 
a b y  d r u h á  S l o v e n s k á  r e p u b l i k a 
i c h  u t r p e n i e  z a  s l o v e n s k ú  v e c 
n e j a k o  o c e n i l a .

P r í k l a d o m  j e  a j  I v a n  Š t e l -
c e r ,  k t o r ý  s a  v  p r e d n e d á v n o m 
d o ž i l  d e v ä ťd e s i a t i c h  r o k o v. 
P o c h á d z a  z o  s t a r e j  z e m i a n s k e j 
a  u č i t e ľs k e j  r o d i n y .  N a r o d i l  s a 
11 .  n o v e m b r a  19 2 3  v  P r e d m i e r i 
p r i  Ž i l i n e .  D n e s  ž i j e  v  Tr e n č í -
n e .  V  o k t ó b r i  19 5 5  h o  a k o  č l e -
n a  p r o t i š t á t n e j  s k u p i n y  P a v l a 
J a n č o v i č a  a  s p o l .  K r a j s k ý  s ú d 
v  Tr e n č í n e  o d s ú d i l  n a  d o ž i v o -
t i e .  A k  b o l  P a v o l  J a n č o v i č  h l a -
v o u  o r g a n i z á c i e ,  I v a n  Š t e l c e r 
b o l  j e j  d u š o u ;  a k o  m l a d ý  č l o -
v e k  b o l  n a j a k t í v n e j š í  a  n a j o d -
v á ž n e j š í .  P a v o l  J a n č o v i č  n a 
n á s l e d k y  m u č e n i a  p r í s l u š n í k -
m i  š t á t n e j  b ez p e č n o s t i  v  r o k u 
19 5 7  v o  v ä z e n í  u m r e l .  Ďa l š í 
j e d e n á s t i  č l e n o v i a  s k u p i n y 
d o s t a l i  o  č o s i  n i ž š i e  t r e s t y  a 
o s t a t n ý c h  j e d e n á s ť  o s ô b  o d s ú -
d i l i  v  j a n u á r i  19 5 6 .  O t e c  I v a n a 
Š t e l c e r a  G e j z a  d o s t a l  d v a d s a ť -
t r i  r o k o v,  z  č o h o  s i  o d s e d e l  s e -
d e m  –  o d  8 .  a p r í l a  19 5 5  d o  9 . 
m á j a  19 6 2 . 

P r i t o m  n i k t o  z o  s k u p i n y 
n i č  n e u k r a d o l ,  n ez d e f r a u d o v a l , 
n e v y z r a d i l  š t á t n e  t a j o m s t v o , 
n i k o h o  n ez a b i l ,  n e p o d r ez á v a l 
p r í s l u š n í k o v  b ez p e č n o s t i ,  a k o 
t o  r o b i l i  r ô z n i  p o c h y b n í  o d -
b o j á r i  v  Č e c h á c h  č i  v  P o ľs k u . 
J e d i n ý m  z l o č i n o m  v e d ú c i c h 
p r e d s t a v i t e ľo v  J a n č o v i č o v e j 
s k u p i n y  b o l o ,  ž e  p o ž a d o v a l i 
s l o b o d n é  a  s a m o s t a t n é  S l o -
v e n s k o  a  s  t o u t o  ž i a d o s ťo u  s a 
o b r a c a l i  a j  n a  z a h r a n i č i e  –  d o -
v o l á v a l i  s a  s a m o u r č o v a c i e h o 
p r á v a  s l o v e n s k é h o  n á r o d a  a 
s l o b o d n ý c h  v o l i e b . 

Vo  v y š e t r o v a c e j  v ä z b e  a 
v ä z e n i a c h  s t r á v i l  I v a n  Š t e l c e r 
n a p o k o n  v y š e  t r i n á s ť  r o k o v  – 
o d  7.  a p r í l a  19 5 5  d o  9 .  m á j a 
19 6 8 .  A k o  s a  h o  r e ž i m  b á l , 
v i d n o  z  f a k t u ,  ž e  h o  p r e p u s t i l i 
a ž  v  t e n  i s t ý  d eň  a k o  b ý v a l é h o 
m i n i s t r a  v n ú t r a  S R  A l ex a n d r a 
M a c h a . . . 

P r í b e h  I v a n a  Š t e l c e r a 
a  P a v l a  J a n č o v i č a  j e  d ô k a z o m 
t o h o ,  ž e  a j  v  2 0 .  s t o r o č í ,  k t o -
r é  s a  v y z n a č o v a l o  p r u d k ý m i 
z m e n a m i  a  s t r i e d a n í m  p r o t i -
c h o d n ý c h  p o l i t i c k ý c h  r e ž i m o v , 
s a  n a š l o  d o s ť  ľ u d í ,  k t o r í  s a 
n e r i a d i l i  z á s a d o u  „ k a m  v i e t o r 
t a m  p l á š ť “ ,  k t o r í  n e b o l i  o c h o t -
n í  v  p r i n c i p i á l n y c h  v e c i a c h 
r o b i ť  k o m p r o m i s y .  I c h  p r í b e h 
j e  t i e ž  d ô k a z o m ,  ž e  b o j  p r o t i 
k o m u n i s t i c k e j  t o t a l i t e  b o l  p r e 
m n o h ý c h  S l o v á k o v  s ú č a s n e  a j 
b o j o m  z a  s l o v e n s k ú  š t á t n u  n e -
z á v i s l o s ť .

( m l )

Bojovali a trpeli
za presvedčenie

N A  M A R G O

Pavvvol o looo JanJannčovovččo ičč IvaIvavan Šn ŠŠn telte lte lcerece
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Zápas o  dejiny a Slovensko sa neskončil

Pr i tom je to mater iál,  k tor ý 
dáva komplexný poh ľad i  na spor-
né otázky česko-slovenskej a ma-
ďarskej pol i t iky, vnáša novú di -
menziu, odha ľuje nové súvis lost i . 
„Hoci uplynulo už 65 rokov od vie -
denského arbi t rážneho rozsudku 
Nemecka a Tal ianska, v dôsledku 
k torého muselo Česko-Slovensko 
odstúpiť  časť  ter i tór ia Slovenska 
a Podkarpatskej Rusi Maďarsku, 
doteraz absentuje komplexné ve-
decké spracovanie problemat i -
ky...“  konštatuje sa v publ ikác i i .

V roku 2005 vyšiel t retí  diel  do -
kumentov o okupáci i  juhu Sloven-
ska. Edíc ia  tak „ zaplni la medzeru, 
k torá sa už dlhší čas pociťovala 
v porovnaní s podobnými edíc iami 
v susedných štátoch“, napísal au-
tor Dr. Ladislav Deák. V roku 2005 
konštatoval, že spracoval dobre 
zachovaný – v archívoch v Prahe 
a v Brat is lave – pramenný mate-
r iál .  Dobre zachovaný je aj archív 
ministerst iev Slovenskej kraj iny 
svedč iac i, že „ak tívne reagovala 
a vyví jala ve ľké úsi l ie pr i  záchra-
ne majetku a národnostných práv 
slovenského obyvate ľstva na oku-
povanom území“. 

●  Všetky tr i  diely publikácie 
L . Deáka vznikl i  v Slovenskom 
histor ickom ústave Matice slo -
venskej. L . Deák je pozoruhodný 
aj tým, že ich ako vedec využil , 
a tým ešte v rokoch 2003 – 2005 
vlastne nastoli l  otázku: ako to, 
že dobre zachované archívy ni -
k to nemal záujem využiť  tak 
ako on? Je generačná pr iepasť, 
resp. medzera medzi histor ikmi 
kľúčových diel – Dr. Ladislav 
Deák o Viedenskej arbi t ráži 1938 
a Dr. Marián Hronský Tr ianon 
1920 – a dnešnými odborníkmi 
naozaj až taká „pr iepastná“?

Anton HRNKO:  Myslím si,  že 
to nie je až také t ragické. Na to, 
aby vyrást l i  noví špičkoví odbor-
níc i  v histor ickej vede, t reba dlhší 
čas. Lenže na to, aby vyrást l i ,  t re -
ba aj spoločenský záujem. Zdá sa 
mi, že ten tu chýba. Skôr sa upred-
nostňujú rôzni polovzdelanci,  k torí 
majú problém najmä s chrbtovou 
kosťou a za peniaze sú schopní 
pošpiniť  aj  hrob v lastných rodičov. 
Tu je náš hlavný problém: V úpad-
ku vedeckej morálky, k torá je hor-
š ia ako v posledných rokoch komu-
nizmu. Mnohí naši „vedci “ „udě la j 
za peníze i  v Praze dům“.

Ferdinand VR ÁBEL:  Všetko 
sa vyví ja a aj  mení, ale základné 
metódy práce histor ika, „ remesel -
ná“ st ránka zostáva už po stároč ia 

tá istá. Treba ísť  ad fontes – k pra-
meňom, urobiť  s i  základný výskum 
v archívoch, múzeách, knižni -
c iach, galér iách a aj v teréne, 
potom to spracovať,  analyzovať 
a pokúsiť  sa o logický výklad – 
syntézu, a samozrejme to aj pre -
zentovať,  teda publ ikovať.

Ján MITÁČ:  Jednou z mož-
ných príč in je aj to, že téma slo -
vensko-maďarských vz ťahov 
najmä v jeseni 1938 je prí l iš spol i -
t izovaná – a to na oboch stranách 
Dunaja – a samozrejme je tu aj 
výrazná jazyková bar iéra. V ieden-
ská arbi t ráž a okupácia južného 
Slovenska je dodnes výrazným 
neuralgickým bodom medzi oboma 
národmi a v záujme dobrého su-
sedského spoluži t ia ľudia neradi 
otvárajú témy, na k toré máme vý-
razne odl išný poh ľad, čo vidieť  aj 
v prípade Viedenskej arbi t ráže.

Mar t in LACKO: Myslím, že je 
to jednak dôsledok bývalého re -
žimu, k tor ý si  neželal  otváranie, 
vedecké skúmanie istých tém, vrá-
tane maďarskej č i  po ľskej agresie. 
Veď  to bol i  naši spojenci v rámci 
sovietskeho bloku, kde v ládol pro -
letársky internacional izmus. No 
ešte viac je to však možno dôsle -
dok nezáujmu slovenských pol i t i -
kov o národné dej iny a o výstupy 
histor iograf ie po roku 1993. Ak by 
sa o histór iu skutočne zaujímal i, 
nebolo by možné, aby tu za štátne 
peniaze vychádzal i  vyslovene pro -
t is lovenské diela.

●  Absentuje na Slovensku 
ešte aj dnes výskum  okupácie 
južného Slovenska a prečo? Sú 
t ieto def ici ty aj v iných oblas-
t iach?

Anton HRNKO:  Na Slovensku 
toho absentuje omnoho viac ako 
systemat ický výskum. Predovšet-
kým na hlavných histor ických 
pracoviskách absentujú vedúce 
osobnost i ,  k toré by bol i  vzorom 
pre nasledujúcu generáciu. Táto 
spoločnosť  skôr uprednostňuje 
ľudí, k torí  nemajú snahu skúmať 
národné dej iny zo slovenského 
uhla poh ľadu. Stále tu dominuje 
skry tý i  otvorený čechoslovakiz-
mus. No a potom, akým vzorom 
pre potenciálnych vedcov môže 
by ť  r iadi te ľ  inšt i túc ie, k tor ý svoj 
názor mení pod ľa toho, ako napí-
šu noviny s nie ve ľmi korektným 
vz ťahom k slovenským národným 
záujmom?!

Ján MITÁČ: Jedine Ústav 
pamät i národa zo všetkých ve-
deckých inšt i túc ií  a univerzít  re -
al izuje systemat ický výskum oku-

pácie južného Slovenska. Okrem 
výstupov vo forme vedeckých 
štúdií  a č lánkov v časopise Pamäť 
národa sa nám podar i lo zorgani -
zovať  medzinárodnú konferenciu 
o Viedenskej arbi t ráži v roku 2011, 
z k torej vyšiel aj  zborník príspev-
kov. Nakrút i l i  sme prvý (!)  doku-
mentárny f i lm o arbi t ráži,  k tor ý 
mal v roku 2012 premiéru. V na-
šom audiovizuálnom archíve máme 
uložených viac ako päťdesiat vý-
povedí pamätníkov (oral histor y) 
na okupáciu južného Slovenska 
hor thyovským Maďarskom. Tieto 
výpovede sa nám podar i lo zozbie -
rať  v rokoch 2010 – 2012. 

Mar t in LACKO:  Pr vá a po -
sledná komplexná vedecká mono-
graf ia z pera slovenského histor i -
ka o okupáci i  južného Slovenska 
vyšla v roku 1968. Myslím, že ten-
to fak t hovorí sám za seba. 

Ferdinand VR ÁBEL:  Nemô-
žem hovor iť  za iných, ale ja sa vý-
skumom sústavne zaoberám a t iež 
kolegovia, s k tor ými som v kon-
tak te. Je však pravda, že s nie -
k tor ými inými histor ikmi sa celé 
roky ani v archíve, ani v knižnic i 
nestretnem. 

●  Podari lo sa histor ickej 
vede dosiahnuť  el imináciu všet-
kých deformácií desaťroč í  spred 
roku 1989, alebo pr ibudli nové?

Anton HRNKO:  Nie, nepoda-
r i lo. Ukazuje sa, že väčšina de-
formácií  v minulost i  nesúvisela 
s marxist ickým prístupom, ale če-
choslovakist ickým „školovaním“. 
V minulost i  sa neoplat i lo zastá-
vať  národné pozíc ie (a tu nemys-
lím v tej  podobe, v k torej sa dnes 
chápe slovo nacional izmus), lebo 
sa č lovek vystavoval možnost i 
st raty postavenia. Ani dnes sa to 
nevypláca, pr i tom post ih nebýva 
strata postavenia, ale strata „chle -
ba“. Je to čudná doba, keď  sa v iac 
vypláca robiť  v „národnom“ štáte 
prot i   legit ímnym záujmom vlast-
ného národa a štátu, ako objek-
tívne obhajovať  národné záujmy – 
i  záujem pravdivo poznať  v lastné 
národné dej iny. Nové deformácie 
nepr ibudl i ,  ale čo je skutočne na 
pováženie, že niek torí  „s lovenskí“ 
histor ic i  v hodnotení udalostí  zo 
slovenských dejín nekopírujú ani 
t zv. normalizačnú histor iograf iu 
zo sedemdesiatych a osemde-
siatych rokov, ale vracajú sa pr i 
hodnotení slovenských dejín me-
todologicky do päťdesiatych rokov 
minulého storoč ia,  teda do rokov, 
keď  tu zúr i l  boj prot i  „s lovenskému 
buržoáznemu nacional izmu“. Som 

 Pred desiatimi rokmi  – v januári 2003 – vydala Matica slovenská publikáciu dokumentov o Viedenskej 
arbitráži,  ktorá vznikla v rámci vedeckého programu v Slovenskom historickom ústave Matice slovenskej 
za pomoci pracovníkov Archívu ministerstva zahraničných vecí SR, Archívu MZV ČR v Prahe a Slovenského 
národného archívu. V druhom zväzku Viedenská arbitráž – dokumenty, okupácia 2. november 1938 – 14. 
marec 1939 sa o i. hovorí: Tento pramenný materiál je publikovaný po prvý raz...

S historikmi o jeseni 1938, keď Budapešť jasala a  my sme plakali

Pripravil Dušan D. KERNÝ – Foto: archív SNN
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však opt imista. Tomuto prístupu 
zvonia Hemingwayove zvony. Len 
treba trochu počkať.

Ferdinand VR ÁBEL: Aj tu je 
to tak ako v iných oblast iach. Na-
miesto star ých deformácií  nezr ied-
ka nastupujú deformácie nové.

Ján MITÁČ:  Urč i te nie a ani 
sa to nepodarí.  Nebezpečenstvom  
je najmä č iernobiele hodnotenie 
histor ických udalostí,  ak tak to po -
stupujú histor ic i ,  vedie to len k vy-
tváraniu radu ďalších deformácií...

Mar t in LACKO:  Iste nie všet-
kých. Ukázalo sa, že stále pretr-
vávajú niek toré nepísané tabu. 
Isté udalost i  č i  osobnost i  sa môžu 
interpretovať  len pozit ívne, iné 
zas len negatívne.

●  Čomu pripisujete výrazný 
záujem o Mníchovskú dohodu 
v dnešnom českom mediálnom 
prostredí v porovnaní so slo -
venským?

Anton HRNKO:  Mníchov je 
k ľúčovou otázkou českej národ-
nej existencie v geopol i t ickom 
pr iestore, v k torom Česi ž i jú. Jeho 
následky bol i  devastujúce tak 
pre Čechov, ako aj pre Nemcov, 
a procesy, k toré bol i  Mníchovom 
vyvolané, nemusia by ť  ešte nut-
ne zav ŕšené. Preto vysvet ľovanie 
Mníchova z českej národnej po -
zíc ie je mimor iadne dôleži té pre 
všetky možné prípady ďalš ieho 
vývinu. Ten záujem z českej st ra-
ny je o tom, že nič  nemožno ne-
chať  na náhodu, a na všetky prí-
pady t reba by ť  pr ipravený. Darmo 
tu budú všel i jakí pr ivandrovaní 
pol i to lógovia hovor iť  o maďar-
skom komplexe Slovákov. Ni jaký 
taký komplex neexistuje. Existuje 
len slovenská histor ická skúse-
nosť,  k torá hovorí,  že naše vz ťahy 
s Maďarmi sú pre nás existenčné, 
rovnako ako pre Čechov vz ťahy 
s Nemcami. 

Ak niek to podceňuje histor ic -
ký výskum slovensko-maďarských 
vz ťahov na Slovensku, resp. za 
naše peniaze to leruje produkova-
nie maďarského poh ľadu na t ie -
to vz ťahy, t restuhodne podrýva 
slovenské národné a štátne zá-
ujmy. Samozrejme, my sa musíme 
snažiť  o čo naj lepšie vz ťahy so 
všetkými susedmi, ale nemôžeme 
ignorovať,  keď  vážne pol i t ické si ly 
v Maďarsku hovor ia o našej spo-
ločnej histór i i  jazykom Mik losa 
Hor thyho a jeho okol ia. My musí-
me neustále svet informovať,  že 
ten jazyk je pre nás nepr i jate ľný. 
No a ako môžeme svet presved-
č iť,  že sa s tým nemôžeme zmie-
r iť  ako tým, že predstavíme onen 
režim v jeho skutočnej podobe, 
a nie ako „nasledovaniahodný 
prík lad spravovania národného 
štátu“.  Sú to naše existenčné 
záujmy. A Viedenská arbi t ráž sa 
nič ím neodl išuje od Mníchova, je 
jej  súčasťou. Bol to ve ľmocenský 
dik tát v prospech agresívneho su-
seda. Nemožno to obmedziť  iba 
na dôsledok maďarského t laku. 
Jeho úspech spoč íval aj  v tom, 
že slovenská strana nemala takú 
masívnu histor iograf iou potvrdenú 
pozíc iu ako maďarská strana. A to 
by nám malo by ť  pr imárnym po-
učením z týchto rokov.

Ferdinand VR ÁBEL:  V Če-
chách bol o t ieto témy, najmä 
o Mníchov, vždy väčší záujem. 
Viedenská arbi t ráž by bez Mní-
chova nebola mysl i te ľná. Treba 
zdôrazniť  alebo opakovať,  že Ma-
ďarsku nešlo len o územie južného 
Slovenska a  južnej čast i  Podkar-
patskej Rusi,  ale o  celé územie, 
k toré patr i lo k svätoštefanskej 
korune, čo sa však v tedy zaml-
č iavalo, resp. maskovalo. A ešte 
aj dnes o tom neradi hovor ia ma-
ďarskí histor ic i ,  k torí  zdôrazňujú, 
že vraj iš lo o spravodl ivé a etnické 
r iešenie.

Ján MITÁČ: U našich západ-
ných susedov  je omnoho si lnejš ia 
tradíc ia štátnost i,  k torá je prítom-
ná a ž ivená v českej spoločnost i. 
Významnú úlohu tu zohrávajú el i -

t y,  k toré majú záujem poznať  svo -
je dej iny, a nielen to, ale aj  podpo-
rovať  f inančne nákladné projek ty, 
ako naprík lad úspešný formát vo 
vysielaní českej te levízie České 
století. 

Mar t in LACKO:  Myslím si, 
že nepopierate ľne vyšší záujem 
v ČR súvisí s ove ľa vyšším ná-
rodnoštátnym povedomím Čechov 
vo všeobecnost i.  A t iež s väčším 
záujmom ich elít  o dej iny 20. sto -
roč ia,  než je to u nás.

●  Ako hodnotíte vývoj sme-
rujúci k vyhláseniu autonómie 
na Slovensku 6. októbra 1938 až 
po jej uznanie čs. par lamentom 
v novembri 1938 v Prahe, teda 
vlastne pr vé uznanie svojbyt-
ného slovenského národa čes-
koslovenskou vládnou mocou 
a opustenie tézy o českoslo -
venskom národe a jazyku. Čo 
považujete z tých udalost í za 
kľúčové ?

Anton HRNKO: Myslím si,  že 
najv iac sa deformuje otázka legit i -
mity postoja v tedajšej s lovenskej 
pol i t ickej reprezentácie. Mal i  sa 
Slováci vzdať  svoj ich ašpirác ií 
preto, lebo pražská vláda, k to -
rá ich neuznávala a nebrala ako 
par tnerov, sa dostala do ťažkostí? 
Mal i  Slováci brániť  štát ,  k tor ý sa 
sám odmietol brániť  a k tor ý neza-
bráni l  okypteniu slovenského úze-
mia? Bol i  Slováci povinní spáchať 
kolek tívnu samovraždu len preto, 
aby zostal i  verní štátu, k tor ý sa 
dobrovo ľne vydal na milosť  a ne-
mi losť  A . Hit lerovi? Nech si odpo-
vie každý sám!

Ferdinand VR ÁBEL: V 19. 
storoč í  sa v duchu doby v proce-
se formovania moderných národov 
zintenzívni lo aj  s lovenské národné 
obrodenie. Keď  bola v polovic i  19. 
storoč ia kodif ikovaná slovenč ina 
ako spisovný jazyk (oddelenie od 
imaginárneho československého 
jazyka súčasne znamenalo aj  od-
delenie od imaginárneho česko-
slovenského národa), bolo jasné, 
že je to nielen udalosť  l ingvist ic -
ká, ale aj  pol i t ická...  Skôr alebo 
neskôr to muselo viesť  k osamo-
statneniu sa Slovenska, pretože 
vývoj každého národa smeruje 
k v lastnej štátnost i .  Tu však ešte 
nasledoval i  desaťroč ia zápasu 
rôznych nie prot ichodných, ale 
skôr paralelných tendencií  – je 
zaujímavé, že tak myšl ienka slo -
venského spisovného jazyka 
(Štúr, odhl iadnime od staršieho 
Bernolákovho neúspešného poku-
su, ale už aj ten naznač i l  tenden-
c iu Slovákov osamostatniť  sa od 
češt iny), ako aj myšl ienka česko-
slovenského národa a  českoslo -
venského jazyka vznik la predtým 
v brat is lavskom prostredí na tom 
istom lýceu (Kol lár,  Palacký ich 
mimolýcejný pr iate ľ  Šafár ik a 
ďalší ).  Chcel by som zdôrazniť, 
že myšl ienka československého 
národa nevznik la v hlave T. G. 
Masaryka – on ju len u štátov Do-
hody pol i t icky využi l  vo vhodnom 
čase, keď  sa dal i  dosiahnuť  zme-
ny nielen pre Čechov, ale aj  pre 
Slovákov. Doformovanie Slovákov 
ako sebavedomého moderného 
národa napomohlo dvadsaťroč ie 
v  Československu. Z českého po-
h ľadu nie je opodstatnená výč i tka, 
že slovenská autonómia pomohla 
rozložiť  Československo, pretože 
vývoj Slovákov k samostatnost i 
bol pr irodzený a zákonitý. K l ikv i -
dáci i  Česko-Slovenska by Nemec-
ko bolo pr ikroč i lo tak č i  tak aj bez 
real izác ie Pit tsburskej dohody 6. 
ok tóbra 1938 v Ži l ine. Dnes už je 
známe, že Hit ler p lánoval l ikv idá-
c iu ČSR najneskôr od jesene 1937. 

Mar t in LACKO:  Autonómia 
Slovenska, dosiahnutá v ok tóbr i 
1938, bola pr irodzeným právom 
národa na správu v lastnej kraj iny. 
A súčasne oneskoreným splnením 
záväzku, k tor ý Masaryk svojím 
podpisom garantoval Slovákom 
ešte v roku 1918. 

(Dokončenie v budúcom dvojčísle)

JáJáJánJánJánJánJánn Mi Mi MMitáčtáčáčtááč
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Naše boje
a zápasy

Pred sto päťdesiatimi rokmi zvied-
li Slováci zápas a aj boj o svoju prvú 
ustanovizeň po tisícročí, o Maticu slo-
venskú. Bol to boj ťažký, plný polien 
pod nohami, umelých a nezmyselných 
prekážok – len aby všetko ostalo po 
starom, aby Slováci nemali ani len „li-
terárny spolok“, ani nijaké školy, nič. 
Bojovalo sa v pamätných rokoch 1861 
– 1863, tisíc rokov po príchode solún-
skych bratov.

Na spomienkovej akcii v bratislav-
skej aule Cyrilometodskej bohoslovec-
kej fakulty UK dozvedeli sme sa z úst 
najpovolanejších – predovšetkým pria-
meho účastníka kardinála Jozefa Tom-
ka – o zápase zahraničných Slovákov 
za založenie Slovenského ústavu sv. 
Cyrila a Metoda v Ríme pred päťdesiati-
mi rokmi. Boj vyvrcholil v roku 1963 na 
tisícsté výročie cyrilo-metodskej misie, 
presne sto rokov po boji matičnom. Bol 
to tiež ťažký zápas, plný obštrukcií, len 
aby všetko ostalo tak, ako bolo. Aby 
Slováci nemali vo večnom meste svoju 
„strechu“, aby im postačilo Nepomuce-
anum.

Napadlo mi v tej súvislosti, že po sto 
rokoch ako pred nimi: skoro rovnaké 
problémy so vznikom slovenskej inšti-
túcie. Isteže, aj rozdiely: pred sto päťde-
siatimi rokmi sme bojovali „doma“ a naj-
mä s Maďarmi, pred päťdesiatimi rokmi 
to bolo „vonku“ a najmä s Čechmi.

A teraz mi dovoľte ďalšie otázky: 
s kým to musíme bojovať dnes po sto 
päťdesiatich a päťdesiatich rokoch 
v roku 1 150. výročia príchodu sv. Cyrila 
a Metoda medzi našich predkov, aby... 
Aby sa priepasť medzi chudobou a bo-
hatstvom nezväčšovala. Aby sa zacho-
val charakter tohto národa, opierajúci 
sa o pôdu, kresťanstvo a kultúru života. 
Aby sme prestali slepo a v predklone 
preberať zo Západu všetko, aj to, čo 
nám očividne neosoží, ba škodí nám 
a našej budúcnosti. Aby prijala Brati-
slava, naše hlavné mesto, súsošie sv. 
Cyrila, Metoda a Gorazda. Aby sa ma-
tičné myšlienky prirodzene dostali aj na 
obrazovku a do éteru verejnoprávneho 
tele-rozhlasu.

15. decembra
– 45 rokov uplynulo od smrti 

jedného zo zakladateľov moderné-
ho slovenského výtvarného umenia 
Miloša Alexandra Bazovského (1899 
– 1968), ktorý z potuliek s Z. Palugy-
ayom a J. Alexym vytvoril nádhernú 
kroniku slovenskej krajiny; jeho ži-
vot a tvorbu literárne priblížil širokej 
verejnosti spisovateľ Dušan Mikolaj 
v knihe Tlejúce slnko

– v roku 1992 sa konala posled-
ná schôdzka snemovní Federálneho 
zhromaždenia, na ktorej poslanci 
prijali Uznesenie o zániku Českej a 
Slovenskej Federatívnej Republiky a 
o vzniku dvoch nástupníckych štátov

16. decembra
– pred 115 rokmi sa v Zemian-

skom Lieskovom narodil básnik 
mladosti a lásky národný umelec 
Ján Smrek  (1898 – 1982), vlastným 
menom Ján Čietek 

17. decembra  
– uplynulo 110 rokov od prvého 

riadeného letu motorového lietadla 
bratov Wrightovcov

– v roku 1908 sa narodil skvelý 
spisovateľ pre deti a mládež Ferdi-
nand Gabaj; 105. výročie 

– ten istý deň sa narodil Štefan 
Šmálik (1908 – 1991), historik, pre-
kladateľ, významná osobnosť ka-
tolíckeho disentu, jedenásť rokov 
väznený, vzácne sú jeho preklady 
z francúzštiny

– pred 105 rokmi otvorili prvú 
trať Tatranskej elektrickej železnice 
z Popradu do Starého Smokovca, 
zvyšné dve trate do Tatranskej Lom-
nice a na Štrbské Pleso dokončili 
roku 1912

– desať rokov od smrti vynika-
júceho režiséra SND, herca, scé-
nického výtvarníka, karikaturistu a 
etnografa Karola L. Zachara (1918 
– 2003)

18. decembra
– 130 rokov, čo v Levoči vznikol 

Spišský dejepisný spolok, ktorý o tri 
roky (1886) založil Spišské múzeum 
a má rozhodujúcu zásluhu na ucho-
vaní hlavných spišských pamiatok 
v období krutej maďarizácie a prvej 
svetovej vojny

– pred 30 rokmi otvorili v Brati-
slave diaľnično-železničný Prístavný 
most 

– pred 75 rokmi (1938) sa na 
Slovensku konali voľby do auto-
nómneho Snemu Slovenskej krajiny, 
spoločnú kandidátku slovenskej ná-
rodnej jednoty volilo 97,5 percenta 
voličov

 19. decembra
– pred 150 rokmi sa narodil slo-

venský spisovateľ a národovec, 
budovateľ kultúrnych inštitúcií Slo-
vákov na Dolnej zemi Ján Čajak ml. 
(1863 – 1944), kde sa usídlil, keď 
ho pre panslavizmus najprv vyhodili 
z Evanjelickej bohosloveckej fakulty 
a potom aj zo služieb školstva

– uplynulo 85 rokov, čo sa u nás 
zaviedol osemhodinový pracovný 
čas 

– členka Činohry SND herečka 
Zuzana Kocúriková má okrúhle ju-
bileum

20. decembra
– sto rokov od narodenia sklada-

teľa Jozefa Kresánka (1913 – 1986), 
význačného slovenského hudob-
ného teoretika a historika, autora 
fundamentálnych diel slovenskej 
muzikológie

( jč)

V súvislosti s krachom Podielového 
družstva slovenské investície (PDSI) ne-
dávno niektorých z veriteľov kontaktovalo 
Združenie veriteľov PDSI s ponukou na 
vstup do združenia a s informáciami o prie-
behu konkurzu. 

Združenie veriteľov PDSI akceptujeme 
ako riadne registrované občianske združenie, 
no Matica slovenská sa s jeho cieľom a pô-
sobením nestotožňuje. Hoci princíp združo-
vania veriteľov má zmysel, nepovažujeme za 
vhodné, aby jednak za členstvo boli žiadané 
poplatky, aby združenie viedli osoby, ktoré sú 
žalované pre prepojenie s družstvom a podo-
zrivé úkony pred krachom družstva, a najmä, 
aby združenie účelovo vytváralo klamlivý ne-
gatívny obraz o pôsobení veriteľského výbo-
ru, správcu konkurznej podstaty a právnych 
zástupcoch správcu. 

Proklamovaný cieľ o objektívnom infor-
movaní a spoločnom postupe proti jedinému 
vinníkovi – predstavenstvu PDSI – tým cel-
kom iste nemôže byť splnený.  Správca kon-
kurznej podstaty, jeho zástupcovia a výbor 
koná pri vymáhaní aj uznávaní pohľadávok 
len tak, ako ustanovuje zákon o konkurze a 
reštrukturalizácii, je kontrolovaný súdom a 
celým veriteľským výborom bez zistených 
nedostatkov, takže nevidíme jediný dôvod 
premieňať osobné neoverené pocity do 
poškodzovania dobrého mena a spochyb-
ňovania postupu správcu a osôb spolupra-
cujúcich na riadnom priebehu konkurzu.

Matica slovenská

Vzdali hold veľkému matičiarovi

V základnej škole Jasov sa konal štvrtý ročník krajského matičného festivalu v prednese Hronského rozprávok 
s názvom Hronského Jasov. Žiaci základných škôl z Košického a Prešovského kraja svojím prednesom vzdali hold 
Jozefovi Cígerovi Hronskému, ktorý bol nielen vynikajúci spisovateľ, ale aj učiteľ, maliar, redaktor, nakladateľ, pub-
licista, autor literatúry pre mládež.

Čo si však najviac v Matici slo-
venskej vážime, je, že bol nielen 
tajomníkom, ale aj správcom Matice 
slovenskej. Bez tohto vzdelaného 
národovca by nevznikla ani slávna 
Neografia v Martine.

 Hlavným organizátorom tejto 
nádhernej matičnej parády bola ZŠ 
v Jasov spolu s Maticou slovenskou, 
ktorú zastupovali MO MS v Košice-
Myslava a MO MS Jasov. Ďalšími 
spoluorganizátormi boli starosta 
obce Jasov a odbor školstva OÚ 
v Košiciach.

 Z takmer všetkých okresov Ko-
šického a Prešovského kraja sa na-
priek zlému počasiu predstavilo päť-
desiat recitátorov zo základných škôl 
od Veľkých Kapušian, Michaloviec, 

Vranova, Keceroviec, viacerých škôl 
z Košíc, cez Medzev až po žiakov zo 
Spišskej Novej Vsi. Erudované poro-
ty to mali veľmi ťažké pri výbere tých 
najlepších. Preto na prvých troch 
miestach sa umiestnili až piati, resp. 

v druhej kategórii štyria súťažiaci.
 Spomenieme tých najlepších na 

prvom mieste – Viktória Tarnóczyová 
zo ZŠ Staničná 13, Košice a Sofia 
Nina Fedorišinová zo ZŠ T. J. Mou-
sonna 4, Michalovce. V druhej kate-
górii získali prvé miesta Juraj Klein 
zo ZŠ Kežmarská 28, v Košiciach 
a Martina Krišová zo ZŠ Staničná 
v Košiciach. 

 Ocenených žiakov čakali hod-
notné knihy z Vydavateľstva Matice 
slovenskej a farebné diplomy MS, 

ktoré venovali minister školstva SR 
Dušan Čaplovič, starosta obce Jasov 
Gabriel Nagy a zakladateľ festivalu, 
predseda MO MS v Košiciach-My-
slave František Mrva. Ocenených 
žiakov najviac potešili ceny ministra 

školstva, vedy, výskumu a športu 
SR. Žiaci z obidvoch východoslo-
venských krajov hneď po príchode 
dostali sladkosti od výmyslu sve-
ta, ktoré tejto nádhernej prehliadke 
Hronského rozprávok venoval Peter 
Miklovič.

 Pochvalu si zaslúži vedenie ZŠ 
Jasov na čele s riaditeľkou školy Al-
žbetou Mačatovou za to, že zabez-
peč ili kvalitnú organizáciu a komplet-
nú logistiku tejto náročnej matičnej 
akcie.

V YHLÁSENIE

Štvrtý ročník krajského matičného festivalu Hronského Jasov

Čo len bude chudák Miško robiť, keď 
ho mama pošle na tri dni k starkej na 
samotu, kde nie je ani počítač, ani 
internet, mobil, DVD-prehrávač, ba 
ani televízor? Hroozná nuda! Lenže 
to ešte Miško netuší, že stará mama 
má pre svoje bobuľky nachystané 
čosi iné, náramne tajomné... Nuž, 
hádajte, čo sa dialo potom! Alebo 
otvorte našu knižku a prečítajte si tr i 
čarovné rozprávky, čo vyk ĺzli spod 
čepca.

Peter GIBEY: Rozprávky pre moje bo-
buľkyobjednavky@vydavatel .sk

043/490 68 72

Vydavateľstvo Matice sloven-
skej tvorivo nadväzuje na vyše 
140-ročnú tradíciu vydavateľ-
skej činnosti Matice sloven-
skej. Okrem celej škály vydaní 
Matice slovenskej tu nájdete 
pestrý sortiment z produkcie 
iných vydavateľstiev na Sloven-
sku i v Českej republike.

W W W.V YDAVATEL .SK

Kde bolo, tam bolo, tak sa začína každá 
pekná rozprávka, ibaže táto sa i skon-
čila dobre vo vari najkrajšej hore, kto-
rá nemá páru v šírošírom okolí. Rástli 
v nej storočné smreky a jedlo, všade 
voňal mäkučký mach a vysoká tráva 
a od jari do neskorej jesene tu kvitli 
všakové neuveriteľne pestré kvety. 
Dolinou skackavo pretekal potôčik, po 
samý okraj plný ľadovej vody. Sem-tam 
tu bola aj malá lúčinka, do ktorej od 
svitania až do súmraku svietilo slnieč-
ko, slovom - hotový raj na zemi.

Anton RÁKAY: Rozprávky z Tatier

Z KNIŽNEJ PONUK Y VMS

Text a foto: František MRVA


